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Foto: Antonín Kratochvíl

Ze zákulisí výroby časopisu, relativně krátce 
před uzávěrkou a odjezdem šéfredaktorky 
na Ukrajinu: Ráno si balím kosmetiku, na tu 
musím mít čerstvou hlavu. Jsem většinou 
na Ukrajině v mužském kolektivu, takže 
zapomenu-li něco, nemá mi to kdo půjčit. 

Jakmile večer napíšu tuto větu, bleskne mi hlavou, že jsem 
si zapomněla antiperspirant. Běžím ho přihodit do stále se 
nafukující tašky. Tisknu okna, tedy plán časopisu, aby moje 
zástupkyně Zuzana mohla dodělat časopis v mé nepřítom-
nosti. Zvedám telefon. Volá pán, že mi veze tu převodovku, 
kterou jsem chtěla na Ukrajinu. Je pro Petra, českého dob-
rovolníka, který na Ukrajině pomáhá od začátku války. Auta 
se tady rozbíjejí pořád. Převodovka z Česka je levnější než 
na Ukrajině – z jakého důvodu, se mě neptejte. Letím dolů, 
pán je naštěstí moc milý a ochotný a instaluje mi převodov-
ku do vozidla tak, aby se co možná nejmíň hýbala. Váží tak 
třicet kilo a dává mu to zabrat. Dívám se do slovníku, jak se 
řekne ukrajinsky převodovka, abych na hranici vysvětlila, 
co je ten kus železa v mém autě. Prý „korobka peredač“, 
rozšiřuji si slovní zásobu. Píše Taťána Kuchařová, hvězda 
tohoto čísla, a omlouvá se, že nestíhá a že autorizovat roz-
hovor zvládne až zítra. To už mám být ve Lvově, ale nevadí. 
Taťána je pracovitá a úspěšná žena, a když něco slíbí, splní 
to. Protože jen tak může být člověk úspěšný v jakémkoliv 
oboru. Když je na něj spolehnutí. Volá kamarád Nicolas 
z Francie, že právě přijíždí do Česka, míří také na Ukrajinu 
a že se zítra sejdeme ve Lvově. Dopisuju tabulku nákladů 
na časopis. Volám kamarádům, slovenským reportérům, 
probíráme, co bychom mohli dělat za společná témata 
na Ukrajině. Volám Petrovi, jak to bude s tou převodovkou 
a komu ji kde mám předat. Volá Zuza, se kterou probírám 
poslední detaily stavu výroby časopisu. „Leňo, máš napsa-
ný editorial?“ ptá se. „Sakra! Na to jsem úplně zapomněla, 
ještěže mi to připomínáš! Tak já ho napíšu z Ukrajiny.“
„Nechceš ho radši napsat dneska, ať máš čistou hlavu?“ 
„Tak jo.“ Je před půlnocí, tašku už jsem zahltila všemi 
nezbytnostmi na Ukrajinu, včetně asi hektolitru repelentů, 
protože komárů se prý letos urodilo. Ale slíbila jsem Zuze, 
že to napíšu. A člověk má plnit sliby, aby byl úspěšný. Ne-
mám ale žádný nápad, tak se rozhoduji popsat vám zkrátka 
realitu. A přes ten všechen chaos si myslím, že se můžete 
těšit na skvělé letní číslo s krásnou a nesmírně inspirativní 
ženou, která přestože neprožívá nejzářivější období svého 
života, pořád srší energií a sílou. Nějakou mi možná také 
předala, abych to všechno zvládla…
Krásné léto prožité s lidmi, na které je spolehnutí!

Lenka Klicperová — šéfredaktorka
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KATEŘINA BOHATOVÁ 
herečka

23. 8. 20.00 – Kouzelný svět vinic 
S manželem milujeme dobré víno a rádi navštívíme vinice, když je 
příležitost. Vždy se s chutí dozvíme něco nového a projdeme se po 
vinohradu, poslechneme si příběhy, které za tím stojí, a seznámíme se 
s lidmi, kteří vínu dávají život. Těšíme se na Kouzelný svět vinic, třeba 
objevíme nové místo, kam bychom se mohli podívat během svých 
cest. Rádi totiž cestujeme a trávíme čas společně.

VÁCLAV VYDRA
herec

26. 8. 22.00 – Bitva u Little Big Hornu
29. 4. 1876 se narodil můj děda, Václav Vydra, 25. 6. 1876 se udála 
v Americe bitva u Little Big Hornu, 24. 6. roku 2000 jsem s několika 
kamarády vyjel v čele šestnácti kavaleristů, abychom zkusili zažít pocit, 
jaké to asi bylo cválat s útvarem jezdců krajinou. Od té chvíle mě 
zaujala historie 7. kavalerie i historická postava G. A. Custera a vůbec 
problematika a tragédie doby indiánských válek a od roku 2001 jsem 
začal pořádat, vždy předposlední srpnový víkend, Memoriál gen. 
G. A. Custera. Spojil jsem se i s profesorem Černíkem, který napsal 
knížku o 7. kavalerii, v tu dobu žil v USA a v Praze měl někdy v těch letech 
přednášku na tato témata. Jeho knížku jsem vydal. A v srpnu v roce 
2008 jsem stál v čele 200 kavaleristů na lukách poblíž slapské přehrady. 
Tahle akce se stala už legendární, i když ji teď už pořádáme jen ob rok. 
A letos, 19. 8., budu opět sedět na koni a velet asi stovce kavaleristů 
při 19. ročníku Memoriálu. Všichni si to zase ohromně užijeme. A diváci 
určitě také. Takže vás asi nepřekvapí, že se o týden později s chutí 
podívám na ZOOMu na dokument o bitvě u Little Big Hornu.

JÁN BURDA
herec

27. 6. 20.00 – Lovec upírů Marie Terezie
Miluji legendy o upírech, vlkodlacích a podobně. Za první upíří 
legendu se považovala Lilith, o které se zmiňuje sumerská mytologie 
už před 5000 lety. Pro mě je tedy jasnou volbou Lovec upírů Marie 
Terezie – na tenhle rakouský dokument se moc těším.

ZOOM IN

MŮJ TIP Z PRIMA ZOOM
Na které dokumenty se těší známé osobnosti? 

PAVEL NĚMEC
šéfdramaturg Prima ZOOM

od 3. července ve 22.00 – Operace Vulkán 
Dobrodruh Chris Horsley připomíná můru, kterou neodolatelně vábí 
plameny. Neputuje však za smrtícím svitem svící ani petrolejek, nýbrž 
za šklebivými chřtány sopek. Na rozdíl od dosud popsaných nočních 
motýlů s sebou navíc vozí záznamovou techniku, takže se o své cesty 
ke žhnoucím pramenům může podělit. V osmi epizodách Operace 
Vulkán není nouze o adrenalin, lidské příběhy, vědecké poznání ani 
exotické lokace – stezky lávy vás zavedou na ostrov La Palma, do 
konžské džungle či na pláně Islandu. Je to výprava, kterou mohu 
vřele doporučit. 

Roční předplatné magazínu Prima ZOOM 
s dárkem od společnosti L’ORs dárkem od společnosti L’ORs dárkem od společnosti L’OR
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předplatné

jen za

382 Kč 

červen — srpen 2022
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ
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přešlapy diktátorů
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Temný kult zombie

▪
Zákaz vstupu

Proč jsou některá 
místa tabu? 

▪
Ruský cíl Charkov 
Město pod palbou 

Jižní Amerika je domovem jedné z nejlepších káv na světě, objevte její kouzlo i vy. A to díky zrnkové kávě 
L’OR Espresso Brazil, která kombinuje ořechové tóny s příjemnou ovocitostí, nebo kapslové kávě L’OR

Espresso Colombia pro Nespresso kávovary, jež si vás získá svou bohatou chutí. 

Jak objednat?
Magazín pro doručení po ČR objednávejte telefonicky na číslech 225 985 225, 777 333 370 nebo e-mailem 

na tereza@send.cz. Předplatit si můžete magazín i na webu www.send.cz.

Objednejte si předplatné Prima ZOOM a získáte 4 čísla magazínu plná 
zajímavostí a novinek nejen z vysílání stanice Prima ZOOM. V každém z nich 
najdete 100 stran lákavého čtení a časopis vám vždy přijde až do schránky. 

Dárkem je balíček kávy L’OR v hodnotě 460 Kč, se kterým se ponoříte 
do světa objevování jihoamerické kávy. Poznejte to nejlepší, 

co kávový svět Jižní Ameriky nabízí!

Obdržíte zrnkovou kávu L’OR Espresso Brazil (500 g) společně s kapslovou 
kávou L’OR Espresso Colombia pro Nespresso kávovary. 
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„Uprostřed horkého léta v období srnčí říje jsem 
seděl ve fotostanu v horách Velké Fatry a čekal 
na srnce, který v tamní lokalitě už pár dní naháněl 
srnu. Po západu slunce, když už jsem se pomalu 
chystal balit výbavu, přicházel ze starého horského 
lesa středně velký medvěd. V tom okamžiku se 
přesně z opačné strany na terénní vlně objevila 
medvědice se dvěma mláďaty. Medvědi se chvilku 
pozorovali, až se nakonec rozběhli proti sobě 
v divokém, zuřivém souboji, trvajícím jen několik 
desítek sekund. I navzdory už špatnému světlu 
a dlouhým časům závěrky se mi pár záběrů 
přece jen podařilo,“ popisuje autor vznik vítězné 
fotografie soutěže Czech Nature Photo. Všechny 
fotografie si můžete prohlédnout na aktuální 
výstavě v Czech Photo Centre do 3. 9.

KDYŽ MEDVĚDICE BRÁNÍ MLADÉ

Miroslav Ondruš 
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Dokonce už ve své době král Richard zo-
sobňoval veškeré ideály rytířství. Anglický 
panovník, chrabrý bojovník a neúprosný za-
biják byl vysoký šest stop a měl rudé vlasy 
i vousy. Ale také propadal vášni pro poezii 
a v době, kdy se evropské rody nemilosrdně 
rvaly o moc, prokázal, že je mistrným stra-
tégem. Richard I., zvaný Richard Lví srdce, 
žil v letech 1157–1199, pocházel z dynastie 
Plantagenetů a v letech 1189–1199 byl ang-
lickým králem a vládcem anjouovské říše. 
Mládí trávil v Akvitánii a s bratry a matkou 
Eleonorou se účastnil vzpoury proti svému 
otci Jindřichovi II. Nejvíce se proslavil účastí 
na třetí křížové výpravě (1189–1192) proti 
Saladinovi, v jejímž čele po odjezdu fran-
couzského krále Filipa II. stál. Na zpáteční 
cestě byl zajat Leopoldem Babenberským 

a dva roky strávil ve vězení. Francie začala 
kout pikle proti Richardově vládě. Netrvalo 
dlouho a podařilo se najít velké množství 
spiklenců. Všechny cesty domů byly najed-
nou zavřeny. Richard cestoval inkognito, 
ale nedaleko Vídně byl polapen. Po patnác-
ti měsících v zajetí byl vyměněn za neslý-
chané výkupné 35 tun stříbra, trojnásobek 
příjmu anglické koruny. Rovnováha moci 
v celé Evropě se tím pádem zásadně změni-
la. Po návratu se v Anglii vypořádal s rebe-
lujícím bratrem Janem Bezzemkem a další 
léta pak válčil ve Francii se svým někdejším 
přítelem, francouzským králem Filipem II. 
Zemřel po zásahu kuší při obléhání hradu 
svého odbojného limousinského vazala. 
Jeho erb se třemi kráčejícími hledícími lvy 
se stal znakem Anglie. ◾ 

Max Otto von Stierlitz (narozen 8. října 1900) 
je hlavní hrdina většiny próz Juliana Semjo-
nova, mimo jiné známého románu Sedm- 
náct zastavení jara (první kniha vyšla v roce 
1970), který byl v roce 1973 převeden do 
podoby stejnojmenného televizního seriá-
lu s Vjačeslavem Tichonovem v hlavní roli. 
Kniha Sedmnáct zastavení jara je ovšem jen 
jedním dílem série, v ostatních knihách je 
popsáno například jeho působení v Dálněvý-
chodní republice nebo španělské občanské 
válce. SS-Standartenführer Otto von Stierlitz 
bylo krycí jméno plukovníka Maxima Isajeva, 
sovětského tajného agenta, který před in-
filtrováním SS operoval v Paříži a v Šangha-
ji. Podobně jako v románech Iana Flemin-
ga o Jamesi Bondovi byly knihy inspirovány 
událostmi mezinárodní politiky, které však 
románově dotvářely a přetvářely. Stierlitz 
v nich například potlačil fiktivní Churchillův 
plán uzavřít mír s nacistickým Německem 
a zaútočit na Sovětský svaz. Také po svém 
návratu do Ruska byl Isajev alias Stierlitz zat- 
čen sympatizanty Beriji a před gulagem jej 
zachránila Stalinova smrt. Protože knihy po-
skytovaly poměrně přesný náhled na KGB 
a její operační metody, vyskytly se spekula-
ce, že Semjonov sám byl agentem KGB. Při 
natáčení seriálu také pomohli vysocí před-
stavitelé KGB (např. generál Semjon Cvi-
gun) jako odborní poradci. Stierlitz byl re-
nesanční člověk, schopný dokončit všechny 
mise, ale současně znalý i kultury a umě-
ní. Mluvil všemi evropskými jazyky vyjma 

irštiny a albánštiny. Nedával přednost nási-
lí – má se za to, že ve své padesátileté karié-
ře agenta zabil pouze jednou. Podobně jako 
James Bond měl svůj oblíbený nápoj, kte-
rým byl koňak. Jezdil automobilem značky 
Horch (v seriálu jezdil z technických důvodů 

Mercedesem) a na rozdíl od svého západní-
ho protějšku neměl slabost pro ženy (což ne-
platilo naopak – ženy pro něj slabost měly, 
čehož neváhal využít). Na svých cestách Ev-
ropou se Stierlitzovi stýskalo po rodném 
Rusku a často snil o návratu. ◾ 

ZOOM IN

RICHARD LVÍ SRDCE: UVĚZNĚNÝ KRÁL 
Podle legendy byl spřízněn s mytickým králem Artušem a nosil jeho slavný meč Excalibur.

KDO BYL STIERLITZ? 
Sovětský tajný agent, protipól Jamese Bonda, neměl slabost pro ženy.
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Aféra Írán-Contras – známá také jako Iran-
gate – byla politickým skandálem v USA 
v letech 1985–1987. Přestože Ronald Rea-
gan opouštěl Bílý dům jako jeden z nejob-
líbenějších amerických prezidentů v dě-
jinách, bylo jeho druhé funkční období 
poznamenáno právě tímto skandálem. 
Jeho nejbližší poradci se totiž zapletli do 
tajných dodávek zbraní Íránu a převádě-
ní utržených peněz na konta skupin bojují-
cích proti komunistickému režimu v Nika-
ragui (Contras). Tento postup byl v rozporu 
s Reaganovými často opakovanými veřejný-
mi prohlášeními, že jeho vláda nebude ni-
kdy jednat s teroristy. Reagan, jehož popu-
larita kvůli aféře výrazně poklesla, prohlásil, 
že tuto operaci uskutečnili bez jeho vědo-
mí jeho příliš horliví spolupracovníci. Afé-
ra, ve které figuroval také Izrael, Irák či Li-
banon, byla odhalena 3. listopadu 1986. 
V roce 1986 bylo zjištěno, že Reaganova 
administrativa prodávala ilegálně zbraně 
Íránu, který válčil proti Iráku v irácko-írán-
ské válce, a z výtěžku financovala protivlád-
ní povstalce Contras v Nikaragui. Írán byl 
však v té době na seznamu zemí podporu-
jících terorismus, a nebylo tedy možné tam 
exportovat zbraně. Od tohoto postupu si 
administrativa slibovala, že docílí propuště-
ní amerických rukojmí, kteří byli zadržováni 
v Libanonu. Aféra Írán-Contras byla největ-
ší americkou politickou aférou 80. let. Re-
agan tvrdil, že o ničem neví, a volal po ne-
závislém vyšetřování. Mezinárodní soudní 

dvůr konstatoval, že Spojené státy v Nikara-
gui porušily mezinárodní právo, protože se 
v rozporu s mezinárodními úmluvami a me-
zinárodní zvyklostí vměšovaly do vnitřních 
záležitostí jiného státu. Komise vyšetřující 
skandál konstatovala, že prezident neměl 
kompletní informace o programu, a tudíž 
nelhal úmyslně americkému lidu. Byl však 
komisí kritizován za to, že na své podřízené 

dostatečně nedohlížel a neměl ponětí o je-
jich činnosti. Mnoho obyvatel Střední Ame-
riky kritizovalo Reagana za jeho podporu 
Contras – tvrdili, že to byl fanatický bojov-
ník proti komunismu, který nehleděl na lid-
ská práva. Během vyšetřování vyšlo najevo, 
že Contras s vědomím CIA propašovali do 
USA několik tun kokainu. ◾ 
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KRÁTCE

AFÉRA IRANGATE 1985–1987 
Poradci prezidenta Reagana a skandál s tajnými dodávkami zbraní a podporou komunismu.

Investigativní reportérka Mary Calviová se 
rozhodla, že detailněji prozkoumá minu-
lost vojáka a politika George Washingtona 
a jeho údajné milenky Mary Philipsové, do 
které se měl zamilovat v roce 1756 při ná-
vštěvě New Yorku. Washington tehdy v této 
části země cestoval poprvé, v New Yorku 
se objevil cestou do Bostonu. Podle do-
kumentů se setkal s Mary poprvé v domě 
rodiny Robinsonových. Začali spolu cho-
dit na plesy či do kaváren. Poté byli něko-
lik měsíců odloučeni, jelikož Washington 
dostal od svých nadřízených rozkaz postavit 
pevnost. Když se chtěl vrátit domů, bylo mu 
to zakázáno. Muži, kteří mu přikázali zů-
stat, se totiž sami snažili získat Mary. Hlavně 
z toho důvodu, že byla velmi bohatá. Jeden 
z mužů dokonce o Washingtonovi napsal 

nepravdivý článek v novinách, aby pošpinil 
jeho pověst. Když byl Washington konečně 
propuštěn, odjel za Mary a požádal ji o ruku. 
Ona už se ale mezitím zaslíbila jinému muži, 
plukovníku Rogerovi, který byl Washingto-
novým rivalem. Ten si proto zanedlouho 
nato vzal za ženu Marthu. V roce 1776 začal 
Washington velet americké armádě a veli-
telství si zřídil v domě Mary a Rogera. Ani je-
den ale v tu dobu v domě nebyli, Washing- 
ton se však s Mary údajně snažil spojit. His-
torikové o tom nicméně nemají žádný přímý 
důkaz. Mary a Roger byli nakonec během 
války označeni za zrádce a museli zemi 
opustit. Washington se tak pravděpodobně 
se svojí dávnou láskou už nikdy nesetkal. ◾ 

TAJNÁ LÁSKA GEORGE WASHINGTONA 
Jaký byl intimní život prvního amerického prezidenta?
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Archa úmluvy byla, podle biblických udá-
lostí, truhla obsahující nejcennější židov-
ské náboženské předměty: desky zákona 
obsahující Desatero, Áronovu hůl a manu. 
Její popis je součástí 25. kapitoly knihy Exo-
dus. Schrána úmluvy byla Izraelci brána 
do bitev v průběhu dobývání země zaslí-
bené, například při obléhání Jericha, ale 
i později při hájení Izraele před nepřáteli. 

Byla uchovávána v Jeruzalémském chrá-
mě a ztratila se po zničení chrámu v roce 
586 př. n. l. Ve Druhé knize Makabejské je 
zmínka o tom, že před zničením chrámu 
byla Archa úmluvy ukryta skupinou mužů 
vedenou prorokem Jeremiášem v jakési 
jeskyni u hory, „na niž vystoupil Mojžíš, aby 
spatřil dědictví od Boha“. Podle jiné židov-
ské tradice byla zazděna v labyrintu pod 

Chrámovou horou. Etiopské legendy pro 
změnu vyprávějí o jejím přenesení Mene-
likem do Aksumu, hlavního města Etiopie. 
Menelik byl jako následník trůnu v Jeruza-
lémě po Šalamounovi před Archou úmluvy 
korunován za krále Simenu a Sáby. Nejdříve 
byla Archa úmluvy uložena v Aksumu a poté 
byla údajně více než 800 let uchovávána na 
ostrově Tana Kerkos na jezeře Tana, kde se 
ještě dnes nacházejí prastaré židovské obět-
ní kameny. Když Etiopie ve 4. století za krále 
Ezana přijala křesťanství, byla Archa úmlu-
vy přenesena zpět do Aksumu, kde pro ni 
byl postaven chrám Marie ze Sionu. Archa 
úmluvy se stala jedním ze základních pilířů 
etiopské křesťanské církve. V 17. století byl 
za císaře Fasilida postaven v Aksumu pro 
Archu úmluvy nový chrám. V roce 1965 ne-
chal císař Haile Selassie vybudovat zvlášt-
ní kapli. Když však dnes obyvatelé Etiopie 
mluví o Arše úmluvy, míní tím jedinou ka-
mennou desku Zákona s pěti přikázáními na 
každé straně, umístěnou ve schránce zhoto-
vené později; původní pozlacená schránka 
už zřejmě neexistuje. Aby nedošlo k nedo-
rozumění, nehovoří se dnes v Etiopii o Arše 
úmluvy, ale o „Mojžíšově desce Zákona“. ◾ 

TAJEMSTVÍ ZTRACENÉ ARCHY ÚMLUVY 
O její historii i záhadném zmizení vyprávějí biblické i etiopské legendy.

Je jedna hodina odpoledne, 23. ledna roku 
1919. Československá vojska právě zahaju-
jí útok na sousední Polsko. Cílem operace 
je dobýt a získat zpět území zvané Těšín-
sko. Nesmiřitelný spor o území mezi dvěma 
nově zrozenými národními státy byl jedním 
z důsledků první světové války, po jejímž 
konci se rozpadly tři velké multietnické říše. 
Sporné území mělo rozlohu 2282 km² a žilo 
na něm více než 400 tisíc obyvatel. Nachá-
zely se na něm důležité uhelné doly a ved-
la tudy klíčová železniční trať mezi Českem 
a Slovenskem. Těšínsko bylo tak strategic-
ky významné, že se o něj před více než sto 
lety svedla sedmidenní válka. Protože regu-
lérní československá armáda teprve vzni-
kala, velkou roli v ní sehráli legionáři, kteří 
se vrátili z Francie. I když byl nakonec spor 
urovnán dohodou, negativně pozname-
nal česko-polské vztahy na celé meziváleč-
né období. A téměř o dvacet let později se 
Československu krutě vymstil. Poláci nako-
nec nepodpořili svého jižního souseda pro-
ti Hitlerově rozpínavosti a jeho nacistickému 
Německu. V bouřlivém roce 1938 obyvatelé 

Těšínska dokonce zažívají další vojenské 
tažení. Pár dní po podepsání Mnichovské 
dohody překračuje státní hranici polská 

armáda a anektuje většinu československé-
ho Těšínska. Obě země se dohodly na vý-
sledné podobě hranice až v červnu 1958. ◾ 

SEDMIDENNÍ ČESKOSLOVENSKO-POLSKÁ VÁLKA 
Vztahy mezi Československem a Polskem nebyly dříve zdaleka tak vřelé jako dnes.
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TAŤÁNA 
KUCHAŘOVÁ

O DRUHÉ ŠANCI, BOLESTI, 
ZÁVISTI I KRÁSE

Bulvární svět sleduje s napětím její rozchod s bývalým manželem 
Ondřejem Brzobohatým. Ona se snaží mediální útoky ustát a dostat 
šanci na novou lásku. Její život prozatím provázely jen úspěchy. Teď 
se doposud naše jediná světová Miss World soustředí na nový život 

a snaží se najít v bolesti, kterou prožila, smysl.

Text: Lenka Klicperová — Foto: Greta Blumajerová

ROZHOVOR
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Mezi lidmi panují neustále stejné stereotypy. Krásná 
a talentovaná žena musí být alespoň hloupá, jinak 
je průměrný člověk konfrontován s nepříjemnou 
nadprůměrností, které nikdy nedosáhne – a je si toho 
dobře vědom. Setkáváte se s tímto stereotypem 
Vy osobně?
Moc ne, osobně se s tím nesetkávám. Já se většinou potká-
vám s racionálními názory, a to i lidí, které neznám, a zá-
roveň se sama snažím nepodléhat předsudkům. V dnešní 
době sociálních sítí a dostupných informací si asi každý 
dokáže zjistit informace úplně o komkoli, takže si může pár 
prokliky o každém všechno zjistit. I to, co o sobě sám neví. 
Ale jasně, pokud někomu zlepší den a náladu, že mě nějak 
negativně okomentuje, tak proč ne, každý má právo myslet 
si, co chce. Ale tady bych řekla, že to pak vypovídá hlavně 
o těch lidech samotných.

Připustí-li člověk, že jste krásná, talentovaná, 
a ještě chytrá, pak už prezentujete lidskou dokonalost, 
s níž je pro mnoho lidí těžké se vyrovnat.
Dokonalost je nuda a já rozhodně nejsem dokonalá a nikdy 
to nebyl ani můj cíl. Jsem sama sebou, autentická, a to je 
pro mě důležité. Uvědomuju si, že plnit si svoje sny a dělat 
věci, které mě baví, které mě naplňují a které jsou pro-
spěšné i pro ostatní, to není samozřejmost, ale požehnání 
a zodpovědnost. Mít tu svou svobodu, o to se snažím. 
A zároveň zanechat stopu. Když se to daří, to je pro mě 
obrovská devíza, protože znám hodně lidí, kteří takhle žít 
nemohou. Obecně vnímám hodně vyhoření mezi lidmi. 
Takže si vážím toho, že to tak nemám.

A nepřečtete si třeba občas někde nějaký komentář 
pod článkem o Vás, například na bulvárním webu?
To jsem přestala dělat asi v osmnácti letech. Pochopila 
jsem, že to může některé jedince až sadisticky uspokojo-
vat. V rámci zachování svého duševního zdraví to oprav-
du nepouštím k sobě. Tím, že to nečtu, se toho zkrátka 
neúčastním. Pro mě je důležitá zpětná vazba od lidí, kteří 
mě skutečně znají – z mojí práce, podnikání, z nadace. 
Vystupuji často veřejně a často reprezentuji Českou 
republiku v OSN v rámci neziskového sektoru. Předpoklá-
dám, že tam by asi taky někoho jen tak neposílali. Vedle 
nadace je to moje další aktivita už osm let. Věnuji se kromě 
seniorů a mezigeneračních témat i genderovým tématům, 

feminizaci chudoby a někdy mě šokuje, když vidím, jak 
si ženy dokážou střílet do vlastních řad. Asi bych mohla 
dělat řadu jiných věcí, ale tohle mě zajímá a investuji svůj 
čas, energii, své vlastní prostředky do aktivit, které jsou 
společensky hodnotné, a věřím, že mají pozitivní dopad. 
Často otevírám témata, která nejsou populární, takže, jak 
se říká, jdu navíc sama s kůží na trh. A setkávám se občas 
přesně s reakcí – co ona o tom ví? Tak za těch patnáct let 
v nezisku a osmi letech ve spolupráci s OSN si myslím, že 
něco přece jen už vím. (smích) A jistě o předsudcích to-
hoto typu vím spoustu taky. Česká společnost dokáže být 
ultra předsudková i závistivá.

To jistě, ale bulvární titulky na Vás dnes doslova vyskakují 
ze všech oken…
Mediální business je mega business. Píše se to, co se 
nejvíc čte, a stále platí, že šovinistické, sexistické naladění 
vůči ženám se nejlépe prodává, i když je to samozřejmě 
nefér. Nejde tu o pravdu. Lži se prý šíří sedmkrát rychleji, 
je to výhodnější. Vnímám to tak, že je to vážně každého 
osobní věc a také zodpovědnost, co čte, co podporuje, 
čím se obklopuje a čím se nechává ovlivnit.

Funguje to podle Vás v zahraničí jinak?
Řekla bych, že v něčem je ten přístup u nás skutečně 
odlišný. A vlastně tomu taky nerozumím, tomu bagatelizo-
vání genderových témat, #metoo, genderové nerovnováhy. 
Já vlastně moc nechápu tu českou toleranci třeba ke lžím 
nebo ke korupci. Třeba i k tomu, že chlap opustí manžel-
ku se třemi dětmi, žena pak vysoudí pár korun výživného 
a lidi si řeknou, že si za to může sama. Takhle to řadě mužů 
prochází celý život. K dalším věcem je česká společnost 
zase nepochopitelně slepá – třeba ratifikace Istanbulské 
úmluvy, která má za cíl pomoci obětem domácího a se-
xuálního násilí na všech lidech… Je ostuda, že tu kolem 
tohohle vedeme už tolik let takovou diskuzi…

Když jste zmínila genderovou rovnost, nemáte pocit, 
že to mladá, nastupující generace trochu mění?
Záleží, koho konkrétně myslíte, ta nejmladší generace Z, 
ti jsou hodně uvědomělí, progresivní. To je generace, 
která už si vybírá třeba zaměstnání i podle toho, jak firma 
komunikuje, jaké má hodnoty, jestli se chová obecně zod-
povědně. Ale pořád tady máme největší rozdíl mezd u žen 
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UVĚDOMUJU SI, ŽE PLNIT SI SNY 
A DĚLAT VĚCI, KTERÉ MĚ BAVÍ, KTERÉ 

MĚ NAPLŇUJÍ A KTERÉ JSOU PROSPĚŠNÉ 
I PRO OSTATNÍ, TO NENÍ SAMOZŘEJMOST, 

ALE POŽEHNÁNÍ A ZODPOVĚDNOST.
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a mužů, v průměru je to 21 %, a ten rozdíl je největší u vy-
sokoškolsky vzdělaných žen, kde může dosahovat až 33 %.

Čím myslíte, že to je?
Stereotypy ve společnosti, rozhodně. Jsme zase u toho, 
u vyšších pracovních pozic si vyjednává každý odměnu 
sám. Mám pocit, že se kolikrát ženy za sebe bojí postavit 
a vyjednat si vyšší plat, i když si ho zaslouží a mají na něj 
nárok. Nechtějí vypadat jako feministky a zase jsme u těch 
předsudků. Slovo feministka je strašně negativně vnímáno. 
Přitom pokud se nechceme obírat o 50 % potenciálu jako 
lidstvo, tak by feministou měl být každý – žena i muž. Jsou 
období v životě, kdy ustoupíte z kariéry, ale zároveň by tu 
měla fungovat podpora služeb a flexibilnější pracovní trh. 
Ne každá máma chce být s dětmi osm let doma a vypad-
nout z profesní dráhy. Stejně tak je to se seniory, zase ne 

všichni vidí jenom smysl v tom starat se o vnoučata, chtějí 
dál žít, pracovat, neztratit sociální kontakty. Jsou to stereo-
typy, které tu zůstávají, možná i postsocialistický syndrom, 
který ale odchází s tou starší generací. My mladší generace 
jsme jiní, a ti „zetkoví“ jsou už úplně jinde, ovšem zase čelí 
jiným problémům.

Jakým třeba?
Třeba environmentální žal, pocit bezvýchodné situace 
a obava z budoucnosti kvůli ničení planety. Ze všech prů-
zkumů vyplývá, že generace Z je mnohem uvědomělejší, 
co se týče udržitelnosti, než kterákoli jiná generace – dva-
cátníci si vybírají i zaměstnavatele, který se chová zodpo-
vědně atd. Jenže zjistili, že ti předešlí na to kašlali, a právě 
oni to odnesou. Je to nefér, protože oni se snaží opravdu 
chovat odpovědně. Myslím si, že bychom se měli snažit je 
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motivovat k novým projektům a my bychom měli opravdu 
cítit zodpovědnost za to, jak jim planetu předáváme. Bylo 
by fajn je víc zaktivovat a přetavit tuhle frustraci v něco 
pozitivního – aby přicházeli s projekty, které by ty problémy 
dokázaly řešit. Je to asi nějaký zvláštní trend, ale setkávám 
se s depresemi u lidí, syndromem vyhoření nebo taky s tím, 
že nevědí, kým jsou.

A nemyslíte, že je to trošku uměle podporované zájmem 
médií, která to neustále vynášejí do veřejného prostoru?
Mají nové téma. Média nemají obecně moc zájem prezen-
tovat pravdu, ale živí je zájem o určitá témata, recyklují je, 
rozvíjejí příběh. A zároveň mají obrovskou zodpovědnost, 
mají na tom velký podíl. I na tom komunikování buď pravdy, 
nebo lží. Žijeme ve střetu pravdy a lží, dobra a zla, hodnot 
vůbec, strašně to v současné době kulminuje. Myslím si, že 
se v tom trošku lidstvo ztrácí. Co je normální, co není nor-
mální. Dřív to bylo jasně dané, co je třeba i nějak morálně 
a eticky v pořádku. Dneska má každý právo hledat vlastní 
štěstí, a jestli tím zkazí život ostatním, je jedno. Neupřím-
nost je všudypřítomná. Ale nechci být depresivní. Už jenom 
ta válka, o které jsme se dlouze bavily. Říkala jsem si, že se 
to už nemůže v 21. století zopakovat. A děje se to znovu.

Myslíte, že lidstvo tedy tak nějak degeneruje, 
jak jste poznamenala na začátku našeho rozhovoru?
Asi v těch hodnotách ano, žijeme v době úplné tyranie 
možnostmi.

Což ale může v lidech umocňovat frustraci z toho, že sice 
vše můžete, ale ne na všechno máte schopnosti. Což je 
v dalším kroku živná půda pro závist. Vy s ní musíte mít 
hodně osobní zkušenost, ne?
Myslím, že ji zažil každý. Každý člověk, kterému se daří, 
se s ní asi setkal. Je to přirozená lidská vlastnost.

No dobře, ale Vy musíte přímo přitahovat lidi, kteří 
Vám závidějí. Ani to nemusí být lidé z Vašeho okolí…
Stejně tak přitahuju lidi, kteří mi fandí a kterým se líbí, 
co dělám a co vytvářím. Setkávám se s obojím. Nikdy se 
nezavděčíte všem, ale o to se ani nesnažím. Dělám věci 
poctivě a z přesvědčení, že jsem si vybudovala jméno 
a pozici čistě a nikdy nemusela jít za své zásady – ani jako 
žena, ani jako podnikatelka. Nikdy jsem nešla přes mrt-
voly. Byla to cesta, která měla a má svůj přirozený vývoj. 
Je to každého zodpovědnost, na co se zaměřuje a čím 
se obklopuje v životě.

Čím se obklopujete ráda Vy?
Rozhodně ne lidmi, kteří by mi záviděli. Obklopuji se lidmi, 
kteří jsou pozitivní, kteří věří v to, co dělají, kteří konají dob-
ro a vytváří hezké a trvalé věci. To, co je kolem, nás utváří, 
to tvoří naši psychickou pohodu. Snažím se přistupovat 
k věcem zdravě, upřímně, vytvářet dobro. Dobro generuje 
dobro. Snažím se i předávat něco ze své energie, ze svého 
světla. To dělám přes všechny své projekty, ať je to ko-
merční sféra, móda, byznys, ať je to nadace Krása pomoci, 
zaměřená na pomoc nejzranitelnější a opomíjené generaci 
seniorů, ať jsou to mezinárodní aktivity v rámci spolupráce 
s vládou a OSN.

Proč jste si vybrala zrovna seniory?
Má to více vrstev, osobní příběh, měla jsem prarodiče, se 
kterými jsem měla velmi silné pouto. Rodiče mé maminky 
mě spoluvychovávali, dost významně mě ovlivnili v životě. 
Moje babička byla moje druhá máma. Mám pocit, že i díky 
téhle práci je mám pořád kolem sebe, a s generací starších 
lidí jsem si vždycky rozuměla a mám k nim blízko.
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CHTĚLA JSEM SI VYTVOŘIT VLASTNÍ PROJEKT 
BLÍZKÝ MÉMU SRDCI, Z CHUTI POMÁHAT 
DÁL, A PRÁVĚ SENIORŮM, KVŮLI VAZBÁM 

NA SVÉ VLASTNÍ PRARODIČE.

Vy jste tématem seniorů vlastně předběhla svou dobu.
Asi ano. Dnes je to nesmírně aktuální téma, a ještě bude. 
Populace na planetě rapidně stárne a je potřeba se na 
to připravit. V roce 2050 bude třetina lidí starších 65 let, 
osmdesátníků bude pětkrát víc. Je jasné, že stárnutí po-
pulace a demografický vývoj je jedna z největších hrozeb 
a výzev zároveň, které čelíme.

A to už jste si uvědomovala v té době, kdy jste 
Krásu pomoci zakládala?
Vůbec ne. Založila jsem nadaci kvůli svému přání pokračo-
vat dál po své humanitární spolupráci s Miss World. Chtěla 
jsem si vytvořit vlastní projekt blízký mému srdci, z chuti 
pomáhat dál, a právě seniorům, kvůli vazbám na své vlastní 
prarodiče. Tehdy to z mladých veřejně známých lidí nedě-
lal opravdu nikdo. Byla to pro mě velká výzva a nebylo to 
vůbec jednoduché. Beru to tak, že do své nadace investuju 
celý svůj život. A tak, jak budu sama stárnout, a doufám, 
že se dožiju požehnaných let a jednou budu čupr seniorka, 
doufám, že kromě pomoci konkrétním lidem se nám daří 
i postupně měnit přístup lidí ke stárnutí obecně. Stárnutí 
a stáří bylo a stále je celkem nepopulární téma. Netušila 
jsem, co všechno mě na té cestě potká a vlastně i cesta 
k OSN měla přirozený vývoj naší práce. Nezakládala jsem 
to s tím, že jednou budeme s nadací zastupovat OSN.

Na to člověk musí mít odvahu otevírat nesnadná témata.
Asi ano, určitá odolnost, odvaha a přesvědčení tam musí 
být. Beru to tak, jak to přichází. Výzvy ke mně asi patří. Za 
těch patnáct let se spousta věcí podařila změnit, i vnímání 
seniorů společností. Pomohli jsme tisícům lidí žít kvalitnější 
život. Rozdělili jsme za ty roky na pomoc seniorů po celé 
zemi přes 60 milionů korun. Lobujeme za změny legislati-
vy, tak aby práce v sociální oblasti měla větší smysl v praxi, 
a měla tak i větší dopad. Jsme členy Výboru Spojených 
národů pro lidská práva. Usilujeme o to, aby se navrátila 
prestiž sociálním pracovníkům. Podporujeme domácí pe-
čující. Projekt nadace Krása pomoci byl rozhodně jedním 
z nejlepších rozhodnutí v mém životě. Je to projekt, na 
který jsem hrdá. Je za tím obrovský kus života a práce nás 
všech, co v nadaci byli a jsou. Jsem vděčná za lidi, kteří 
vidí v pomoci seniorům smysl. Někdy se zkrátka vyplatí jít 
proti proudu a být první, i když je to nejtěžší. S Miss World 
to bylo podobně. Říkali, že žádná Češka nikdy neuspěje.

Tak taky jste zatím jediná.
Někdy cítíte, že něco máte zkusit, máte to udělat bez ohle-
du na to, co si o tom budou myslet ostatní.

Když jste se hlásila do Miss, psal se rok 2006, to byla 
diametrálně jiná situace na trhu s krásou a s modelingem. 
Cítíte ten obrovský posun, jak se společnost dívá na 
soutěže krásy?
Ale pořád je o soutěž Miss zájem. Dokud tady budou exi-
stovat soutěže, které budou mít správné vedení, dokážou 
vyhledat mladé talenty a podpoří jejich potenciál, vždycky 
to mít smysl bude. Uznání přijde, když za vámi je práce, 
výsledky. Každého prověří čas. Jak je to upřímné, hlubo-
ké, opravdové. Osobně vnímám krásu jen jako přidanou 
hodnotu. Pokud tam není to ostatní, je vám pouhá krása 
na nic, a jestli někdo staví svůj život jen na vzhledu, moc 
daleko nedojde. Vnímám samozřejmě, jak se kritéria krásy 
posunula, a je to hlavně kvůli sociálním sítím. Pamatuji si, 
jak se za nás řešil každý chlup, jestli nemá některá něco 
upraveného. Dneska je to o mnohem větší toleranci a není 
to často bohužel k dobru věci. Vrátila bych se k té přiroze-
nější kráse.

Vy jste se stala ambasadorkou mladých lidí, byla 
jste označena světovou mezinárodní organizací World 
Network of Young Leaders and Entrepreneurs (WNYLE) 
jako mezinárodní lídr mladé generace. Co to obnáší?
Je to odpovědnost v první řadě. Měla jsem a mám zájem 
měnit věci k lepšímu, máte možnost mnoho věcí ovlivnit 
a dostat dobré věci k mnoha dalším lidem. Je to v určitém 
smyslu poslání. Proto by se nikdo neměl nechat zastavit 
předsudky druhých, protože jen vy víte, kolik času, práce 
a odříkání za tím vším je. Miss World to celé začalo. Tehdy 
panovaly předsudky, že to nikdo z Česka vyhrát nikdy 
nemůže. Po Miss World jsem začala dělat modeling, taky 
jsem slýchala, že dělat úspěšně modeling jako Miss moc 
dobře nejde. A najednou jsem přebírala ostatním zakázky, 
žila a pracovala jsem mnoho let v zahraničí a nastálo jsem 
zůstala pár let v USA, kde jsem se dobře chytila. Zároveň 
jsem založila nadaci Krása pomoci – a opět předsudky – je-
žíšmarjá, mladá holka, a senioři… To je přece úplná blbost, 
nikdo ti to nebude věřit. A já tu nadaci mám už patnáct let. 
Kdybych se měla řídit podle toho, co mi kdo poradil nebo 
co si o mně myslí, nikam bych se nedostala.
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Vypadá to, že jste předurčena k tomu bojovat 
s předsudky.
Nebojuji s nimi, spíš tím, co dělám, je vyvracím nebo, řek-
něme, proměňuji.

Jaké to bylo poprvé vystoupit v OSN? Měla jste trému?
Jasně, že jo! Moje heslo ale je, že štěstí přeje připrave-
ným. Těchto příležitostí si vážím, takže jsem to nenechala 
náhodě. Když tam stojíte, dojde vám, že to, na čem děláte, 
má smyl a váhu, a je povzbuzující, jak si tam práci nezisko-
vek váží.

Nebudete ještě někde tančit? V roce 2013 jste vytančila 
druhé místo v soutěži StarDance. Tehdy vyhrála 
Anna Polívková.
Myslím, že jsem vytančila velkou stopu v lidských srdcích, 
a to jsem si přála. Pan Chlopčík, to je největší kapacita, 
řekl, že jsem byla nejlepší tanečnice StarDance vůbec. 
Tak jsem lépe dopadnout nemohla… (smích)

Není to škoda více se tanci nevěnovat i dál?
No, nemůžu dělat všechno. Tanec je pro mě láska, vá-
šeň, je to můj nejpřirozenější projev, a jestli mám na 
něco opravdu talent, tak je to pohyb. Mrzí mě, že jsem 
v tom nedostala podporu už jako dítě, ale kdo ví, jak bych 
skončila. Pokud by mi někdo navrhl nějaký krátkodobý 
projekt, bránit se nebudu. Ale aktivit mám mnoho, vlastně 
spojuju mnoho profesí v jedné osobě. V současné době 
mě vytěžuje práce pro mé klienty, a zároveň rozšiřuju svou 
značku – vlasová péče s Moroccan Sence je teď novinka, 

můj parfém jsme představili s Tomášem Arsovem před půl 
rokem a také dvakrát do roka navrhuji vlastní kolekci 
oblečení. Baví mě celý ten proces. Navrhnu to, nafotím, 
natočím, zpropaguju, je to velmi kreativní proces se 
zahraničním klientem a super lidmi! Od svých sedmnácti 
let pořád jedu a makám a je to hodně komplexní manažer-
ská práce.

A na druhou stranu zase doba je příhodná a dnes 
můžete dělat modeling prakticky až do smrti. 
Věková omezení už dnes neplatí.
Takhle já vnímám krásu odjakživa a vidím ji v každém věku. 
Moje babičku až do své smrti vypadala nádherně, možná 
mohla trošku zhubnout, ale milovala zmrzlinu. Splnila jsem 
jí její poslední přání – chtěla deset nanuků. Říkám jí: Babi, 
ale ne, že to sníš všechno najednou. Ona na to: Neboj se, 
Táničko, neboj se. Během tří dnů to měla pryč! (smích)
Moje mamka je nádherná. Jsem šťastná, že tahle doba 
přeje kráse zralých dam. Mám teď v kampani na svoji 
vlasovou péči paní Křivánkovou, této dámě je přes sedm-
desát let, je nádherná, elegantní, noblesní, je příkladem, 
že jde stárnout s grácií. A hlavně je moc dobře, že to 
i média konečně ukazují, že dávají za příklad i modelky, 
které nejsou dokonalé, které nejsou vyhublé ani nejmlad-
ší. Pavlína Pořízková to dělá fantasticky. (Slavná česká 
modelka na Instagramu ukazuje stárnutí na sobě samé, 
oproti trendům se často fotí bez make-upu a retuší, pozn. 
aut.) Být autentická je taky obrovská výzva v dnešní době. 
Všichni strašně chtějí být autentičtí, ale málokomu se to 
vlastně opravdu daří.

OČIMA LENKY KLICPEROVÉ 
Přišla a byla krásná. Ano, od Miss World nemůžete 
čekat nic jiného. Ale stejně vás překvapí ten šarm 

a kouzlo. Proto totiž tu Miss tehdy vyhrála. Má víc než 
jen půvabný zevnějšek, její krása září zevnitř. Přiznám 

se, že jsem si trochu myslela, že oddanost charitativním 
projektům je trochu nutnost pro nejkrásnější ženu světa, 

možná i trochu póza. Že si jde jen těžko představit, 
že by se nějakou dobročinností nezabývala. Ale ona 
se ještě víc rozsvítí, když mluví o pomoci seniorům, 
kterou se zabývá přes patnáct let. To už musíte mít 

výdrž u něčeho zůstat a investovat svůj čas i peníze. 
Rozumím jí. Když se do něčeho pustí, jde do toho naplno. 

Je běžec na dlouhou trať. A to, co dělá, dává smysl. 
Teď jí přeji jen sílu ustát všechnu tu mediální zátěž, 
otřepat se a najít svoje štěstí i v soukromém životě. 

V tom pracovním může být málokdo úspěšnější. Fo
to
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VŽDYCKY JSEM BYLA A VŽDYCKY 
BUDU NA STRANĚ LÁSKY, PRAVDY, RODINY 

A VĚRNOSTI, I KDYŽ TAKY S CHYBAMI, 
ALE NENECHÁM SI TOHLE NIKDY VZÍT. 
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Teď všichni řeší nástup umělé inteligence, jak říkám 
já „uměligence“. Jak se na ni těšíte?
To je obrovská výzva pro lidstvo, která může mít i fatální 
dopad. Je jasné, že se čím dál víc uzavíráme do virtuálního 
světa. Spousta mladých lidí žije už jenom online a poma-
lu se jinak neumí ani seznámit. To je nebezpečné. Ztratili 
jsme spontaneitu, takový ten zápal pro přítomný okamžik. 
Doufám, že jediné, co se nikdy nedá nahradit, je lidský 
kontakt a lidský přístup. To se nedá naprogramovat. Sama 
jsem v nadaci i jako dobrovolnice. Setkávám se s někte-
rými klienty. Díky naší práci dostala spousta seniorů nový 
impuls do života a vidím, že lidský přístup a osobní kontakt 
je nenahraditelný.
Klientů s různými příběhy máme mnoho, žádný se neopa-
kuje. Teď jsme třeba jednomu pánovi pomohli najít nové 
bydlení. Byl na dně, zdražili mu nájem na trojnásobek tam, 
kde žil celý život, a vyhodili ho takřka z týdne na týden. 
Pomohli jsme mu nalézt náhradní bydlení s péčí. Jsou tu 
i smutnější příběhy, jedna naše paní klientka, o kterou se 
staráme už dlouho, měla v rodině tragédii, zabil se jí syn, 
a druhý se o ni nestará. Když byla po operaci na rekonva-
lescenci doma, zapůjčili jsme jí polohovací postel, vyřídili 
jsme jí příspěvek na bydlení a chodí za ní naše dobrovolni-
ce. Podobných příběhů máme mnoho.

Váš život je vlastně jeden kontinuální úspěch…
Záleží, jak na to nahlížíte. Já bych spíš řekla, že není 
potřeba vždycky vyhrát, abyste zanechala nějakou stopu. 
Snažím se ve svém životě soustředit se na to nejlepší. 
I v osobním životě, i když to ne vždycky vyjde.

Vy jste v jednom rozhovoru mluvila o toxickém vztahu, 
to je v poslední době hodně skloňovaný pojem. 
Co to vlastně je?
Beru tu zkušenost jako součást svého zrání a dospívání. 
Vždycky jsem byla a vždycky budu na straně lásky, pravdy, 
rodiny a věrnosti, i když taky s chybami, ale nenechám 
si tohle nikdy vzít. Že žijete v toxickém vztahu, nemusíte 
dlouhou dobu poznat. Rysem takového vztahu jsou neu-
přímnost, manipulace, patologické lži, kalkul. Doporučuju 
pár knih od Jacksona MacKenziho nebo Shahida Arabi. 
Třeba budu mít možnost svoji zkušenost někdy v budouc-
nu sdílet i s ostatními, a přetransformovat ji tak aspoň do 
něčeho pozitivního, co může pomoci i ostatním. Pak bych 
v tom všem uviděla aspoň nějaký smysl.

Váš bývalý manžel Ondřej Brzobohatý Vás obviňuje 
v bulváru z toho, že jste poskytla informace o detailech 
žaloby na anulaci církevního sňatku. Chcete se k tomu 
nějak vyjádřit?
Už jsem se k tomu vyjádřila a nechci se opakovat, navíc se 
k tomu do anulace nemohu ani dál vyjadřovat. Kanonický 
rozvod je posledním logickým krokem, jak upřímně a prav-
divě uzavřít tuto kapitolu.

Změnila Vás tahle zkušenost?
Vzalo mi to iluze, ale srdce mám stále otevřené. Je to 
zkušenost, kterou bych radši neměla, ale i tady věřím na 
předurčenost. Myslím si, že ten smysl, proč se mi tohle 
všechno muselo stát, pochopím až časem. ◾
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7 PÁDŮ  
HONZY DĚDKA

CO NA SEBE PROZRADILI SLAVNÍ V POŘADU 
MODERÁTORA HONZY DĚDKA NA PRIMĚ?

Talkshow 7 pádů Honzy Dědka, která stojí na dokonalé přípravě, 
vzájemném respektu, důvěře, informativní hodnotě a chytré zábavě, 

přináší jedinečné rozhovory novináře Honzy Dědka s osobnostmi, 
které máte rádi. Není jako všechny ostatní. Talkshow 7 pádů Honzy 
Dědka dává divákovi víc. Čtyři hosté, čtyři inspirace, čtyři důvěrné 

rozhovory a čtyři pohodová setkání, při kterých se o svých oblíbených 
osobnostech skutečně něco dozvíte. Každé úterý večer na Primě!
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GEVORG AVETISIAN
Vyprávěl o tom, jak po emigraci z Arménie založil  
v Česku značku medovníků Marlenka.

Z Arménie utíkal vlakem s manželkou a dětmi, původně 
chtěl najít nový domov v Praze, tam ale nedojel. „Chtěl 
jsem vidět krásnou Prahu. Cesta byla dlouhá a nějaký člo-
věk se se mnou začal bavit, proč jedu do Česka. Říkal jsem 
mu, že u nás je situace špatná, že jedu do Prahy začít nový 
život. Ptal se mě, jestli mám dost peněz, že v Praze je dra-
ze. Říkal jsem, že moc ne. Tak mi poradil, abych vystoupil 
dřív, že za chvíli budeme v Ostravě. Je trošku špinavá, čer-
ná, ale s penězi víc vydržím. Přesvědčil mě, ve dvě v noci 
jsme vystoupili v Ostravě na nádraží. Byl to strašný zážitek. 
Byla zima, bylo 5. ledna. Sníh, sněhové jazyky. Nevěděl 
jsem, kam jít, a všude černé baráky, cesty rozbité. Myslel 
jsem si, že tam taky byla válka. Dneska je Ostrava krásná, 
ale před třiceti lety to byla hrůza,“ vzpomíná na svoje začát-
ky v devadesátkovém Česku. „Po roce jsem si našel nějaké 
malé práce ve Frýdku-Místku, kam jsem se pak přestěhoval. 
Nabízeli mi tam nějakou hernu, ale to nebyla moje činnost. 
Jsem designér, a najednou jsem měl provozovat hospodu. 
Ale zkusil jsem to, co jsem měl dělat. Lidi chodili, hráli. 
Pozval jsem sestru, v hospodě jsem jí ale nemohl dát práci, 
tak začala péct podle rodinného receptu medový dort. Vzal 
jsem její první dort, zabalil ho do místních novin, dovezl 
jsem ho do kavárny, nezbyl ani drobeček. V tom období se 
narodila moje dceruška, kterou jsme pojmenovali Marlen-
ka. Dal jsem pak dortu název podle dcerušky,“ říká Gevorg 
Avetisian. Nyní ročně vyrobí třináct milionů výrobků, které 
vyváží do padesáti zemí světa, včetně Arménie. „To je para-
dox, tam všichni ten dort umí udělat. Cesta, doprava, clo… 
Kvůli tomu je to dvakrát dražší než v Česku, a ten národ je 
dvakrát chudší než tady, ale kupují to,“ pochvaluje si Pan 
Marlenka, jak se mu v Česku přezdívá.

ZDENĚK GODLA
Prásknul, proč přišel o řidičák, a promluvil  
o natáčení postelových scén.

Svoji první postelovou scénu si odbyl s Lenkou Vlasákovou 
ve filmu Nikdy nejsme sami. „K tomu mě nemuseli přesvěd-
čovat vůbec. To byla moje první postelová akce. Poprvé 
v životě jsem si připadal, že jsem manželce zahnul. Máme 
se fakt rádi, já se těším domů. Ale když jsem viděl Lenku, 
říkal jsem si: Seru na to. Manželka to pochopila. Řekla, že 
jestli jí mám zahýbat někde zadarmo, tak takhle alespoň 
přinesu peníze. Říká: Ty seš mi stejně nevěrnej, hlavně, že 
přineseš peníze. Přitom já jsem věrnej,“ tvrdí Zdeněk Godla. 
O něco slavnější je jeho postelová scéna s Erikou Stárko-
vou v seriálu Most. Na tohle natáčení asi nikdy nezapome-
ne. „Prušinovský s Hofmannem mě přesvědčili, že Erika 
Stárková je přeoperovanej chlap Erik Stárk. Řekl jsem, že 
do toho nejdu. Moje žena řekla, že do toho musím jít, že to 
bude poprvé v životě, co jí zahnu s chlapem. Přesvědčili 
mě. Pak byla ta postelová scéna. Nevěděl jsem, že přijde 
nahá, to bylo překvapení. Ležel jsem v posteli, potil jsem 
se, nevěděl jsem, co mám dělat, jestli se s ní líbat. Nebo 
s ním. Pak vidím, že vylezla Erika, koukal jsem se na ni. Čím 
víc se blížila, tím víc jsem se díval. Řekli: Stop, vždyť ty se 
jí koukáš mezi nohy! Tak kam se mám koukat? Tak mi pak 
prozradili, že je to opravdová ženská,“ vzpomíná Zdeněk 
Godla na to, jak ho režisér s kolegou pěkně vypekli. Nyní 
připravuje zábavný pořad, který bude vycházet ze skuteč-
ných historek. Jednou z nich bude i ta o tom, jak mu sebrali 
papíry. „Nejdřív mě chytili policajti, že jsem jel rychle. Řekli 
mi, že když mě chytnou do roka ještě jednou, vezmou mi 
řidičák. Koupil jsem si nového Superba, tak jsem ho chtěl 
vyzkoušet. Jel jsem po hradecké dálnici a vybržďoval mě 
bílej Superb. Říkal jsem si: blbeček – a předjel jsem ho. Oni 
za mnou, zase mě předjeli, a najednou světla. Ty jo, to byli 
policajti. Jel jsem prej 247,“ vypráví Godla svoje oplétačky 
s policií s tím, že řidičský průkaz už má zpět.
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DAVID NOVOTNÝ
Prozradil, proč si vydělával rozvážením  
špinavého oblečení.

Cesta k herectví byla u Davida Novotného složitější. He-
rectví sice vystudoval, po vojně se ale neměl kam vrátit. 
Prokázal, že se neštítí žádné práce. „Šel jsem na vojnu, 
nejsem srabík a byl jsem na tom fyzicky dobře. Syn tělocvi-
kářů. Na modrou jsem nemyslel ani jsem ji nechtěl, chtěl 
jsem si to zkusit. Narukoval jsem v říjnu 89 a v listopadu se 
odcinkalo. Všechno se změnilo. Nebyl jsem tam čtyřiadva-
cet měsíců, ale jen dvacet. Přišel jsem potom do divadla, 
a tam nebyl kámen na kameni. Celé se to tam proměnilo 
a mně nedošlo, že už mě tam nikdo nebude chtít. Šel jsem 
dělat závozníka do OÚNZ. Byl jsem zaláskovanej a maminka 
té mé lásky tam pracovala, dostával jsem tam příležitostné 
brigádnické práce. Byl jsem samostatný odborný referent 
a vozil jsem špinavé prádlo po ordinacích. Bylo to skvělý. 
Já byl šťastnej, že ten život jde správným směrem, že budu 
mít brzo děti a byl jsem v pohodě. Ale já jsem v podstatě 
dennodenně v pohodě. Já se smířím skoro se vším,“ pro-
zradil na sebe David Novotný. Osud ho ale přece jen zavál 
zpátky k divadlu a na své první dítě, dceru Emu, kterou mu 
porodila herečka Jana Holcová, si počkal do svých čtyři-
atřiceti let. „Pak mi zavolala moje spolužačka a divila se, 
proč se nevěnuju divadlu. Asi tři roky pak ještě trvalo, než 
jsem začal dělat divadlo,“ vzpomíná herec, který ale úplně 
původně chtěl mít jinou profesi: „Já chtěl bejt vždycky 
fotbalista!“

7 pádů Honzy Dědka 
Každé úterý ve 21.35 na Primě

NINA ŠPITÁLNÍKOVÁ
Promluvila o životě a studiu v KLDR. 

„Studovala jsem koreanistiku na filozofické fakultě. Moje 
téma bylo severokorejská propaganda, takže mě napadlo, 
že potřebuju jet do Pchjongjangu, ale zjistila jsem, že to 
nejde. A když něco nejde, tak mě to frustruje. Takže jsem 
se nakonec přihlásila, vzali mě až napotřetí. A to kvůli mé 
chybě. Žádala jsem totiž o stipendium i do Jihokorejské 
republiky, a spletla jsem motivační dopisy. Severokorejce 
to strašně urazilo a tamější ministr školství si vyžádal omlu-
vu prezidenta (tehdy V. Klause). Nakonec jsem ale dostala 
razítko a byla jsem první žena z Východu, která mohla 
studovat na univerzitě v Pchjongjangu,“ popsala Honzovi 
Dědkovi, jak se dostala ke studiu v KLDR. Dobrodružná 
byla i cesta tam. „Kontroly na letišti byly, ale Severní Korea 
je skvělá v tom, že tam spousta věcí nefunguje. Nesmí 
se tam dovážet léky a potraviny, a já jsem měla plný kufr 
léků a potravin. Dala jsem ten kufr na ten pás, ale naštěstí 
nefungovala elektřina. Takže to ručně provezli, ono to musí 
vypadat, že to funguje. Řekli, že to je v pohodě. Kromě 
toho jsem po příletu měla vyplnit formulář, jestli nedová-
žíme zbraně, drogy nebo porno. Byla jsem hrozně ospalá 
a u všeho jsem zaškrtla ANO. Naštěstí ten úředník se smál 
a říkal, že jsem vtipná,“ zavzpomínala na své první chvíle 
v KLDR Špitálníková.
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KONSPIRACE 
A VÍRA 

V NESMYSLY
 

HLUBOCE  
LIDSKÝ FENOMÉN 

Čím to je, že tak rádi věříme podivným teoriím, které jsou 
leckdy tak přitažené za vlasy, až je nelze jednoznačně vyvrátit? 

V nepřehledných dobách s matoucími vyhlídkami na budoucnost 
mohou konspirace někomu nabídnout tolik potřebné odpovědi, 

útěchu a možná řešení.

Text: Mojmír Sedláček — Foto: Shutterstock

ČLOVĚK A SVĚT
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Bývalý policista a pozdější spisovatel David 
Paulides se proslavil několika záhadologický-
mi knihami. V nich se zabývá tématy bigfoota 
(v podstatě severoamerická varianta yettiho), 
turistů mizejících v amerických národních 
parcích, a nakonec i únosů lidí mimozemšťa-

ny. Zevrubné bádání v archivech přineslo ovoce třeba v po-
době tlaku na tamější Správu národních parků, jež donedáv-
na nevedla dostatečné záznamy o pohřešovaných osobách 
a nespolupracovala s vyšetřovateli. Paulidesova snaha je 
však známá díky něčemu trochu jinému – přestože se autor 
ve svých publikacích zdráhá jednoznačně ukázat prstem na 
návštěvníky z kosmu či jiné síly přesahující možnosti našeho 
chápání, kladení důrazu na téměř až nevysvětlitelné souhry 
okolností se nenápadně přibližuje mnoha jiným konspirač-
ním teoriím. A ty samozřejmě nepřestávají lákat.
Na druhém konci názorového spektra stojí datový analytik 
Kyle Polich, jehož podcast s názvem „Data Skeptic“ dává 
jasně na srozuměnou, že výše uvedeným spekulacím nejen 
nehodlá přitakat, ale raději je rovnou vyvrací. Přesně to 
platí i pro Paulidesem popsané případy, jejichž věrohod-
nost Polich opakovaně rozporuje. Lépe řečeno, Polich 
nezpochybňuje samotná zmizení, nýbrž je připisuje vcelku 
obyčejným jevům – lidé se prý v národních parcích zatou-
lali a následně někam spadli, utopili se nebo je napadlo 
zvíře. Občas se zřejmě jednalo i o záměrný útěk od rodiny 
či stávajícího způsobu života.
Jenže zatímco o Polichově snažení diskutují zámořští skep-
tici během uzavřených konferencí, Paulides je hlavní po-
stavou tří celovečerních dokumentů s názvem Missing 411 
a jeho atraktivní hledání nepravděpodobné pravdy se těší 
popularitě napříč zeměkoulí.

ÚSTUP ROZUMU
Filozof David Hume se v 18. století zabýval svědectvími 
lidí, kteří byli údajně svědky různých zázraků. Osvícenský 
badatel nechtěl zdánlivě nesmyslná tvrzení rovnou smést 
ze stolu, a tak celý fenomén zkoumal důsledněji. Zprávy 

o zázračných událostech totiž často pocházely od důvě-
ryhodných lidí, kterým jejich okolí obvykle bez problémů 
věřilo. Přijmout existenci zázraku biblických rozměrů však 
není tak snadné. Skotský filozof nakonec dospěl k formu-
laci postoje, jenž je od té doby znám jako Humeova břitva. 
V zásadě spočívá v tom, že čím obyčejnější je událost, 
o které nám někdo vypráví, tím méně důkazů potřebujeme 
k tomu, abychom jí uvěřili – a naopak. K přijetí informace 
o tom, co mělo školní dítě dnes k obědu, nám postačí jeho 
tvrzení; ale abychom uvěřili tomu, že školu napadli mimo-
zemšťané, bychom potřebovali mnohem více důkazů než 
pouhé ústní sdělení. Touto logikou Hume v podstatě vylou-
čil, že by racionálně smýšlející člověk mohl uvěřit v zázrak, 
neboť by k tomu potřeboval obrovské a nezpochybnitelné 
množství důkazů, což si v praxi nejde představit.
Podobně bychom mohli smýšlet i my, a to nejen o extrém-
ně vzácných či nepravděpodobných úkazech, ale třeba 
i o „běžných“ konspiračních teoriích, s nimiž se každoden-
ně setkáváme. Právě do této skupiny lze bez přehánění 
zařadit i fenomén „Missing 411“ – vždyť vysvětlit zmizení 
člověka prostřednictvím tajemných spiknutí, nadpřiroze-
ných jevů či mimozemšťanů vyžaduje neskonale silnější 
důkazní materiál než se spokojit se smutným, leč předsta-
vitelným scénářem, podle něhož daní nebožáci skončili 
na dně rokle, jezera či medvědího brlohu.
Tím bychom měli celý záhadný fenomén vyřešen, že? Ani 
náhodou. Hume se musí otáčet v hrobě, jelikož většina lidí 
se jeho poučkou rozhodně neřídí – různé průzkumy hovoří 
o 20 až 80 % Američanů, kteří věří alespoň jedné, jasně 
vyvrácené konspirační teorii; a nedávná zkušenost s covi-
dovou pandemií ukazuje, že ani Česku a zbytku světa se 
víra v podivné a překombinované nesmysly nevyhýbá.

KDO VĚŘÍ?
Množství studií mapovalo osobnostní charakteristiky lidí, 
kteří zarytě věří konspiracím. Nejčastěji se jedná o osoby 
s nižším vzděláním nebo s méně vybroušenými schop-
nostmi kritického myšlení, jež navíc bývají přehnaně 

Zmizení turistů vyvolává konspirační teorie. Iluzorní vzorce simulují vizuální zkratky.

CIVILIZACE
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Až 80 % Američanů věří alespoň jedné konspirační teorii.Čím obyčejnější je událost, tím méně 
důkazů potřebujeme.

ČLOVĚK A SVĚT

sebevědomé ohledně své inteligence. S tím souvisí i touha 
se odlišovat, nebýt součástí většiny, k čemuž má nedůvěra 
ve všeobecně přijímaný názor blízko. Dále jsou náchylnější 
k vidění tzv. iluzorních vzorců – například obličejů v mra-
cích a podobných vizuálních či kognitivních zkratek, které 
jsou sice atraktivní, ale bohužel nesmyslné.
A konečně je potřeba zmínit i úzkostnost, nejistotu a nedů-
věru vůči světu. Spoustu lidí totiž trápí pocit, že svůj život 
nemají ve svých vlastních rukou, a lékem na tuto existen-
ciální úzkost je právě víra v komplexní, vše vysvětlující teo-
rie, díky nimž se lze cítit takříkajíc nad věcí. Je to v zásadě 
stejný princip, jako když jsme vystresovaní a nevíme, co 
dělat, když vtom nám někdo poskytne pomocnou ruku – 
jen blázen by ji odmítl…
Jenže tahle ruka nakonec vlastně ani moc nepomáhá. Lidé, 
kteří uvěří konspiracím týkajícím se jejich pracovního či 
společenského prostředí, mají menší motivaci jít k volbám 
nebo se zajímat o výsledky své práce. V těchto případech 
se tedy sami připravují o možnost aktivně ovlivnit své okolí, 
kvůli čemuž se mohou cítit ještě izolovaněji a odcizeněji. 
Začarovaný kruh pokračuje inklinací k extrémnějším kon-
spiračním teoriím a v nejhorších případech i nevyvrátitel-
nou názorovou radikalizací.

TOUHA POROZUMĚT
Jenže rozpoznat tuto spirálu negativních efektů nebývá 
jednoduché, obzvlášť vzhledem k tomu, že třeba podle 
zkoumání klinického psychiatra Richarda A. Friedmana jsme 
k podobnému chování evolučně přednastaveni: „Schopnost 
předvídat, že by druzí lidé mohli vytvářet koalice a konspiro-
vat s cílem někoho poškodit, poskytla jasnou adaptační vý-
hodu: podezřívavý postoj vůči ostatním, jakkoli chybný, byl 
bezpečnější strategií než bezstarostná důvěra.“ Paranoidní 
očekávání toho nejhoršího od druhých lidí tedy v minulosti 
mohlo být užitečnou strategií k přežití – a možná to do jisté 
míry platí i dnes, ačkoli riziko fyzického napadení je v naší 
společnosti samozřejmě výrazně nižší než dřív.
Obdobným evolučním základům lze přisoudit i jev známý 
jako apofenie. Jedná se o sklon vnímat smysluplné vzorce 
v nahodilých shlucích dat, což se v patologické míře děje 
u schizofreniků – ti si leckdy myslí, že dokázali prohlédnout 
oponu zdánlivé skutečnosti a konečně vidí věci tak, jak 
jsou; přitom se však jedná o poruchu myšlení. Ve výrazně 
menší míře, která neznemožňuje běžné prožívání života, 
však může apofenii pozorovat každý z nás, jelikož schop-
nost rychle pochopit dění v našem okolí je pro přežití 
evolučně rovněž nezbytná.

WERICHOVA VILA LÁKÁ NA NOVINKY  
CUKRÁŘKY IVETY FABEŠOVÉ 
Přijďte ochutnat novou nabídku dobrot s nádechem léta v kavárně Ivety 
Fabešové ve Werichově vile na pražské Kampě. Některé jsou úplnými 
novinkami, vybrané stálice pak získaly svěží kabátek. U brunche nesmí chybět 
ani klasika v podobě výborné kávy L’OR, která představuje osvěžující novinku 
v podobě letního drinku. „S L’OR Professional se snažíme jít vždycky o kousek 
dál, proto se na novém menu objeví i stylové kávové Martini,“ přibližuje aktuální 
novinku Iveta Fabešová.  
Otevřeno denně 8:30–19:30 / www.ivetafabesova.cz, www.jdeprofessional.cz 
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„Všichni prostě chceme porozumět světu a tomu, co se 
s ním děje,“ řekl psycholog Rob Brotherton, autor kni-
hy Suspicious Minds, zabývající se právě lidskou vírou 
v konspirace. V době sociálních sítí lze navíc snadněji než 
kdy dřív najít zastánce téměř jakéhokoli názoru. Ať už tedy 
uvěříme čemukoli, stoprocentně se nám podaří dostat ke 
stejně smýšlejícím lidem – což je na jednu stranu příjemně 
inkluzivní, na druhou to však skýtá spoustu rizik.
Bleskové úsudky však často vedou k chybám známým jako 
kognitivní zkreslení. Unáhlené závěry jsou lákavé, při popi-
su komplexních jevů však bolestně selhávají – už jen kvůli 
tomu, co matematici znají pod souhrnným pojmem Ram-
seyho teorie. Tato oblast kombinatoriky se zabývá tím, jak 
velkou množinu dat potřebujeme, abychom v ní dokázali 
najít určité vlastnosti. Jinými slovy, v dostatečně velkém 
množství dat lze najít téměř jakékoli vzorce či specifika, 
která najít chceme.

OTÁZKY V NEJASNÉ DOBĚ
Co proti konspiracím naopak pomáhá? Podle několika 
výzkumů dává smysl poukazovat na chyby a nekonzistence 
v argumentaci. Pokud zároveň nedochází k urážení těch, 
kteří dané teorii věří, může se jednat o efektivní způsob, jak 
snížit její atraktivitu. Vyplatí se sledovat protiklady, chabé 
předpoklady či zjevné stavění důkazů na hlavu – to všech-
no jsou známky snahy manipulovat s fakty. Často skloňova-
né kritické myšlení tedy opravdu má smysl kultivovat.
Je však důležité si připomenout, že ani tento přístup 
k realitě a datům v ní obsaženým nemusí být tím jediným 
správným. I dodržení pouček kritického myšlení může vést 
ke zkresleným závěrům. Otázkou dnes totiž není, zdali 

člověk při svých rešerších čerpal z důvěryhodných zdrojů, 
ale jestli vůbec něco jako důvěryhodné zdroje existuje. 
A jakým důkazům lze věřit, když s pomocí umělé inteli-
gence můžeme falšovat i audiovizuální záznamy? Na tyto 
otázky zatím nemáme uspokojivé odpovědi. Musíme aspoň 
doufat, že se díky zpomalení svého myšlení vyhneme 
zjevně chybným úsudkům a nepodlehneme konspiracím 
příliš snadno.
Co nám ale všechny tyto obecné charakteristiky konspirač-
ních teorií a jejich příznivců říkají o fenoménu zmizelých 
lidí v národních parcích? Spisovatel a zakladatel americké 
Skeptické společnosti Michael Shermer říká, že bychom ni-
kdy neměli přisuzovat zlé úmysly tomu, co lze vysvětlit na-
hodilostí či něčí neschopností. Konspirační teorie obvykle 
předpokládají, že skupina geniálních, extrémně schopných 
a hluboce zlých lidí vymýšlí a následně realizuje sofistiko-
vané plány na ovládnutí světa. Jenže všichni z každodenní-
ho života víme, že se spousta dobrých i špatných věcí děje 
prostě náhodně nebo se určitá situace vyvrbí úplně jinak, 
než jsme si zpočátku představovali.
Přirozeně tedy spousta z nás doufá, že v jádru naší spo-
lečnosti je něco víc – něco chytřejšího, hlubšího, promy-
šlenějšího. Když turisté mizí v národních parcích kvůli 
spiknutí vlády či mimozemšťanů, lze ukázat prstem na 
viníka a radovat se z toho, že jsme přišli na kloub složité-
mu fenoménu; takovou radost nám smíření se s prostým 
(leč nesrovnatelně pravděpodobnějším) faktem, že daní 
turisté prostě jen měli smůlu, neudělá. Realita nepřináší 
vždy zcela uspokojivé odpovědi, přesto bychom na ni 
ale neměli rezignovat. ◾

Jakým důkazům lze věřit v době umělé inteligence? 
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P R Á V Ě  
V  P R O D E J I

89.  K O N C E R T N Í  
S E Z Ó N A

V E N G E R O V   S L A T K I N   N A K A R J A K O V 
O H L S S O N   Š P A Č E K   V O N D R Á Č E K

www.fok.cz
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KOLIK STOJÍ SESTŘELIT UFO?

Spojené státy řešily v únoru 2023 hned několik incidentů 
s neidentifikovanými objekty. Došlo i na sestřelování 
pomocí stíhaček a jejich raket. Jenže to je docela drahá 
legrace v momentě, kdy se ukáže, že nešlo o ufony nebo 
špionážní zařízení. Po incidentu s čínským balónem, 
pohybujícím se v okolí Pentagonu a dalších vládních 
budov ve Washingtonu, se mělo krátce za to, že Spojené 
státy pouze odhalily další balóny, nakonec se ale začalo 
mluvit o UFO. Zdá se, že nešlo o mimozemské objekty, 
i když zástupci americké vlády a armády nebyli více 
konkrétní. V čem ovšem konkrétní byli, je trochu kuriózní 
přiznání ohledně první střely, která byla na jeden z objektů 
vystřelena. Jak totiž potvrdil generál Mark Milley, předseda 
sboru náčelnického štábu, raketa AIM-9X Sidewinder 
vystřelená z odpalovače stíhacího letounu F-16 minula 
svůj cíl. Zásah probíhal nad Huronským jezerem přibližně 
ve výšce šesti kilometrů a podle oficiálního vyjádření 
zástupců amerického letectva nebylo původně zřejmé, 
kam raketa dopadla. Následující upřesnění od generála 
Milleyho ale potvrdilo, že střela skončila v Huronském 
jezeře, a až druhá střela dokázala cíl zasáhnout. Kolik 
tedy takové sestřelení malého (a podle vyjádření 
zástupců americké armády nepříliš nebezpečného) 
objektu vlastně stojí? Připočteme-li letectvu jeden 
výstřel naprázdno, a tudíž nutnost vypálit ještě jednu 
střelu, mělo by to podle informací portálu Newsweek 
činit až 940 tisíc dolarů. Cena jedné střely AIM-9X se 
má totiž pohybovat v rozpětí 430–470 tisíc dolarů, 
takže jeden výstřel může přijít až na více než deset 
milionů korun. Sestřelování „ufounů“ není laciný špás.
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UFO 
V EVROPĚ?

SLOVÁCI NA LÉTAJÍCÍ 
TALÍŘ POVOLALI STÍHAČKU, 

ITALOVÉ HO VIDĚLI NA FOTBALE

Podle množství hlášení se může zdát, že si „mimozemšťané“ 
oblíbili hlavně USA. I Evropa se však chlubí pozorovateli UFO, 

kteří mají oči na stopkách. Neznámým létajícím objektům 
se věnovala dokonce i tak respektovaná média, jakými jsou 
britská BBC či Journal of Scientific Exploration. Podívejme 

se podrobněji na některé z úkazů.

Text: Klára Ochmanová, Adam Vala — Foto: Shutterstock

ČLOVĚK A SVĚT
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1.
ITÁLIE, FLORENCIE,  
STADION ARTEMIO FRANCHI 
27. ŘÍJNA 1954
Kolem 10 000 svědků sledovalo ob-
jekt, který se zjevil během fotbalové-
ho utkání mezi kluby Fiorentina a Pis-
toiese. Svědci popisovali doutníkový 
tvar sršící stříbrnými paprsky, které 
„pršely“ na zem a na střechy okolních 
domů. Obrovské množství svědků se 
shodlo na tom, že úkaz musel mít mi-
mozemský původ. „V té době noviny 
hovořily o mimozemšťanech z Marsu. 
Samozřejmě nyní víme, že tomu tak 
není, ale můžeme dojít k závěru, že to 
byl inteligentní fenomén, technolo-
gický fenomén a fenomén, který nelze 
spojit s ničím, co známe na Zemi,“ řekl 
pro BBC Roberto Pinotti, prezident 
italského Národního centra UFO.

2.
VELKÁ BRITÁNIE, 
VÝCHODNÍ ANGLIE 
20. KVĚTNA 1957
Na východě Anglie dostal americký 
pilot Milton Torres v rámci spřátele-
né mise rozkaz sestřelit narušitele. 
Z dlouho utajovaných materiálů vyply-
nulo, že těsně před vypálením raket 
z letounu F-86 D Sabre se zaměřený 
objekt o velikosti dopravního letadla 
vzdálil rychlostí zhruba 12 000 km 
v hodině. Sám Torres dostal přísný zá-
kaz o události mluvit. Situace zůstala 
dodnes nevysvětlena.

TAYLOR POPSAL LOĎ MIMOZEMŠŤANŮ 
JAKO KUPOLI Z TMAVÉHO HRUBÉHO 

MATERIÁLU PŘIPOMÍNAJÍCÍ SMIRKOVÝ PAPÍR 
O PRŮMĚRU PŘESAHUJÍCÍM ŠEST METRŮ. 

Zaměřený objekt o velikosti dopravního letadla se vzdálil rychlostí 12 000 km/hod.

CO OPRAVDU 
MIMOZEMŠŤANÉ NEMAJÍ 
NA SVĚDOMÍ

O tom, jak staří Egypťané dokázali 
bez moderních strojů postavit své 
velkolepé stavby (například pyramidy 
v Gíze), se vědci zatím mohli jen 
dohadovat. Okolo technologie, která 
lidem umožnila zhruba třítunové obří 
kvádry vytesat a navršit na sebe, se 
objevuje i spousta konspirací – včetně 
té, že jim u toho vypomáhali svou 
mimozemskou technologií pradávní 
návštěvníci z vesmíru. Nový objev ale 
dost možná učiní těmto spekulacím 
přítrž. Výzkumníci totiž v bývalých 
egyptských alabastrových dolech 
v Hatnúbu našli skutečný poklad: 
sofistikovaný systém ramp, který 
je starý čtyři a půl tisíce let. Sloužil 
ke stěhování těžkých alabastrových 
kamenů a podle odborníků, kteří ho 
zkoumali, díky němu staří Egypťané 
dokázali zvedat několikatunový 
náklad v nečekaně ostrém úhlu 
dvaceti a možná i více stupňů. 
„Systém je složen z jedné centrální 
rampy lemované dvěma schodišti 
s mnoha otvory podél sloupů,“ 
vysvětlil Yannis Gourdon, jeden 
z vedoucích expedice. „Kamenný 
blok egyptští dělníci zvedali tak, že jej 
položený na obřích saních přivázali 
na lana a ta pak k těmto dřevěným 
sloupům připevňovali.“ Skupina 
archeologů z Francouzského institutu 
orientální archeologie v Káhiře 
a Liverpoolské univerzity v Anglii 
důkladně prozkoumala nápisy na 
rampách a stopy po nářadí a zjistila, 
že pocházejí z doby vlády faraona 
Chufu, známého také pod řeckým 
jménem Cheops, který vládl přibližně 
v letech 2509–2483 před naším 
letopočtem. Právě za jeho vlády byla 
postavena největší z pyramid v Gíze – 
Cheopsova neboli Velká pyramida. 
Vědci proto jásají – pokud se takovýto 
důmyslný systém používal ve stejné 
době v alabastrových dolech, existuje 
více než velká pravděpodobnost, 
že stejný systém pomáhal 
i dělníkům při stavbě pyramid.
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4.
FINSKO, PORI 
12. DUBNA 1969
Vojenské piloty lze jen těžko pode-
zřívat z příklonu k „duchařině“ nebo 
mysticismu. Jsou vycvičeni tak, aby 
vše hlásili a pečlivě ověřovali, a sestře-
lení civilního, nebo dokonce vlastního 
stroje patří mezi noční můry každého 
z nich. Během cvičného letu na stroji 
Fouga CM.170 Magister dostal pilot za 
úkol prověřit sedm objektů považova-
ných za meteorologické balony vzná-
šející se ve výšce 1500–3000 metrů. 
Důvodem prověření byly obavy z toho, 
že balony mohou mít špionážní účel. 
Pilot skutečně zahlédl objekty kulo-
vého až diskovitého tvaru, ty se však 
záhy velkou rychlostí vzdálily. Finský 
tisk zaznamenal několik dalších podob-
ných případů a oficiálně se usuzuje, 
že mohlo jít o špionážní přelety.

5.
SKOTSKO, DECHMOND LAW 
7. LISTOPADU 1979
Lesník Robert Taylor nahlásil potyčku 
s mimozemšťany, kteří se jej podle 
jeho tvrzení pokusili unést. Incident 
nahlásil na policii a jako důkazy 
argumentoval drobnými zraněními 
a roztrhaným oděvem. Taylor popsal 
loď mimozemšťanů jako kupoli z tma-
vého hrubého materiálu připomínající 
smirkový papír o průměru přesahují-
cím šest metrů. Událost byla vyšetřo-
vána jako přepadení a vysvětlována 
epileptickým záchvatem lesníka.

3.
FRANCIE, CUSSAC 
29. SRPNA 1967
Svědectví 13letého chlapce a jeho 
9leté sestry o tom, že viděli čtyři malé 
černé bytosti o velikosti zhruba jeden 
metr, které uletěly v létajícím talíři, 
nebylo zprvu bráno příliš vážně. Když 
ale policie prověřila místo údajného 
pozorování, nalezla nejen uschlou trá-
vu, ale byl zaznamenán i zápach síry. 
Událost byla vyšetřována i francouz-
skou vládou, k definitivnímu potvrzení 
či vyvrácení UFO hypotézy nicméně 
nedošlo.
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6.
VZDUŠNÝ PROSTOR VELKÉ 
BRITÁNIE 
21. DUBNA 1991
Pravidelná linka letounu McDonnell 
Douglas MD8 z Milána do Londýna 
se nad Britskými ostrovy v oblasti 
Kentu setkala s podivným předmětem 
doutníkového tvaru. Když pilot Achille 
Zaghetti viděl zvláštní předmět tři sta 
metrů nad svým letounem, nejenže 
na to upozornil kolegu, ale poprosil 
o kontrolu i pozemní řídicí středisko 
letového provozu. Odpověď byla: „Vi-
dím neznámý cíl deset námořních mil 
za vámi.“ Jeden z cestujících později 
vypověděl, že měl pocit, jako kdyby 
předmět startoval ze země a prole-
těl mraky.

Blízká setkání  
u protinožců

Od 21. 7. každý pátek ve 23.00

Během letu na stroji Fouga CM.170 Magister dostal pilot za úkol prověřit objekty považované za balony. 
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7.
SLOVENSKO,  
JASLOVSKÉ BOHUNICE 
19. LISTOPAD 2005
Nad jadernými elektrárnami se úkazy 
UFO příliš nevyskytují. Možná je to 
tím, že je nad nimi zákaz leteckého 
provozu, a tudíž by byly jakákoli leta-
dla či balony vystaveny tvrdým po-
stihům. 19. listopadu 2005 nicméně 
došlo k nahlášení neznámého objektu 
nad jadernou elektrárnou v Jaslov-
ských Bohunicích na Slovensku. 
Hlášení, které šlo přes policii až ke 
složkám ministerstva obrany, vyústilo 
ve vyslání stíhačky Mig-29 s úkolem 
situaci prověřit. Podle neověřených 
zdrojů měl objekt kolem osmi met-
rů a dokázal se pohybovat vysokou 
rychlostí. Jedno z oficiálních vysvět-
lení bylo, že se jednalo o krystalky 
mrznoucí páry z chladicích věží, což 
svědkové popírají.

8.
VELKÁ BRITÁNIE, ALDERNEY 
23. DUBNA 2007
Měl to být rutinní let trvající 45 mi-
nut z anglického Southamptonu do 
Alderney a kapitán Raymond Antho-
ny Bowyer byl ve svých padesáti letech 
zkušeným pilotem, který dokonale znal 
trasu. Během letu se strojem BN2a Mk3 
Trislander však on i cestující zazna-
menali dva neznámé objekty. Bowyer, 
který měl zapnutého autopilota, je poz-
ději detailně popsal jako žlutě až zlatě 
lesknoucí se objekty, u nichž si v první 
chvíli myslel, že šlo o světlo odražené 
od skleněných ploch na zemi. Objek-
ty ale byly vidět i na radarech, takže 
nemohlo jít o optický přelud. Odborná 
zpráva, která později vyšla v Journal 
of Scientific Exploration, vysvětluje, že 
šlo o neobvyklé meteorologické jevy. 
Situace letu GR 544 tak stále zůstává 
mezi událostmi, které se nepodařilo 
zcela přesvědčivě vysvětlit. ◾

Pořád práce, děti, škola?
Uvolni se, Vídeň volá.

Pojeďte s námi.
www.cd.cz/zahranici

* Ceny platné k 1. 4. 2023

Čím dřív si jízdenku koupíte, 
tím levnější bude.

UJEĎTE VŠEDNOSTI 
VLAKEM

Z PRAHY OD 362 Kč*

Z BRNA OD 169 Kč*

CD-Mezinarodni_cestovani_2023-210x280-PrimaZOOM-Viden.indd   1CD-Mezinarodni_cestovani_2023-210x280-PrimaZOOM-Viden.indd   1 11.04.2023   15:4611.04.2023   15:46



35www.prima-zoom.cz ADVERTORIAL

Pořád práce, děti, škola?
Uvolni se, Vídeň volá.

Pojeďte s námi.
www.cd.cz/zahranici

* Ceny platné k 1. 4. 2023

Čím dřív si jízdenku koupíte, 
tím levnější bude.

UJEĎTE VŠEDNOSTI 
VLAKEM

Z PRAHY OD 362 Kč*

Z BRNA OD 169 Kč*

CD-Mezinarodni_cestovani_2023-210x280-PrimaZOOM-Viden.indd   1CD-Mezinarodni_cestovani_2023-210x280-PrimaZOOM-Viden.indd   1 11.04.2023   15:4611.04.2023   15:46



36 CIVILIZACE36 CIVILIZACE

CÍSAŘOVNIN PŘÍTEL 

Gerard van Swieten (1700–1772) byl nizozemský 
lékař, který se od roku 1745 stal osobním lékařem 
císařovny Marie Terezie a změnil rakouské zdravotnictví 
i lékařské univerzitní vzdělávání. Byl otcem šesti 
dětí. Nejstarší syn Gottfried van Swieten se proslavil 
jako rakouský velvyslanec a mecenáš Josepha 
Haydna, Wolfganga Amadea Mozarta a Ludwiga van 
Beethovena. Nejmladší dcera dostala jméno Marie 
Terezie po císařovně, která byla i její kmotrou.
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GERARD VAN 
SWIETEN 

OSVÍCENÝ LOVEC UPÍRŮ

Osobní lékař Marie Terezie, osvícenec Gerard van Swieten, v boji 
proti tmářství a pověrám dokázal vědeckými poznatky vysvětlit 
a zastavit upírskou hysterii, která v polovině 18. století zasáhla 

oblast severní Moravy a Slezska. Stal se inspirací pro postavu lovce 
upírů Abrahama Van Helsinga z románu Brama Stokera Dracula.

Text: Jiřina Köppelová — Foto: Wikimedia Commons, Shutterstock

Když v roce 1742 zemřel Joannes Baptista 
Bassand, osobní lékař císařovny Marie Terezie, 
dostal nabídku obsadit tuto pozici úspěšný 
nizozemský lékař Gerard van Swieten. Se 
slovy, že mnohem raději zůstane „malým re-
publikánem, než aby nosil honosný titul, který 

jen zakrývá otrockou existenci“, místo odmítl. Po roce a půl 
přemlouvání však nabídku přijal a stal se nejen dvorním 
lékařem, ale i osobním přítelem císařovny.
Jeho první pacientkou v císařské rodině byla sestra Ma-
rie Terezie, nizozemská místodržitelka Marie Anna, která 
v Bruselu těžce onemocněla po těžkém a komplikovaném 
porodu. Marii Annu van Swieten vyléčit nedokázal, zemřela 
brzy porodu svého mrtvého dítěte, ale pohotová reakce 
a rozhodné vystupování lékaře přesvědčily Marii Terezii 
o správnosti její volby.
Sebevědomí a odvahu van Swieten projevil i ve své nové 
funkci, když provedl transformaci celého rakouského 
zdravotnictví a lékařského univerzitního vzdělávání. Navrhl 
hlavní medicínskou reformu habsburské monarchie Generale 
Normativum in Re Sanitaris, kterou v roce 1770 Marie Terezie 
uvedla v život. Založil také botanickou zahradu, chemickou 
laboratoř a zavedl klinickou výuku. Od roku 1745 působil 
i jako knihovník Marie Terezie v tehdejší císařské knihovně.

AFÉRA V HEŘMANICÍCH NA BRUNTÁLSKU 
ZRODILA LOVCE UPÍRŮ
Gerard van Swieten byl osvícenec, zastával a propago-
val moderní myšlenky své doby a svůj profesionální život 
zasvětil boji proti nevědomosti, zaostalosti a tmářství. 
Známé je jeho radikální vystoupení v tzv. vampýrské aféře, 
která vypukla na území severní Moravy a Slezska v letech 
1754–1755. Do boje ho povolává samotná císařovna Marie 
Terezie a požaduje po něm, aby vědeckými postupy vyvrátil 
neznámé úkazy a ukončil upíří hysterii v části její monarchie. 
Tento osvícený potup měl mimo jiné podpořit i její pověst 
moderní evropské vládkyně.
V první polovině 18. století se na severní Moravě a ve 
Slezsku naplno roztočil kolotoč obviňování zemřelých, tzv. 
vampýrů neboli upírů, z páchání hanebných zločinů. Násle-
dovaly exhumace mrtvých a hanobení jejich těl. Nejznáměj-
ším se stal případ údajné čarodějnice Marianny Saligerin 
ze Svobodných Heřmanic na Bruntálsku, který se odehrál 
v letech 1754–1755. Tato žena byla rok po své smrti nařčena 
z vampyrismu svými sousedy, kteří se obrátili s žádostí o ná-
pravu na olomouckou konsistoř a vrchnostenskou správu.
Na základě šetření komise a posudků chirurgů odsouhla-
sily duchovní instance i velkoheraltický soud exhumaci 
těl, u nichž byly prokázány vampýrské symptomy. Bylo 
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vykopáno třicet mrtvých těl, devatenáct z nich bylo kvůli 
své „neuvěřitelné zachovalosti“ usvědčeno z vampyrismu. 
Tato těla byla rozsekána a spálena. Neoficiálním ukončením 
upíří hysterie se měla stát cesta dvorního lékaře císařovny 
Marie Terezie Gerarda van Swietena do moravských a slez-
ských obcí, kde měl prošetřit znepokojující události.

CO SE DĚJE S MRTVÝM TĚLEM POD ZEMÍ?
V té době exhumace mrtvých těl rozhodně nebyla běžná, 
a proto se nic nevědělo o tom, co se s pohřbeným lidským 
tělem děje. Rozklad pod zemí probíhá mnohem pomaleji 
než na povrchu, uvádí se, že přibližně osmkrát. Například 
rakev otevřená patnáct let po smrti, vyzdvižená bez úderů 
a otevřená velmi pomalu, může uchovat tělo a obličej, na 
němž jsou stále patrny jeho původní rysy. Van Swieten, kte-
rý se sám v minulosti účastnil otevření hrobů, podal několik 
logických vysvětlení, která podložil i konkrétními příklady. 
Ve svém spise s názvem Remarques sur le vampyrisme 
de Silesie de l´an 1755 připomínal fakt, že rozklad je proces 
zdlouhavý a tělu je potřeba dopřát dostatečné množství 
času, aby mohlo jevit známky hniloby.

Pokud je tedy tělo i po jisté době nalezeno celistvé a v po-
řádku, nemusí jít hned o magii, nýbrž tyto jevy jsou vysvět-
litelné zcela přirozeně. V první řadě hrají roli klima a roční 
doba. Pokud je tělo zemřelé osoby uloženo do dostatečně 
zmrzlé půdy, okolní vzduch je taktéž studený, pak logicky 
vyplývá, že mrtvola bude rozkladu podléhat pomaleji. Další 
faktory, jako je dobré utěsnění rakví nebo jinak omezený 
přísun vzduchu, jsou taktéž nezanedbatelné.
Na základě vyšetřování, které provedl Gerard van Swie-
ten po heřmanických událostech na moravsko-slezském 
pomezí, byl vydán jménem císařovny Marie Terezie 1. března 
1755 dekret, kterým se pokusila učinit přítrž veškeré pově-
rečnosti ve svých korunních zemích. Panovnice se v doku-
mentu nijak netajila svým rozhořčením nad situací, která 
se na Moravě tak silně vyhrotila a vedla k řadě exhumací 
lidí podezřelých z posmrtné magie. Tímto dekretem mělo 
být pro příště zamezeno podobným výstřelkům, za kterými 
stála nevědomost a pověra. ◾

Adolf Hitler se v první světové válce dobrovolně přihlásil k armádě. 

Lovec upírů Marie Terezie 
27. 6. ve 20.00 

30. 6. v 9.10
11. 9. v 11.20

KDO BYLI UPÍŘI NEBOLI NEMRTVÍ?

Upírem se stával většinou člověk, který zemřel 
nepřirozenou smrtí (zemřel ve válce, byl popraven nebo 
spáchal sebevraždu), nebo osoba, jež se netěšila za života 
dobré pověsti. Poznávacím znamením byla zachovalost 
těla, neboť tito zemřelí po smrti nepodléhali rozkladu. 
Naopak si udrželi svěže růžovou pleť, dokonale ohebné 
údy a zdravé tělesné proporce. Obecně se také věřilo, 
že nemrtvý neboli neklidný mrtvý ve svém hrobě požírá 
své vlastní tělo a oděv, při čemž vydává zvuky, jež se 
nápadně podobají prasečímu chrochtání. Tito „mlaskající 
upíři“ tak mohli nakazit další těla na hřbitově, což vedlo 
v jistých případech k vykopání a spálení nakažených osob.

JAK SE ZBAVIT UPÍRA?

Domnělému upírovi byla useknuta hlava, srdce bylo 
probodnuto kůlem a často se tělesné pozůstatky 
ještě spálily, aby se zajistilo, že si upír znovu nenasadí 
hlavu a nebude pokračovat ve svém počínání. Rituál 
stětí a spálení ostatků zemřelého se stal především ve 
slovanských oblastech zaručeným způsobem, jak se 
jednou provždy chránit před posmrtnou magií neklidných 
mrtvých. Osvědčenými prostředky v boji proti upírům 
byly odedávna česnek, hostie, svěcená voda či kříž.
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ZTRACENÁ AMERICKÁ PUMA

Britská Kolumbie ukrývá už desítky let děsivý pozůstatek 
studené války. Z kamení a ledu zde trčí pozůstatky 
amerického strategického bombardéru Convair B-36 
Peacemaker, který zmizel v roce 1950 i s jadernou 
pumou na palubě. B-36 Peacemaker byl největším 
strategickým letadlem, které kdy armáda Spojených 
států měla. S rozpětím 70,1 m, maximální rychlostí 
700 km/h a neuvěřitelným doletem 16 000 km šlo 
o první bombardér schopný přepravovat a vypouštět 
atomové bomby kdekoli na světě. Za mrazivého 
počasí 13. února 1950 odstartoval ze základny Eilson 
ve Fairbanks na Aljašce B-36 Peacemaker na přísně 
tajnou misi. Na palubě nesl atomovou bombu Mark IV 
a během 5000 km dlouhého letu měl otestovat 
připravenost letadla i posádky k jadernému útoku.
Po šesti hodinách od startu ale začalo z kokpitu letadla 
přicházet na základnu jedno nouzové hlášení za druhým. 
Když kapitán zjistil, že nad bombardérem ztratil kontrolu, 
nastavil autopilota a nařídil posádce opustit letadlo. 
Dvanáct ze sedmnácti členů posádky zachránilo kanadské 
námořnictvo, o zbylých pěti se předpokládalo, že 
zahynuli v moři. Vrak letadla ale zmizel beze stopy, a to 
včetně pět tun vážící atomové bomby obsahující kromě 
plutoniového jádra i 2300 kilogramů klasického TNT. 
Našel se až o čtyři roky později na nepřístupném místě 
kanadských hor. Bomba ani její pozůstatky ale nikoliv.
Během vyšetřování členové posádky uvedli, že 
před opuštěním letadla bombu svrhli a ta ve výšce 
asi 1000 metrů vybuchla. Jenže pokud by to byla 
pravda a atomová bomba by u pobřeží Kanady 
skutečně explodovala, mělo by to nepřehlédnutelné 
katastrofální následky, včetně klasického atomového 
hřibu. Skutečný osud bomby tak zůstává záhadou, 
armáda nikdy žádné podrobnosti nezveřejnila. Bylo 
to poprvé, co americká armáda ztratila atomovou 
bombu, ale nebylo to zdaleka naposledy. Do dnešního 
dne se pohřešuje 32 jaderných zbraní. Kde jsou, 
nikdo neví – nebo o tom aspoň nemluví.
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Pokud by studená válka přerostla v jaderný konflikt, 
dopady by pocítila celá planeta. V padesátých letech se to 

atomovými testy jen hemžilo na obou stranách pomyslné fronty. 
Do vypuknutí karibské krize Sověti i Američané s jadernými 

zbraněmi experimentovali, a ne vždy úspěšně.

Text: Topi Pigula, Filip Šula, Miroslav Honsů — Foto: Shutterstock, Wikimedia Commons

PO STOPÁCH HISTORIE

STUDENÁ 
VÁLKA 

ZÁVODY V ATOMOVÝCH 
KATASTROFÁCH
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Že budou Sověti usilovat 
o vlastní atomovku, bylo 
jasné od začátku stu-
dené války úplně všem. 
Proč by také 21. srpna 
roku 1947 stavěli svou 

první testovací střelnici, Semipalatin-
ský jaderný polygon v Kazachstánu? 
Tato pouštní oblast se zdála být ide-
ální – mohly se tam testovat všechny 
druhy atomovek – od vzdušných až 
po podzemní. Bohužel nebyla odlehlá 
dost. Okolní obyvatele sice nesmetl 
žádný z výbuchů, radioaktivní spad 
z hřibovitých oblaků, které pokaždé 
fascinovaně pozorovali, ale zničil zdra-
ví víc než 200 tisícům z nich.

O POLOVINU SILNĚJŠÍ 
SOVĚTSKÁ PUMA
Bomba známá jako RDS-1 byla velmi 
podobná Tlouštíkovi – zařízení, které 
v roce 1945 srovnalo se zemí japon-
ské město Nagasaki. Sověti totiž díky 
špionáži dokázali získat obrovské 
množství informací o americkém 
Projektu Manhattan a prvním testu 
20kilotunové bomby Trinity. Ničivé 
zbrani postavili Sověti do cesty na 
zkoušku neuvěřitelné množství věcí, 

aby si její destruktivní sílu ověřili 
v praxi. Na střelnici zbudovali dřevě-
ná i cihlová obydlí, most, v blízkosti 
místa výbuchu dokonce postavili 
i kus dráhy metra. Po okolí rozmístili 
na 50 různých letadel a další těžkou 
techniku, včetně tanků, a udělali 
i sektor věnovaný zbraním, kde stály 
minomety a další zbraně, rozmístěné 
250 až 1800 metrů od „ground zero“. 
A na místo přivedli i víc než 1500 kusů 
dobytka. Ovce, krávy a prasata vý-
buch samozřejmě smetl, ne všechna 
ale zemřela okamžitě. Ihned jich 
zemřelo „jen“ 345, ostatním začalo 
pomalé, bolestivé umírání. Záběry 
z kamer rozmístěných v betonových 
konstrukcích, které výbuch zachytily, 
dokonce jejich utrpení zdokumento-
valy: popálená zvířata s polámanými 
končetinami na nich v šoku dodýchá-
vají v radioaktivní suti.
Puma byla o polovinu silnější, než So-
věti předpokládali. V okruhu 500–
550 metrů všechno totálně zdemolo-
vala, letadla i na 1500 metrů daleko 
poničila tak, že je museli v továrnách 
opravit. Bezmála 40metrová věž, ze 
které pumu spouštěli, se úplně vypa-
řila. Většinu škod ale napáchal hlavně 

vítr. Měl takovou sílu, že převracel 
tanky a o 30 metrů posunul i železo-
betonový most.
Americké přístroje brzy detekovaly 
radioaktivní látky vzniklé jaderným 
štěpením a našly důkazy, že se Sově-
tům povedlo jadernou bombu úspěš-
ně vyrobit a vyzkoušet. Začala tak éra 
strachu z jaderné války, která by vy-
hladila život na planetě, jak jej známe. 
V následujících čtyřech desetiletích 
na téže střelnici v Kazachstánu explo-
dovalo minimálně ještě 456 různých 
nukleárních bomb, dokud ji v roce 
1991 definitivně nevyřadili z provozu.

TRAGÉDIE BIKIN
Jeden z největších a nejtragičtějších 
průšvihů americké armády postihl 
Marshallovy ostrovy 1. března 1954. 
Jeho dopady pociťuje svět dodnes.
Atol Bikini na Marshallových ostro-
vech se v roce 1954 jevil jako ideální 
místo pro americkou operaci Castle 
Bravo, jejímž účelem bylo testování 
jaderných zbraní. Přestože test měl 
být původně tajný, jeho následky stály 
lidské životy a vyvolaly všeobecný 
odpor k jakémukoli zacházení s ato-
movým arzenálem.

Američané provedli 67 jaderných testů v Tichém oceánu. 
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Místo očekávaných 5–6 megatun měl 
výbuch při operaci Castle Bravo sílu 
15 megatun. Byl tisíckrát silnější než 
výbuch atomových bomb ve městech 
Hirošima a Nagasaki. Během jedné 
sekundy vznikla ohnivá koule o ve-
likosti 5 km, která zanechala kráter 
1500 m široký a 60 m hluboký. Oblak 
výbuchu dosáhl výšky 14,3 km a prů-
měru 11,3 km. Do deseti minut měl 
na výšku 39,6 km a průměr 100 km. 
Dopad takto monstrózního výbuchu 
byl strašlivý. Protože test probíhal 
v utajení, obyvatelé Marshallových 
ostrovů nevěděli, co se děje, a když 
na atol Rongelap začal pět hodin po 
odpálení dopadat radioaktivní prach, 
pokládali jej jeho obyvatelé za sníh, 
mezi jehož vločkami se nejen mohou 
bezstarostně pohybovat, ale také je 
chytat do úst. Celkem bylo radioak-
tivitě vystaveno všech 665 obyvatel 
Marshallových ostrovů. Léta poté měli 

obyvatelé atolu závažné zdravotní po-
tíže, a to včetně vrozených deformací.

DOPADY NEPOVEDENÉ EXPLOZE
Nukleární spad dosáhl i na japonskou 
rybářskou loď Lucky Dragon No. 5 
a usmrtil jednoho člena 23členné po-
sádky. Zbytek posádky čelil akutním 
zdravotním potížím. Kromě toho se 
stopy radioaktivního materiálu později 
objevily na území nejen Spojených 
států, ale i Evropy, Austrálie, Indie 
a Japonska. Mezi Japonskem a Ame-
rikou se stupňovalo napětí a incident 
byl označen jako „druhá Hirošima“. 
Obě vlády nakonec dosáhly politické 
dohody, která rybářům přinesla kom-
penzaci ve výši 2 milionů dolarů.
Celý svět vyjadřoval znepokojení 
nad nekontrolovaným testováním 
jaderných zbraní. Po dohodě, která 
by zásadně omezila jaderné testy či 
je rovnou zastavila, volal především 

indický předseda vlády Jawaharlal 
Nehru. Američané nicméně pokračo-
vali v jaderných testech dál, a to stále 
na Marshallových ostrovech. V letech 
1956 až 1958 provedli celkem 67 ja-
derných testů v Tichém oceánu.

KARIBSKÁ KRIZE
V době tuhé studené války byli Sověti 
a Američané na pokraji otevřeného 
válečného konfliktu za použití jader-
ných zbraní. Do milionových ztrát 
chybělo doslova pár hodin.
Dne 16. října 1962 byly americkému 
prezidentu předloženy fotografie poří-
zené špionážním letadlem, které odha-
lily montáže sovětských raket a odpa-
lovacích základen na Kubě. Vzdálenost 
mezi Kubou a Miami je kratší než 
500 km, což pro rakety nepředstavuje 
žádný problém. V praxi se tak Sověti 
se svými raketami dostali doslova na 
dostřel k USA. Další snímky ukázaly, 

Volání po omezení nebo zákazu jaderných zbraní nebylo vyslyšeno. Sověti na Kubě instalovali rakety a odpalovací základny.

PO STOPÁCH HISTORIE

CASTLE BRAVO BYL TISÍCKRÁT SILNĚJŠÍ 
NEŽ VÝBUCH ATOMOVÝCH BOMB 

VE MĚSTECH HIROŠIMA A NAGASAKI. 
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že rakety by svým doletem mohly 
zasáhnout takřka kterékoli místo USA 
(s výjimkou Aljašky). Jednou z možností 
bylo Kubu napadnout, ale Kennedy 
zvolil opatrnější strategii. Zablokoval 
přístup k ostrovu, takže najednou proti 
sobě stály jak sovětské, tak americké 
lodě, přičemž ty z východu měly na své 
palubě vojáky, kteří se tvářili jako civilní 
doprava. Krize eskalovala, Američané 
měli plnou pohotovost, včetně strate-
gických bombardérů B-52, které měly 
ve výzbroji jaderné zbraně. Navíc jeden 
ze sovětských velitelů bez rozkazu se-
střelil americký špionážní letoun U-2.

SVĚT SI ODDECHL
Po třinácti dnech napětí krize skončila 
poté, co Sověti slíbili, že pokud Ame-
ričané nezaútočí na Kubu (v té době 
běželo 48 hodin dlouhé ultimátum), 
své rakety demontují. Výměnou za to 
požadovali stažení amerických raket 
z Turecka. Nervy vojenských velitelů 
byly napnuté k prasknutí a Američané 
věřili, že ke konfliktu dojde. Důkazem 
byly vyprodané obchody s potravina-
mi a sklepy, které se měnily v impro-
vizované bunkry. Nikdy předtím ani 
nikdy potom svět nebyl tak blízko 
jaderné válce.

V roce 1963 bylo dosaženo meziná-
rodní Smlouvy o částečném zákazu 
jaderných pokusů. Ta zaručuje, že 
jaderné testy nemohou být prová-
děny v ovzduší, mimo hranice státu, 
jenž testy provádí, pod vodou ani ve 
kterémkoli jiném prostředí, pokud 
takový výbuch způsobuje zanášení 
radioaktivního odpadu mimo území 
státu, provádějícího test. Na základě 
této smlouvy se všechny jaderné 
testy provádějí v podzemí. ◾

Studená válka:  
Technologický závod 

Od 15. 8. každé úterý ve 20.00

Američané měli v pohotovosti bombardéry B-52 s jadernými zbraněmi. 

KENNEDY ZABLOKOVAL PŘÍSTUP K OSTROVU, 
TAKŽE NAJEDNOU PROTI SOBĚ STÁLY JAK 

SOVĚTSKÉ, TAK AMERICKÉ LODĚ.
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LIVSANE
Čisticí sprej na rány 
50 ml 

Zdravotnický prostředek. Podstata 
jeho určeného účelu použití je 
uvedena v popisu výše.

Zdravotnický prostředek. Podstata 
jeho určeného účelu použití je 
uvedena v popisu výše.

Kosmetický přípravek.

Zdravotnický prostředek. Podstata 
jeho určeného účelu použití je 
uvedena v popisu výše.

139 Kč

89 Kč 59 Kč

79 Kč

Krém vhodný pro péči o suchou, 
popraskanou pokožku. Přispívá 
ke zklidnění zarudnutí 
a podráždění od sluníčka. 
V praktickém malém balení.

Malí pomocníci do lékárničky
LIVSA
Čistic
50 ml

Zdravravd ototnico
jeho o ururčenčen
uvedeuvedev na v v 

139

LIVSANE
Panthenolový krém
30 ml

LIVSANE
Dětské náplasti 
v plechové dóze
20 ks 

ZdZdravotnick
jeho určené
uvedena v puvedena v p

888888889999 Kč

LIVSA
Dětsk
v plec
20 ks 

Nepálivý čistící sprej v praktickém balení 
do domácnosti i na cesty. Slouží pro 
čištění, zvlhčení a hojení akutních ran 
jako jsou odřeniny nebo řezy.

Šetrné náplasti k ošetření 
drobných ran a odřenin 
s veselým dětským motivem 
v odolné kovové krabičce.

Šetrné náplasti k ošetření 
drobných ran a odřenin.

Před použitím zdravotnických prostředků si pečlivě pročtěte jejich návod k použití, úplný určený účel jejich použití a informace o jejich bezpečném použití. 
Zobrazení zboží značky LIVSANE výše je ilustrativním zobrazením sortimentu značky LIVSANE dostupného v kamenných lékárnách BENU. 

Dostupný sortiment tohoto zboží se v jednotlivých kamenných lékárnách BENU může lišit, v  některých kamenných lékárnách BENU může být 
zboží dostupné pouze na objednávku. Rovněž běžné ceny zboží se mohou v jednotlivých kamenných lékárnách BENU lišit. Informujte se ve 

své kamenné lékárně BENU o dostupnosti a běžné ceně zboží. Případné změny a tiskové chyby jsou vyhrazeny.

LIVSANE
Univerzální náplasti 
20 proužků 

kvalitní výrobky      pro celou rodinu     výhodné ceny

Objevte Livsane – vaši novou jedničku

zoom LIVSANE_lekarnicky_210x280.indd   1zoom LIVSANE_lekarnicky_210x280.indd   1 02.06.2023   14:58:4202.06.2023   14:58:42
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RUSKÝ CAR PŘEŽIL 
ŠEST ATENTÁTŮ, PŘI SEDMÉM 

HO VŠAK ŠTĚSTÍ OPUSTILO

Předpředposlední ruský car nastoupil na trůn těsně předtím, než Rusko 
utrpělo drtivou porážku v krymské válce. Byl stoupencem reforem, které 

měly jeho říši přivést do klubu průmyslově vyspělých zemí. Aby získal 
pracovní sílu, zrušil v roce 1861 nevolnictví, a kvůli prázdné pokladně 

prodal Spojeným státům na jaře 1867 Aljašku za 7,2 milionu dolarů.

Text: Miroslav Honsů — Foto: Wikimedia Commons

Alexandr II. (vládl 
1855–1881) se snažil 
zreformovat armá-
du, soudní systém 
a systém samosprávy, 
jeho reformy se ale 

zároveň staly i jeho zhoubou. Systém 
vlády se nezměnil, stále se jednalo 
o absolutismus s velmi přezíravým po-
stojem k požadavkům desítek národů 
a národností sevřených uvnitř ruských 
hranic a probublávající nespokojenosti 
ruských intelektuálů. Období vlády 
Alexandra II. bylo zlatým věkem anar-
chistických a socialistických myšlenek, 
jejichž radikální stoupenci byli pře-
svědčeni, že po zavraždění imperátora 
propukne v zemi revoluce. I proto se 
stal Alexandr II. terčem celkem šesti 
pokusů o atentát, kdy na něj útočníci 
stříleli na ulici nebo se pokusili vyhodit 
do povětří jeho vlak, a bombu dokon-
ce dostali i do jeho paláce.

DOKONALÝ PLÁN
Atentátníci se na Alexandra II. dobře 
připravili. První past nastražili upro-
střed mostu přes Něvu, po němž měl 
car ve svém kočáře přejíždět. Na impe-
rátora měli nitroglycerinovými bomba-
mi zaútočit Nikolaj Rysakov a Timofej 
Michajlov. Druhý jmenovaný ale nejspíš 
nevydržel psychický tlak, odložil 

bombu na chodník a ztratil se mezi lid-
mi. Rysakov projevil větší odhodlání – 
vystoupil z davu a po carovi hodil svou 
bombu. Exploze zabila dva kozáky 
z carovy osobní stráže a také malého 
chlapce, který byl ke kočáru nejblíž. 
Car, který vyvázl bez zranění, nařídil se 
slovy „Díkybohu jsem živ!“ kočímu, aby 
pokračoval v jízdě. Netušil, že na kraji 
mostu čeká vůdce atentátníků, polský 
student Ignacy Hryniewiecki, rovněž 
vyzbrojen bombou, a za ním ještě jako 
záloha Andrej Željabov s dýkou. Když 
kočár přejel most, nařídil Alexandr II. 
kočímu zastavit, vystoupil z kočáru 
a zajímal se o stav raněných. To byla 
velká chyba. V tu chvíli k němu při-
skočil Hryniewiecki a hodil mu bombu 
přímo pod nohy. Výbuch cara těžce 
zranil a zabil atentátníka. Imperátor ho 
ale dlouho nepřežil, zemřel jen několik 
hodin po útoku.

JEDEN ZRÁDCE A ŠEST ROZSUDKŮ
Na místě atentátu policie zatkla Rysa-
kova, což se záhy ukázalo jako klíčový 
tah. Nový car Alexandr III. totiž Rysako-
vi slíbil, že ho nepopraví, pokud bude 
s vyšetřovateli spolupracovat. Aten-
tátník na dohodu přistoupil a celou 
skupinu Svoboda lidu vyzradil. Před 
soudem tak kromě něj stanuli Nikolaj 
Kibalčič, Timofej Michajlov a Andrej 

Željabov a také dvě ženy – Sofie Perov-
ská a těhotná Gesja Gelfmanová. Roz-
sudek nad šestičlennou skupinou byl 
jednoznačný. Pětkrát zazněl trest smrti 
oběšením – včetně Rysakova, kterému 
dohoda nijak nepomohla – a jednou 
doživotní nucené práce pro Gelfma-
novou, která ale už v následujícím 
roce zemřela. Rozsudky byly vykonány 
15. dubna 1881.
Alexandr II. měl se svou manželkou osm 
dětí, dalších nejméně jedenáct měl 
s milenkami. Na carský trůn po něm 
nastoupil jeho syn Alexandr III., který 
se ale dožil jen 49 let (vládl v letech 
1881–1894). Posledním ruským carem 
byl Mikuláš II., který byl v březnu 1917 
přinucen k abdikaci a v průběhu občan-
ské války byl i s celou rodinou v Jeka-
těrinburgu zavražděn bolševiky. ◾

Car zemřel po výbuchu bomby u svých nohou.

Historie 
Úterý 20.00–22.00

Sobota 22.00–24.00
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„Český turista chce hodně zážitků najednou, návštěvník ze Západu si víc užívá okolní přírodu,“ 
říká Filip Pekárek ze společnosti Zážitková akademie. Firma s mezinárodním přesahem staví 

a provozuje stezky v korunách stromů – zážitkovou turistiku, ve které spojuje vzdělání se strhujícími 
výhledy. První stezku postavili v Bavorském lese, následovaly Lipno a Krkonoše, přibyly Francie, 

Německo, Slovinsko nebo Kanada. V čem jsou stezky jiné a co mají společného? Jaké novinky stezky 
nabízejí v letošní sezóně? A za kterou stezkou si udělat výlet při cestě k moři? 

49ADVERTORIAL

Na co lákáte turisty, kteří ještě Stezku korunami 
stromů na Lipně nebo v Krkonoších nenavštívili? 
Stezky korunami stromů jsou velkým turistickým zážitkem, 
při kterém dochází k propojení s okolní přírodou. Jste skutečně 
v korunách stromů, takže máte skvělý výhled, a zároveň je 
všechno na dotek. Stezky jsou úžasná architektonická díla, 
každé má vlastní charakter. V místech, kde jsou stezky, navíc 
spolupracujeme s ochranářskými spolky, se kterými vytváříme 
naučný obsah, takže nejde jenom o stezku, ale o komplexní 
poznávací pobyt v přírodě.

A na co letos zvete turisty, kteří se na stezky 
vracejí opakovaně?
Například na Lipně procházku a výhled spojujeme s poslechem 
hudby v přírodě, jednou týdně pořádáme noční koncerty. 
Dali jsme si záležet na osvětlení, všechno navíc dokresluje 
okolí: jak se vzduch zvedá od vody, bývá ze začátku chladno, 
a najednou, kolem jedenácté hodiny, se teplota ustálí. 
Je to magická atmosféra. 

A co je nového na stezce v Krkonoších? 
V Krkonoších jsou velkým lákadlem večerní prohlídky 
při západu slunce, eventy, jako je degustace českých 
i světových vín, zábavné dny pro děti, prohlídky s průvodcem 
z Krkonošského národního parku, firemní akce a další. Stezka 
je pět let po otevření, a pořád se něco děje, máme novou 
adrenalinovou síť, renovovali jsme dětské hřiště, zajímavá 
je podzemní expozice kořenů, stále inovujeme. 

Jsou inovace potřebné i u turistického cíle, 
jako jsou procházky v korunách stromů?
Ano, český turista chce totiž víc zážitků najednou, aby byly 
intenzivní a měl pocit, že efektivně využil čas. Západní turista 
se víc soustředí na samotnou přírodu a výhledy. A podle toho 
pracujeme s našimi stezkami po celé Evropě – velmi oblíbená 
se stala síť ve výšce, proto ji instalujeme na další stezky. 

Nebo tobogan, který jsme u našich stezek poprvé umístili na 
Lipně. Úřady požadovaly nehořlavý únikový východ, navrhli 
jsme tubus, který jako řešení neschválily, ale už byl postaven. 
A tak na Lipně zůstal, a protože je velký zájem o jízdu, dnes 
má tubus skoro každá stezka. 

Jak vůbec vznikl nápad na stavbu stezek 
v korunách stromů?
Jsme evropská skupina, která je největším provozovatelem 
venkovních zážitkových areálů. Dříve jsme se soustředili na 
outdoorové parky, ale hned první stezka v korunách stromů 
v Bavorsku nám dala jasný směr do budoucna. Když mě 
před patnácti lety oslovili, abych založil českou, potažmo 
východoevropskou pobočku, zjistil jsem, že návštěvnost 
bavorské stezky dělají až ze 30 % Češi. Bylo rozhodnuto, 
že něco takového musíme postavit i u nás. Během roku 
byla postavena stezka na Lipně, v roce 2017 jsme otevřeli 
stezku v Krkonoších. 

Budou následovat další?
Sami vyhledáváme nové lokality a sbíráme tipy po celém 
světě, zdá se mi ale, že v České republice jsou tři čtyři 
stezky dostačující. 

Dejte mi ještě tip, když pojedu v létě k moři, 
kterou z vašich stezek mám cestou navštívit?
Samozřejmě všechny, protože každá stezka má jiný charakter, 
každá je unikátním architektonickým dílem v nádherné 
přírodě. Když pojedete na jih, zastavte se za hranicemi 
v Bavorském lese a pak v Alpách ve Schwarzwaldu. Nebo 
v rakouském Gmündenu a pak v Rogle ve Slovinsku. To je 
stezka ve 1500 metrech nad mořem se spoustou dalších aktivit 
a ubytovacích možností. Když v létě pojedete na sever, dvě 
kouzelné stezky jsou přímo na Rujáně s výhledem na lesy i Balt. 
A jestli máte cestu ještě dál, pak samozřejmě platí i pozvání 
na naši stezku v korunách stromů v Irsku nebo Kanadě.
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CO JSTE O WHISKY NETUŠILI

◾ Ikonickou kráčející postavičku na etiketě whisky Johnnie 
Walker nakreslil jen tak mimoděk známý viktoriánský 
ilustrátor Tom Browne při obědě s lordem Stewensonem.

◾ Americký zpěvák Frank Sinatra byl pochován s lahví 
whisky Jack Daniel’s po boku. Měl tak větší štěstí než 
spoluzakladatel hnutí Anonymní alkoholici Bill Wilson, 
který žádal na své smrtelné posteli whisky. Nenalili mu.

◾ Ve Skotsku přechovávají asi dvacet milionů sudů 
whisky. To znamená skoro čtyři sudy na hlavu, 
protože Skotů je přibližně pět a půl milionu.

◾ Palubní pekař na Titaniku Charles Joughin 
šlapal tři hodiny ledovou vodu, než ho nakonec 
zachránili. Tvrdil, že přežil proto, že před 
potopením lodi vypil hodně whisky.

◾ Na Islandu fungují pouhé dvě palírny whisky. 
Obě při sušení ječného sladu nepálí rašelinu jako 
ve Skotsku, ale usušený ovčí trus. Dobrou chuť.

◾ Nejmenší lahev whisky na světě vyrobila značka White 
Horse. Vejde se do ní jen 1,3 mililitru zlatavého moku. 
Největší lahev patří do produkce značky Famous Grouse. 
Je vysoká 1,7 metru a obsahuje 228 litrů whisky.

◾ Máte rádi pálivou omáčku Tabasco? Pak vězte, 
že rozemleté chilli papričky před finálním 
zpracováním zrají v sudech po whisky Jack Daniel’s.

◾ Během americké prohibice lékaři předepisovali 
whisky na předpis. Mnoho lékáren tak začalo fungovat 
spíš jako prodejny alkoholu a zaznamenaly nebývalý 
vzestup. Jen během prvního roku prohibice lékaři 
předepsali odhadem 64 milionů pint whisky.
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Whisky zamrzlá více než století v antarktickém ledu, vyráběná z moči cukrovkářů 
nebo vypálená na Mezinárodní vesmírné stanici – na takové „pochoutky“ by člověk 
potřeboval umělý jazyk, aby je strávil. Světe, div, se, ale přesně s tímhle vynálezem 

britští vědci skutečně přišli a návdavkem ještě natankovali whisky do auta.

TEKUTÉ 
ZLATO  
SKOTŮ

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock
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Mrzne, až praští, 
a ledový vichr metá 
otužilým polárníkům 
do tváře sníh. Už jsou 
necelých dvě stě 
kilometrů od vytou-

ženého cíle, dál to však nejde. Antark-
tické počasí se v roce 1909 opravdu 
nevydařilo a jižní pól zůstane před pří-
chodem Roalda Amundsena ještě další 
dva roky nepokořen. Sir Ernest Henry 
Shackleton nařizuje návrat expedice, 
aby zachránil životy svých mužů. Zbyt-
ky jejich zásob zůstávají po evakuaci 
v táboře na Cape Royds – a to včetně 
jedné bedny whisky MacKinlay, kterou 
badatel ukryl pod podlahu skladiště. 
Opravdu ale jen jedné?

NA ZDRAVÍ, ANTARKTIDO!
Téměř o sto let později badatelé 
Shackletonův poklad doslova vyče-
nichali. Řídili se vůní alkoholu, která 
se dávno opuštěným skladištěm 
linula. Některé z lahví totiž nevydržely 
antarktický mráz a popraskaly. Další 
zkoumání zmrzlého úkrytu v roce 
2010 odhalilo hned pět beden alko-
holu. Tři byly plné whisky, zbylé dvě 
obsahovaly brandy. Antarktické klima 
se dá evidentně přežít jen s trochou 
tvrdé podpory v zádech.
Výzkumníci na poli alkoholu pak speci-
álními vrtáky několik lahví velevzácné 
tekutiny vyprostili a v podmrazeném 
stavu poslali zpátky do Skotska, kde se 
Shackletonův nápoj původně zrodil. 
Současní majitelé palírny MacKinlay 
z toho byli naprosto nadšeni a tamní 

vrchní blender (míchač) whisky Ri-
chard Paterson označil obsah lahví 
za dar z nebes. Podchlazenou whisky 
pak čekalo velmi pozvolné rozmrazení, 
aby neztratila své původní vlastnosti, 
a poté pečlivé odebrání vzorků. Cesta 
whisky z Antarktidy do Skotska trvala 
celý rok a její rozmrazení dalších šest 
měsíců.
Po pečlivých chemických rozborech 
vznikla co nejpřesnější replika polár-
níkova oblíbeného destilátu, která se 
dnes dá sehnat za nikterak tragických 
tisíc korun za lahev. Původní whisky se 
však ve Skotsku moc dlouho neohřá-
la. Antarktické území je mezinárodně 
chráněné, včetně všeho, co se na něm 
nachází. Po odebrání vzorků se tedy 
velevzácné lahve vrátily na místo své-
ho nálezu a už deset let opět odpočí-
vají pod podlahou Shackletonovy cha-
ty. Whisky ostatně provází věhlasného 
polárníka až do dnešních dnů. V roce 
1921 zemřel na ostrově Jižní Georgie 
na rozsáhlý infarkt a je tam pochován. 
Dodnes tam na výročí jeho smrti putují 
tisíce jeho příznivců a skrápějí hrob 
whisky, kterou měl za svého života rád.

WHISKY JE VĚDA
Nápoj gentlemanů je ztělesněním 
starých britských tradic, což však 
neznamená, že se kolem něj netočí 
nejmodernější technologie. Protože 
jsou některé whisky velmi cenné, je 
více než užitečné jen podle obsahu 
různých chemických látek poznat, 
o jaký druh či ročník se přesně jedná. 
Sice na to existují odborníci na slovo 

vzatí a jejich degustační práce musí 
být nadmíru příjemná, když už však 
robotika proniká skoro do všech oborů 
našeho snažení, může stroj klidně 
zastat i roli degustátora.
Britští vědci skutečně sestrojili něco 
jako umělý jazyk, který používá dva 
typy „chuťových pohárků“ slože-
ných z mikroskopických plátků zlata 
a hliníku. Ačkoli jsou pětsetkrát menší 
než ty naše skutečné, má umělý jazyk 
při rozlišování různých whisek skoro 
stoprocentní úspěšnost a dokáže 
určit i jednotlivé ročníky od stejného 
výrobce.
Aby nám whisky chutnala ještě lépe, je 
dobré nejprve vypěstovat a pak vybrat 
k její výrobě co nejlepší ječmen. Ten 
je v celém procesu kvašení i destilace 
hlavní surovinou. Dokonce i s tímhle 
dokáže moderní věda významně po-
moci. Po desetiletém úsilí se meziná-
rodnímu týmu téměř osmdesáti gene-
tiků – včetně těch českých – podařilo 
kompletně přečíst všech devětatřicet 
tisíc genů, které DNA ječmene tvoří. 
Díky tomu bude v budoucnu snazší vy-
tvářet odrůdy odolnější vůči chorobám 
nebo takové, které nabízejí kvalitnější 
sklizeň.
Čistší doprava či výroba energie dnes 
hýbe celým vyspělým světem a před 
šesti lety přišli na tomto poli snažení 
se svou troškou do mlýna i skotští 
vědci. A udělali to stylově s využitím 
nejvýnosnějšího vývozního artiklu své 
země. Úspěšně natankovali do auta 
biopalivo vyrobené z whisky – tedy, 
přesněji řečeno, ze zbytků vzniklých 

Díky znalosti DNA bude snazší vytvářet odrůdy 
odolnější vůči chorobám.

Nápoj gentlemanů je ztělesněním starých 
britských tradic.
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při její výrobě. Skotské palírny však 
šetří životní prostředí i tradičnějšími 
postupy. Některé z nich už snížily emi-
se vzniklé při výrobě whisky o třetinu, 
a do budoucna dokonce sní o tom, že 
dosáhnou uhlíkové neutrality.
Nad některými nápady whiskových 
experimentátorů zůstává rozum stát. 
Pracovníci skotské palírny Ardberg 
třeba stojí za zprovozněním nejvýše 
položené palírny na světě. Fungovala 
rovných tři sta padesát kilometrů nad 
zemským povrchem. Ano, tušíte správ-
ně. Unikátní whisky vznikla na palubě 
Mezinárodní vesmírné stanice, kam 
zásobovací loď dopravila ječný slad, 
kvasinky i ohněm ožehnuté dubové 
dřevo. Skotská whisky totiž tradičně 
zraje v dubových, zevnitř opálených 
sudech. Teprve tam získává svou 
nazlátlou barvu, do té doby je čirá. 
Astronauti měli při ojedinělém pokusu 
otestovat vliv stavu beztíže na proces 
kvašení i výslednou chuťovou charak-
teristiku opojného nápoje.
Ještě výstřednější je nápad londýn-
ského designéra a diabetika v jedné 
osobě Jamese Gilpina. Svou whisky 
Gilpin Family pálí z moči cukrovkářů! Ta 
obsahuje zvýšené množství cukrů, kte-
ré urychlují alkoholové kvašení. Ještě 
před výrobou whisky James samozřej-
mě moč čistí stejným způsobem, jakým 

se upravuje pitná voda. Získává tím 
čistý a naprosto nezávadný glukózový 
roztok. Ale stejně – tenhle drink určitě 
polknou jen otrlí hosté jeho domu.

OPOJNÝ DŮCHOD
Zlato? Diamanty? Nemovitosti? V dneš-
ní inflačně turbulentní době člověk 
neví, kam by výhodně investoval své 
úspory – pokud mu tedy ještě nějaké 
zbyly. Někteří z méně konvenčních 
investorů na to vyzráli s obdivuhodnou 
grácií. Spoří si na důchod ve whisky! 
Ačkoli se to může zdát trochu šílené, 
opak je pravdou. Pečlivě vytipované 
lahve či sudy vzácnějších variant na 
rozdíl od výše zmíněných komodit 
získávají na hodnotě i v dobách, kdy se 
„prověřené“ investiční tituly houpou na 
vlnách grafů výnosnosti jako bárka na 
rozbouřeném moři.
Podle mnohých jsou přitom sudy 
s whisky lepší investicí než lahve – po-
kud tedy nejde o raritní kousky. Třeba 
lahev šedesátileté whisky Macallan Va-
lerio Adami z roku 1926 vynesla v aukci 
konané v roce 2018 neuvěřitelných 
848 000 liber, tedy více než třiadvacet 
milionů korun. To už by na obstojný 
důchod jistě postačilo. Jakmile se však 
whisky dostane do lahve, už dále ne-
zraje. Prostě zůstává taková, jaká byla 
v době stáčení. Když si tedy koupíte 

lahev dvanáctileté skotské a necháte 
ji ve sklepě stát deset let, dvaadvace-
tiletá z ní rozhodně nebude. Jen bude 
lahev o to víc zaprášená.
V sudech však proces zrání pokračuje 
dál. Pokud si někdo takový investiční 
sud skotské koupí, asi ho nikdy na 
vlastní oči neuvidí – tedy pokud si ne-
udělá výlet do Velké Británie. Protože 
sudy s whisky nesmí opustit její území, 
dostane šťastný majitel „pouze“ cer-
tifikát o vlastnictví a o tekuté zlato se 
mu mezitím starají brokeři ve skladech 
Jeho Veličenstva.
Majetek v dubových sudech však nevy-
drží navěky. Každý majitel musí počítat 
s „andělským podílem“. Je to množství 
whisky, které se ze sudu za rok odpa-
ří – a může to být klidně víc než dvě či 
tři procenta původního objemu. Když 
se na to člověk podívá řečí čísel, musí 
být v nebi skutečný ráj. Jen ze Skotska 
se každou sekundu vyveze množství 
whisky odpovídající více než padesáti 
lahvím o objemu 0,7 litru. Ročně to tedy 
dělá asi 1,6 miliardy lahví a andělský 
podíl z toho činí dvaadvacet milionů 
litrů. Andělé by tedy museli denně vypít 
přes šest set tisíc litrů whisky. Což po 
důkladném zamyšlení vypadá jako zaru-
čený recept, jak proměnit ráj v peklo. ◾

Sudy s whisky jsou lepší investicí než lahve. Některé palírny chtějí dosáhnout uhlíkové neutrality. 

UNIKÁTNÍ WHISKY VZNIKLA NA PALUBĚ 
MEZINÁRODNÍ VESMÍRNÉ STANICE, KAM 

ZÁSOBOVACÍ LOĎ DOPRAVILA JEČNÝ SLAD, 
KVASINKY I OŽEHNUTÉ DUBOVÉ DŘEVO. 

Skotská živá voda
5. 8. ve 20.00
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Kouzelná oblast plná slunce, kultury a nádherných přírodních míst si 
získala srdce lidí po celém světě. Toto území vábí turisty především teplým 

podnebím ideálním pro relaxaci, osvěžením v průzračném moři, jemným 
pískem nebo oblázkovými plážemi. Jelikož byla středomořská oblast 

domovem mnoha kultur, turisté jedoucí za poznáním zde najdou rozmanité 
historické památky. A nudit se nebudou ani gurmáni. Středomořská kuchyně 

nabízí pokrmy připravované na tom nejlepším panenském olivovém oleji, 
čerstvě vylovené ryby a mořské plody, jídla dochucená voňavými bylinkami. 

Středomoří je opravdovým rájem a my vás jím provedeme.

Foto: ???

SKRYTÉ POKLADY ŘECKA:  
ODHALTE OSTROVY PLNÉ PŘEKVAPENÍ
Objevte bohatství řecké kultury na ostrově Samos, kde 
můžete navštívit starobylé archeologické památky a vychut-
nat si delikátní místní kuchyni. Pro relaxaci a krásné pláže 
se vydejte na ostrov Korfu, kde se budete cítit jako ve snu 
s tyrkysovým mořem a úchvatnou přírodou. Na ostrově 
Kos se můžete potěšit nejen slunečními paprsky, ale také 
historickými památkami, jako je hrad Johannis a starověké 
město Kos. A konečně, ostrov Kréta, největší ze všech, vám 
nabízí letovisko Chania s malebnou starou částí, Benátským 
přístavem a kouzelnými plážemi jako Balos nebo Elafonisi.

Tip na ubytování obchodní ředitelky  
CK Blue Style Lenky Pátek:
„Klid a potřebné zázemí, přesto 
v blízkosti rušných uliček, najdete 
v oblasti Chania na Krétě v hotelu 
Bella Pais, velký aquapark, dětský 
klub s česky mluvícími animátory 
a vybavení pro děti pak na ostrově 
Kos v hotelu Kipriotis Village 
nebo Labranda Marine Aquapark 
a výlety bez davů si užijete na 
kouzelném ostrově Korfu, kde se 
můžete ubytovat v hotelu Belvedere 
nebo v hotelu Monika.“

Kipriotis Village, Kos

Hotel Bella Pais, Chania, Kréta

Labranda Marine Aquapark
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NOVÉ LETOVISKO V EGYPTĚ: 
KRÁSY MARSA MATROUH
Pokud toužíte po něčem novém a vzrušujícím, zároveň 
klidném, osobním a chcete si užít soukromí, pak je letovisko 
Marsa Matrouh v severní části Egypta tím pravým místem, 
které vám nabídne odlišný zážitek. Toto letovisko je pro 
vás ideální, pokud si přejete uniknout před davem turistů 
a hledáte klidnou a uvolněnou atmosféru. Na plážích 
zde zažijete klid a pohodu, bez rušivého ruchu vodních 
skútrů nebo motorových lodí. Je to přesně to pravé místo 
pro všechny, kteří touží načerpat energii a zbavit se 
všech starostí.
Pro ty, kteří mají rádi historii, je tu také možnost navštívit 
město El Alamein, kde se v průběhu druhé světové války 
odehrály důležité bitvy. Dnes zde najdete vojenské muzeum 
a hřbitov německých a italských vojáků.
Nemůžeme zapomenout ani na návštěvu magické oázy 
Síwa, která se nachází v poušti a překypuje zelení díky 
datlovým palmám a olivovníkům. Zde se můžete vydat 
na výlet a obdivovat starověké hrobky na Hoře mrtvých, 
pevnost Šálí či trosky chrámu boha Amona.

Tip na ubytování obchodní ředitelky  
CK Blue Style Lenky Pátek:
„Z Prahy se na místní letiště 
El Alamein dostanete za tři hodiny 
letu, s naší cestovní kanceláří již 
1. června, kdy je v plánu první 
odlet. A aby byl pobyt skutečně 
nezapomenutelný, doporučuji 
ubytování v hotelech Regal Heights 
nebo Jaz Almaza Beach.“

SPECIÁL MILUJEME STŘEDOMOŘÍ

TUNISKO:  
OBJEVTE OKOUZLUJÍCÍ  
OSTROV DJERBA
Pokud hledáte blízkou destinaci, která si nežádá několik 
hodin v letadle, skvělou volbou je tuniský ostrov Djerba. 
Přímý let sem trvá jen 2,5 hodiny. Djerba láká na dlouhé 
a široké pláže s jemným pískem a blankytné moře. A také 
jedinečně svébytnou architekturu. Narazíte tu na domy 
s bílou omítkou s modrými dekorativními prvky.
Mezi největší lákadla ostrova patří oblasti Midoun, která 
se skládá ze tří částí – muzea islámského umění, Dědictví 
Djerby neboli skanzenu s ukázkou typických djerbských 
staveb a konečně slavné krokodýlí farmy. O Djerba 
Explore Parku si můžete přečíst více v článku na našem 
cestovatelském blogu.

Tip na ubytování obchodní ředitelky  
CK Blue Style Lenky Pátek:
„Zabydlete se přímo na pláži v hotelu 
Golf Beach Djerba, který se pyšní 
jemným pískem na pláži a rodinnou 
atmosférou, kde se zabaví i děti.“

Hotel Calimera Delphino Beach Resort & Spa

Hotel Jaz Almaza Beach
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NEZAPOMENUTELNÝ KYPR: 
ROZMANITOST DVOU SVĚTŮ
Ayia Napa, Larnaka, Limassol, Protaras, Paphos. To jsou 
jména nejpopulárnějších destinací v jižní části Kypru. Právě 
v nich si můžete užívat dokonalý odpočinek na písčitých 
plážích. Dalším důvodem pro návštěvu této části Kypru je 
jeho nádherná příroda, ostrov totiž kypí zelení, najdete zde 
rozlehlé vinice i piniové lesy. Největším lákadlem je pohoří 
Troodos, které zabírá více než polovinu jižní části ostrova. 
Při pěších túrách narazíte nejen na endemické rostliny, jako 
je dub olšolistý či cedr krátkolistý.
I když na severní části Kypru taktéž najdete hotelové pláže, 
jeho největším lákadlem jsou ty přírodní a nedotčené 
pláže s nejjemnějším zlatavým pískem. Nenajdete tady 
žádné stánky s občerstvením, prodejce suvenýrů ani ho-
tely. Odměnou za toto „nepohodlí“ vám však budou klid, 
ticho a stovky metrů té nejnádhernější pláže prakticky jen 
pro vás. Pokud je toto dovolená dle vašeho gusta, určitě 
navštivte Golden Beach na poloostrově Karpaz.

Tip na ubytování obchodní ředitelky  
CK Blue Style Lenky Pátek:
„V jižní části ostrova doporučuji 
ubytování v hotelech Nelia Beach, 
Chrysomare Beach, Stamatia, 
které mají skvělou vybavenost 
a nachází se přímo na plážích. 
V severní části vás čeká letovisko 
Bafra s hotely Concorde Luxury 
Resort, Kaya Artemis nebo Noah’s 
Arch, všechny v dokonalém stylu 
a s krásně upravenými zahradami, 
kousek od poloostrova Karpaz, kam 
se každoročně vrací želvy, žijí divocí 
oslíci a koupat se můžete sami na 
dlouhých plážích.“

TURECKO:  
MUZEUM POD ŠIRÝM NEBEM
Turecko je zemí, která má opravdu hodně co nabídnout, 
ať už jde o křišťálově čisté Středozemní moře, prastaré 
památky či úchvatnou přírodu. Sezóna zde začíná už na 
konci dubna, kdy se teploty pohybují kolem 25 °C – ideální 
počasí jak na koupání, tak i poznávání všech krás této 
jedinečné země. 
Mezi populární turecká letoviska patří Alanya, Side, Belek 
či Kemer, která leží u vyhřátého Středozemního moře. Při 
plavání a skotačení v jeho azurových vodách navíc můžete 
obdivovat zelené pláně pohoří Taurus. Samotné pláže 
pak pokrývá jemný písek a narazíte zde i na ty s jemnými 
oblázky nebo romantické zátoky – zkrátka od každého něco.
Turecko však nejsou jen pláže, ale i zdejší města s historic-
kými centry. Například v letovisku Side se nachází prastarý 
amfiteátr, o něco dále pak ruiny starověkého tržiště či pozů-
statky chrámu boha Apollóna a římského divadla.
O památky není nouze ani v proslulém letovisku Alanyi, 
které zdobí středověká pevnost, malebný přístav 
s osmihrannou Červenou věží a zachovalé původní centrum 
města. Dalším lákadlem je Kleopatřina pláž, kde se podle 
legendy měla koupat samotná vládkyně Egypta Kleopatra.

Tip na ubytování obchodní ředitelky  
CK Blue Style Lenky Pátek:
„Turecko nejsou jen pláže, ale 
i vnitrozemí. Jedním z nejpůsobivějších 
útvarů, které vytvořila příroda, jsou 
bílé kaskády Pamukale nebo tzv. 
země krásných koní – Kappadokie, 
kde můžete východ slunce prožít 
v horkovzdušném balónu nad vrcholky 
erozních útvarů s vytesanými skalními 
obydlími a kostely.“

Hotel Stamatia Hotel Turquoise

Cestování
Pondělí 20.00–22.00
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Co by to bylo za královské nebo šlechtické sídlo, kdyby se k němu 
nevázala nějaká pověst. Strašidla, čerti, ukryté poklady nebo úkladné 
vraždy dotvářejí kolorit mnoha českých hradů a zámků – a nejen jich. 

Tajemstvími opředené hrady najdete i v Británii, Německu nebo na 
Pyrenejském poloostrově. Inspirovat se můžete v dokumentární sérii 

Tajemství hradů každé červencové úterý na Prima ZOOM.

Text: Miroslav Honsů — Foto: Shutterstock

PO STOPÁCH HISTORIE

TAJEMSTVÍ 
HRADŮ 

ANEB VŠECHNA  
STRAŠIDLA EVROPY
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1. 
ČERTI NA BEZDĚZU
Začneme ale v Česku, přesněji – severně od Prahy. Ne-
přehlédnutelnou dominantou tamní Ralské pahorkatiny je 
606 metrů vysoký Bezděz, jehož výšku ještě umocňuje zří-
cenina mohutného gotického hradu. Královský hrad Bezděz 
založil v roce 1264 král železný a zlatý Přemysl Otakar II. 
Roku 1279 zde byl uvězněn jeho syn Václav II. s matkou, 
královnou Kunhutou. Od roku 1627 byl hrad v majetku Vald-
štejnů. V letech 1831–1836 se tudy potuloval básník Karel 
Hynek Mácha, kterého hrad inspiroval k napsání Máje. 
Bezděz je za dobrého počasí vidět až z Prahy a svému okolí 
dominuje jako málokterá hora v Česku. Přečkat na Bezdězu 
noční bouřku je nezapomenutelným zážitkem a není se co di-
vit, že v důsledku svého věznění na zdejším hradě, tehdy jako 
šestiletý kralevic Václav, se celý život mocný král Václav II. 
bál blesků. Proto nepřekvapí, že se pověsti a příběhy spojené 
s Bezdězem točí hlavně kolem čertů, na což upomínají i míst-
ní názvy jako Čertova zeď, Čertova věž nebo Čertův vrch. 
Mimochodem – Čertův vrch už v mapách nenajdete, dnes 
se jmenuje Malý Bezděz a jde o menšího, 577 metrů vyso-
kého bratra Velkého Bezdězu, jak se někdy hora Bezděz 
nazývá. Příběh o vzniku obou hor zaznamenal Josef Pavel 
ve své knize Pověsti českých hradů:
Jednou nabídl čert Matce Boží sázku, kdo z nich vystaví 
vyšší horu do kuropění. Matka Boží sázku přijala a pustila 
se ihned do díla. Kopala zem a nosila ji v košíku na hroma-
du, zatímco čert kameny válel a pevné základy k své hoře 
stavěl. Pak rozběhl se na pole, kde sedlák s koňmi oral, vzal 
mu potah a svážel vozem ke své hoře zem a hlínu. Bral ji, 
kde se dalo. Ve chvílích, kdy se Matka Boží nedívala, kradl 
jí hlínu z její hory. Pracovali tak horlivě, že se ani nenadáli, 
a v nedaleké vsi kohout ranní píseň zazpíval. A hle, hora 
Panny Marie – Bezděz – byla mnohem vyšší. Zajásala Matka 
Boží, čert pak s hanbou prchl do pekla. Za to mstí se čert, 
jak jen může, lidem, kteří mu na jeho horu vystoupí.

CIVILIZACE

2.
ČERNÁ PANÍ Z BUCHLOVA
Na zalesněném, 522 metrů vysokém vrchu uprostřed Chři-
bů stojí už z dálky viditelný hrad Buchlov, který byl posta-
ven na konci 13. století. Strategicky položený pevný hrad 
byl v majetku krále, často ale sloužil jako zástava bohatým 
moravským rodům, jejichž půjčky pomáhaly sytit králov-
skou pokladnu.
Tato tradice skončila roku 1511, když Vladislav II. Jagellon-
ský daroval Buchlov Arklebovi Trnavskému z Boskovic 
za pomoc proti Turkům. Arkleb ale hrad už o devět let 
později prodal Žerotínům a po nich panství zdědili páni 
ze Zástřizl. Se záhadnou a dodnes neobjasněnou vraždou 
jednoho z příslušníků tohoto rodu je pak spojena i pověst 
o buchlovské Černé paní.
Vše začalo 25. července 1582, kdy byl v lese poblíž 
Buchlova nalezen Jindřich Prakšický ze Zástřizl probodený 
vlastním mečem. Vrahem měl být jeho zbrojnoš, histo-
rikové se ale přiklánějí k verzi, že nešťastník se stal jen 
obětním beránkem v mnohem komplikovanějším případu. 
Mezi podezřelé se kupříkladu řadí Jindřichův kumpán Vilím 
Rym, s nímž šlechtic dva dny předtím popíjel a hodoval, 
aby si pak značně ovíněni vyrazili na lov. Z lesa už se ale 
vrátil jen Rym. Zájem o hrdlo buchlovského pána ale měli 
i místní lapkové, kterým nechal popravit jejich náčelníka 
Jana Šerého. 
Jindřich Prakšický ze Zástřizl se ovšem také dohadoval s ve-
lehradským klášterem o hranice panství a na jeho příkaz 
dokonce poddaní loupili hrozny na klášterních vinicích. 
Jestli to byl nakonec velehradský opat Jakub Bílský z Bělé, 
kdo spor ukončil tím, že Jindřicha probodl mečem, se zřej-
mě nikdy nedozvíme. Zůstává nicméně poslední podezřelý, 
jehož role zavdala příčinu ke vzniku pověsti o tajemné 
Černé paní, která po nocích bloudí chodbami a komnatami 
Buchlova. Tím podezřelým je Jindřichova manželka Kateři-
na Rájecká z Mírova.

Přečkat na Bezdězu noční bouřku je nezapomenutelným zážitkem. Na Buchlově se po půlnoci zjevuje Černá paní.
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3. 
STRAŠIDLA VELKÉ BRITÁNIE
Strašidlo z Canterville, které díky Oscaru Wildovi úspěšně 
děsí už desítky let čtenáře po celém světě, rozhodně není 
jediným zástupcem tajemných bytostí Velké Británie. Tamní 
hrady se totiž podivnými stvořeními a legendami jen hemží.
Vodní hrad Bodiam v Sussexu, postavený v roce 1385 Si-
rem Edwardem Dalyngriggem, působí mohutným dojmem 
díky svému odrazu ve vodním příkopu, který ho obklopuje, 
a použití v architektuře známého triku nucené perspektivy. 
Původně zamýšlený spíše jako panské sídlo dodnes poutá 
návštěvníky legendami o paní v červených šatech hledící 
kamsi do dáli a chlapci ve viktoriánském obleku spěchají-
cím po mostě a znenadání mizícím…
Uprostřed lesů se ve skotském Angusu vypíná hrad Glamis, 
který vlastní rodina Bowes-Lyonových, z níž pocházela 
i matka královny Alžběty II. Děsivá legenda vypráví, že 
chlapec Thomas, narozený jako první potomek rodu, byl 
strašlivě zdeformován, a proto ukrýván v zajetí. Služebná, 
která to zjistila, přišla o jazyk. Jiná legenda vypráví o tom, 
jak hrabě Vousáč zaprodal svou duši při hře v karty samot-
nému ďáblu, zatímco ta o Šedé dámě připomíná Janet 
Douglasovou, obviněnou z toho, že otrávila manžela, za což 
byla bez důkazů upálena zaživa.
Už z 5. století pochází hrad Bamburgh, spojený s nájezdy 
Vikingů, který dost možná dobyl i Lancelot, jeden z rytířů 
Kulatého stolu. Na hradě, který najdete na severovýchod-
ním pobřeží Anglie, se objevuje Dáma v růžovém, které ne-
bylo dáno provdat se za milovaného muže, takže nakonec 
ukončila svůj život skokem z útesu.
Hrad Fraser, původně pouhá věž, rozšiřovaná rodinou 
Fraserových po dobu 60 let, zase děsí legendou o dámě 
zavražděné v Zelené komnatě a tažené po schodech, kde 
zůstaly stopy krve, které nic nedokázalo odstranit. Dost 
možná je ale onou dámou lady Blanche Drummontová, 
která v roce 1874 zemřela jako mladá na souchotiny. Občas 
se v komnatách ozývá melodie klavíru, na který hrála, 
a z kuchyně dětský křik a smích, přestože zde nikdy žádné 
děti nežily.
Skotský hrad Fyvie byl svědkem toho, jak byla manželka 
hraběte Alexandra Setona, která mu porodila pět dcer, 
zatímco on čekal syna, svým mužem uvržena do vězení, 
kde byla buď zavražděna, nebo zemřela hladem. Hrabě 
navíc ze msty pobil její příbuzné. S hradem se pojí rovněž 
legendy o tajemné dívce na schodišti, o zamilovaném tru-
bači, poslaném do Západní Indie, aby si nemohl vzít svou 
vyvolenou, a také o plačících kamenech z dob jeho vzniku. 
V severní Anglii najdeme hrad Lincoln z 11. století přemě-
něný v roce 1787 na vězení. Celkem 38 vězňů zde bylo 
popraveno novou, milosrdnější metodou zvanou dlouhé 
zhoupnutí, vynalezenou ševcem a popravčím Williamem 
Marwoodem. Děsivě působí kaple s přepážkami, aby na 
sebe vězni neviděli a před očima měli pouze kněze slouží-
cího mši.

Kateřina byla věrná katolička a se svým mužem Jindřichem, 
který přijímal podobojí, měla stálé spory. A nejen to. Ještě 
za Jindřichova života prý projevovala velkou náklonnost 
jistému Vilému Zoubkovi ze Zdětína, za nějž se šest let po 
vraždě svého manžela provdala. Mohla zaplatit lapkům, Jin-
dřichovu kumpánovi Rymovi nebo nešťastnému zbrojnoši, 
aby ji manžela zbavili? 
Kateřina zdědila panství a několik let chodila na znamení 
smutku v černém. Osazenstvo hradu jí ale přisoudilo lico-
měrnost a jejímu mileneckému poměru nepřálo. Potrestána 
měla být až po své smrti tím, že se pravidelně po půlnoci 
zjevuje v tajemném pokoji mrtvých a obchází coby Čer-
ná paní Buchlovem. Pokoj mrtvých měl svůj název dostat 
podle lapků odsuzovaných zde k smrti nebo také proto, že 
se zde před pohřbem vystavovali zemřelí. Černá paní zde 
má v každém případě zajímavou společnost – od roku 1828 
je zde umístěna mumie, kterou si jeden z vlastníků hradu 
dovezl z Egypta.

Na hradě Bamburgh se zjevuje Dáma v růžovém. 

Skotský hrad Fyvie doprovází pověst o mrtvé hraběnce.
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Tajemství hradů
Od 4. 7. ve 20.00 každé úterý 

v červenci 

CIVILIZACE

4. 
NĚMECKÁ STRAŠIDELNÁ PARTA
V Evropě se nachází na 100 000 dochovaných hradů, 
mnohdy skrývajících překvapivá tajemství a krvavé legen-
dy. Bylo by s podivem, kdyby se takové příběhy nepojily 
i s hrady v sousedním Německu.
Hrad Heidelberg postavený roku 1214 zažil několik požárů 
a je spojen s legendou o staré ženě, jejíž zuby zanechaly 
na železném kruhu na vchodových dveřích hluboké zářezy. 
Zdejší vinný sud, největší na světě, pojme 220 000 litrů 
vína, které denně popíjel dvorní šašek Perkeo.
Lichtenstein dostavěný na konci roku 1842 podle přání 
vévody Viléma z Urachu sice nepochází ze středověku, 
ale i on nabízí, kromě vzácných sbírek zbraní a obrazů, 
legendu o třech mladících, kteří utíkali s lupem únikovou 
chodbou a pohltila je skála, na níž hrad stojí.
Už samo jméno hradu Frankenstein naznačuje jeho pro-
pojení s postavou hrdiny románu Mary Shelleyové. Údajně 
ho navštívil excentrický bohoslovec a vášnivý alchymista 
Konrad Dippel, vynálezce pruské modři a repelentu proti 
hmyzu, který se nakonec otrávil vlastnoručně namíchanou 
směsí. Jeho duch se zde prý dodnes zjevuje o Vánocích.

Burghausen je nejdelší hrad na světě, táhnoucí se díky 
neustálým přístavbám v délce přes jeden kilometr. Leží 
na hranicích s Rakouskem, má mohutné opevnění, včetně 
parkánů, a také tajnou chodbu. Bavorský vévoda Jiří Bohatý 
zde měl uložit poklad ze zlatých a stříbrných mincí, vzác-
ných předmětů a knih. Své bohatství vévoda ještě rozmno-
žil sňatkem s dědičkou polského trůnu Hedvikou. 
Myší věž – Mäuseturm – na ostrůvku v řece Rýn se podle le-
gendy stala svědkem hrůzné události, kdy tyran arcibiskup 
Hatto II. v roce 974 krvavě potlačil nepokoje vyhladovělých 
rolníků. Nešťastníky nahnal do stodoly, kterou dal zapálit, 
aby se později sám stal obětí armády myší, které ho sežraly 
zaživa.
V Sasku se nachází hrad Kriebstein, dobytý jistým rytířem, 
což vyvolalo hněv a obléhání ze strany Fridricha I. Svárlivé-
ho. Vyhladovělí obránci požádali, aby alespoň dámy mohly 
odejít, s tím, že si na zádech odnesou, co je jim nejdražší. 
Ke všeobecnému údivu to nebyly peníze ani šperky, ale je-
jich manželé. V roce 1986 byl v hradu odkryt poklad obsa-
hující obrazy, sochy a vzácné knihy, které zde za války ukryl 
důstojník německé armády Heinrich von Lehndorff, jenž byl 
později pověšen za spoluúčast na atentátu na Hitlera. ◾

Hrad Heidelberg patří mezi nejznámější německé památky.

Jméno hradu Frankenstein naznačuje propojení s románovou postavou. Myší věž je spojená s tyranským arcibiskupem.
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TEREZINA MAROCKÁ CESTA

Nejsem žádný marocký nováček: Maroko si mě přivolalo 
poprvé už před devíti lety a já rovnou vystoupala na jeho 
nejvyšší horu Džebl Túbkal (4167 m n. m.). Barevná údolí, 
vesničky vystavěné v příkrých svazích i veselí Maročané 
si mě získali. Po čase si mě Maroko přitáhlo podruhé: 
s dobrým přítelem, se kterým jsem se seznámila při svém  
prvním horském výšlapu, jsem začala budovat originální 
zážitkovou cestovní kancelář. Už tehdy jsem zjistila, 
že naši vesměs berberští kolegové mají k Maročanům 
z měst možná dále než my Češi k Britům. Porozumění 
jejich mentalitě a hodnotám se tak stalo úkolem mnohem 
složitějším, než jsem si zprvu vůbec dokázala představit. 
Už když píšu slovo „Berber“, hmatatelně cítím v zádech 
nesouhlasný pohled svých místních přátel, protože 
ti o sobě zásadně hovoří jako o Amazigh/Imazighe 
(svobodný člověk/národ). Označení Berber je pro ně 
naopak pouhý zahraniční import: pochází z řeckého 
slova „barbaros“ a ve vztahu k severoafrickým usedlíkům 
ho začali používat nejprve Římané, později Arabové, 
ve 20. století Francouzi. 
Berbery, tedy správně Amazighy, potkáte na celém území 
Magrebu, v Nigeru a v Mali. Ovšem právě v Maroku 
jich žije největší skupina – zhruba 20 milionů. A i když 
se Amazighové už od 7. století přikláněli k islámu, 
udrželi si až do dnešních dní svoji specifickou kulturu 
a zvyklosti. I dnes tvoří hrdé společenství stát ve 
státě a mě velmi lákalo do něj proniknout. A jak jinak 
než díky místnímu jazyku. Koneckonců – arabsky 
jsem se v Maroku taky zvládla naučit, a tak jsem se 
směle vydala za Amazighy a jejich jazykem tašelhit. 

PLANETA
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Před rokem mě poprvé napadlo, že bych se chtěla naučit tašelhit, 
původní jazyk marockých Berberů – Amazighů. „Nesmysl,“ 

zareagovalo mé uvážlivé já. „Super! A kde se ho naučíš?“ zajásala 
moje akční polovina. A právě ona mě dovedla až do tradiční odlehlé 

vesnice hluboko v horách, kde jsem strávila několik měsíců. 
Často v naprostém údivu.

V MAROCKÝCH 
HORÁCH MEZI 

AMAZIGHY, 
SVOBODNÝMI 

LIDMI
Text a foto: Tereza Huclová

ČLOVĚK A SVĚT
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Tizgui je malá vesnice na úpatí sedla Tizi n´Talat 
Nykis (2200 m n. m.). Nedávno k ní byla 
dokončena sjízdná cesta. Pokud vám ale ser-
pentýny a pohledy do strmých údolí nedělají 
dobře, dojděte sem raději pěšky. Z turisticky 
dostupného městečka Imlil jsou to zhru-

ba dva dny cesty. 
Obyvatelé Tizgui mají štěstí: jejich usedlost leží na horním 
toku místní říčky a na zelených šťavnatých polích je to 
znát. Bují tady kukuřice, obilí a nad řekou ve větru šumí 
listy letitých ořešáků.
To vesnice o pár kilometrů dál tak požehnané nejsou. 
„Co je tady jenom divného?“ přemítám, když se jednoho 
dne na svých průzkumných výpravách ocitnu ve vesnici 
Targa. A pak mi to dochází. Je tu naprosté ticho. Žádné 
bučení krav, žádné ovce, kozy – nemají tady dost pastvy. 
Vyschl pramen a zeleň na terasovitých políčkách uschla. 
A pak taky nevidím žádné mladé muže – těm práceschop-
ným totiž nezbylo nic jiného než se sebrat a hledat obživu 
ve městech. Ve vesnici zanechali staré rodiče, manželky 
a děti. „V Casablance si manžel vydělá 2500 dirhamů, 
vidíme ho jednou za tři měsíce,“ svěřuje se mi Fatima, 
krásná žena s tmavýma očima, zatímco do mě šťouchá, ať 
do sebe vmáčknu další kousek křupavého chleba tanurt. 
Cítím z něj horký popel a je naprosto výtečný. Mimocho-
dem – upéct tanurt není žádná legrace a potřebuje to 
velkou dávku zručnosti. Přebornice v celém údolí je Iža. 
Droboučká postavou, když ale na podlaze své jednoduché 
kuchyně začne vší silou zadělávat těsto, napnou se jí svaly 
na rukou tak, že by jí je záviděl lecjaký návštěvník fitka. 
Iža vymete rozpálenou pec, nechá v ní pár žhavých uhlíků 

a vší silou připlácne kus těsta na vnitřní rozpálenou stěnu. 
Chleba zasyčí a za několik málo minut se již upečený od-
loupne. „Ty bys mohla být prezidentkou tanurtové asoci-
ace,“ pochválím ji s upřímným obdivem a Iža se chechtá, 
až se za břicho popadá.
Ižu a jejího manžela Husajna tady už několikátým týdnem 
vytrvale sleduji. Kam se hnou, tam jdu taky. Doprovázím je 
na pole, spřádám s Ižou ovčí vlnu, liju do sebe litry přesla-
zeného čaje. A ptám se: Co je tohle, co je tamto. Naučit 
se místní jazyk není žádná legrace. Mnoho dostupných 
učebnic není a většina lidí kolem mne neumí ani psát, ani 
číst a často neovládá ani marockou arabštinu.
Navíc Amazighové v Maroku hovoří hned třemi různými 
dialekty (tašelhit, tamazight, tarifit – všechny patří do 
afroasijské jazykové skupiny). A i když Mezinárodní shro-
máždění Imazighen vytvořila tifinar – berberské písmo 
sestavené z koleček, křížků a dalších geometrických 
tvarů – a nápisy jsou vidět na úředních budovách v Maro-
ku, naprosté většině i vzdělaných lidí nic neříkají. SMSky si 
nadále raději ťukají latinkou nebo arabskou abecedou.

PŘIJÍŽDÍ PANÍ UČITELKA!
„Hau ár jů tudej?“ píše si do ušmudlaného notýsku dvanác-
tiletý Mohamed a nespokojeně se u toho kroutí. Mnohem 
radši by na hřišti kopal do natrženého míče. Jenže mamin-
ka Chadídža odmítá ustoupit. Je rozhodnuta přítomnost 
„cizinky“, tedy mne, náležitě využít a nabiflovat do Moha-
meda pár užitečných anglických frází. Ona sama písmena 
sotva přeluští. Místo do školy chodila na pole. Maličkou 
základku tady otevřeli až v posledních letech, a pro spous-
tu mladých lidí tak bylo pozdě. Vzdělání už si nedoplní 

MÍSTNÍ ZPŮSOB DĚLBY PRÁCE MI 
NEIMPONUJE: MUŽI PRACUJÍ, POKUD ZA 

TO DOSTANOU ZAPLACENO. OSTATNÍ 
ČINNOSTI NÁLEŽÍ ŽENÁM. 

Amazighové v Maroku hovoří třemi různými dialekty. Muži ve vesnici zanechali rodiče, manželky a děti. 

PLANETA
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a často je to mrzí. O to větší pozor dávají, aby jejich rato-
lesti každé ráno do školy došly.
Příjezd nové posily do školy je proto pro místní opravdový 
svátek: Sedím právě na ploché střeše, pozoruji krkavce 
kroužící nad údolím a vidím, jak se k nám po prašné cestě 
kodrcá terénní auto. Místní ženy oblečené v tradičních 
nařasených sukních „faltytách“ se řadí, vytahují bubínky, 
do rytmu tleskají „merhabábikum darna“. Z auta vystupuje 
mladá dívka v doprovodu rodičů. Nová učitelka. Dosud 
celý život prožila ve Warzazátu, živoucím městě na okraji 
Sahary. Tak kde se vzala tady v horách uprostřed ničeho? 
Je to prosté: učitelé jsou v Maroku do škol přidělováni 
na umístěnky. Vláda se tak snaží zajistit alespoň základní 
vzdělání i pro děti v odlehlých regionech. Snad se paní 
učitelce tady v horách bude líbit.

DĚLBA PRÁCE
Jen co ženy vypakují děti do školy, zabalí srp a společně 
vyrazí na trávu. „Jak se máš, Fadmo?“ „A jak jsi se vyspala?“ 
Všechny míří stejným směrem do hor na terasovitá políčka, 
smějí se, prozpěvují. Jeden by neřekl, že je čeká pěkná 
dřina. Z fíkové větve naklánějící se nad cestu utrhne Iža pár 

zralých plodů a podává mi je. Ještě předtím se spiklenecky 
rozhlédne, jestli se někde neobjeví „amšardo“, hlídač spo-
lečného majetku. Žádná další zabezpečení, ploty, zámky 
tady neexistují. Mezi lidmi panuje důvěra a těžké horské 
podmínky je nutí spolupracovat.
„Co blázníš, Ižo?“ podivuji se, když si žena na záda nakládá 
už druhý obrovský balík trávy. Je to přátelská výpomoc 
Chadídže, kterou sklátila probíhající epidemie neštovic. Ho-
dím si balík na záda místo ní. Není to nic příjemného, a to 
i přesto, že dost často trénuji s baťohem. Provaz, kterým je 
tráva svázaná, se bolestivě zařezává do ramene a stěžovat 
si začíná i bederní páteř. Ještěže mám v rukávu jogínskou 
sestavu, která mě z toho večer dostane. Po úzké cestičce 
škobrtáme do vesnice, ve srázu nad řekou mám co dělat, 
abych udržela balanc. U prvních domečků posedává pár 
místních chasníků a popíjejí čaj. „Salam alejkum,“ obšťast-
ní mě bezzubým úsměvem. Mám příšerné nutkání vyzvat 
je, ať nám ten náklad domů odnesou. „Chovej se tu jako 
na návštěvě,“ opakuji si v duchu dokola užitečnou mantru 
a raději zrychlím krok. Místní způsob dělby práce mi zrovna 
dvakrát neimponuje: Muži pracují, pokud za to dostanou 
zaplaceno. Ostatní činnosti náleží převážně ženám.

PO STOPÁCH HISTORIE

Těžké horské podmínky lidi nutí spolupracovat. Žádná zabezpečení, ploty, zámky tady neexistují. 



68

MANŽELKY PANA LAHSÍNA
„Mskína,“ pokyvují ovšem soucitně hlavou starší vesni-
čanky, když zjistí, že si sama vydělávám na chleba. Vida, 
mají mě za chudinku. Tady starost o finanční zabezpečení 
rodiny leží výhradně na mužích. A občas mají zodpověd-
nost i za několik žen najednou: „Fadma, manželka pana 
Lahsína,“ ukazuje Chadídža na statnou ženu s nesmlouva-
vým výrazem ve tváři. Mlčky si v hlavě rekapituluju rodinné 
poměry. Měla jsem za to, že Lahsínovu manželku už znám. 
„Druhá žena pana Lahsína,“ vytuší Chadídža, co mi běží 
hlavou. Ve městě jsem se s tímhle modelem mockrát ne-
setkala. Ačkoli je legální oženit se až se čtyřmi manželkami 
najednou, zvláště mezi mladou generací už to bývá spíše 
anomálie. Tady ve vesnici mnohoženství ale stále přežívá. 
Stejně jako přesvědčení, že je to tak správně: „To víš, na 
světě je víc žen než mužů, je naší povinností se o všechny 
postarat,“ vysvětluje mi rozšafně Mohamed u mísy svá-
tečního kuskusu. „Tak jen jestli je v tom manželství všem 
dobře,“ suše poznamenám. „Moc dobře,“ pochvaluje si 
Mohamed. Za jeho zády Chadídža významně kříží prsty 
a opakuje „muškil, muškil“ neboli „problémy, problémy“. 
Na tomto tématu se oba sourozenci očividně neshodnou. 
Později mi Chadídža vypraví o žárlivých scénách, které se 
v takových domácnostech odehrávají. Paradoxně teď ale 
nejvíc lituji pana Lahsína. Shrbený a seschlý stařík každou 
chvíli něco provede či upustí, a vyslouží si tím příkré zavr-
čení jedné nebo druhé ženy.

DOBA SKLIZNĚ KOSATCŮ
Ve vesnici trávím podzim. Dobu sklizně. Vlastně je mi trochu 
záhadou, co všechno chtějí vesničané sklízet: „Co to je?“ 
převracím v dlaních prapodivný kořen. Trochu brambora, 
trochu zázvor. Každý, kdo má dvě zdravé ruce, sedí na 
zápraží a okrajuje špinavé slupky. „To je kořen kosatce, pro-
dáme je do města, dělají tam z toho léky,“ vysvětluje Brahim. 
Kvetoucích kosatců jsem si tady na jaře všimla, ale myslela 

jsem, že jsou na parádu. Jednoho podzimního dne se muži 
seberou a vydají se je prodat na týdenní jarmark v nejbližším 
městečku. 50 dirhamů za kilo, tedy zhruba 120 Kč. 
Jen co se zbavíme posledního kosatce, začíná sklizeň 
jablek. Jablka jsou v celé oblasti novinkou. Před několika 
lety se tady stromy pokusila zasadit marocká vláda a vida, 
ujaly se. Teď už má každý vesničan minimálně několik 
jabloní a je to pro ně vítaný přivýdělek. Jablečný štrúdl 
tady ale hledám zbytečně, a když uvařím jablkový kompot, 
nevycházejí moji noví přátelé z údivu.

VELKÁ KUSKUSOVÁ PARTY
„Pojď na kuskus,“ volají na mě sborově ženy srocené před 
mešitou. Z obrovských hrnců se kouří a ze všech stran 
k nim spěchají vesničané s mističkami. Velká kuskusová 
party je předzvěstí nejdůležitější podzimní události, klácení 
ořechů. Do ořechových hájů se všichni hromadně vydá-
váme již další den. Mnohé z nich jsou jen těžko dostupné. 
Pro každý jediný ořech se ale vleze do řeky, prohledávají 
se strmé srázy. Ořechy jsou místní poklad. „Tu máš pár oře-
chů,“ naplní mi stařičká vdova Fadma všechny kapsy. Když 
se lidé, kteří sami mnoho nemají, dělí o majetek, píchne 
člověka až u srdce. Oplátkou jí na rozloučenou dávám 
huňatou vlněnou deku, kterou jsem si do vesnice přivezla. 
Večery už začínají být chladné a vůbec se mi nelíbí pomy-
šlení, jak se stařenka bude ve svém starobylém domě bez 
oken klepat, až všude okolo napadne sníh.
„Mamenkatgít,“ oslovuji po návratu do Marrákeše prodava-
če pomerančového džusu, o kterém vím, že pochází z hor. 
Roztahuje pusu od ucha k uchu, radostně se mnou breben-
tí ve své mateřštině a hrdě hlásí kolemjdoucím, že jsem se 
naučila tašelhit. V tu chvíli mě zaplaví příjemný pocit, že 
celé toto dobrodružství mělo smysl a snad jsem se kultuře 
Amazighů přiblížila zase o krůček blíž. ◾

Dobrodružství
Neděle 20.00–22.00

Jednoho dne se muži seberou a vydají se květiny prodat na jarmark. Vydala jsem se za jazykem tašelhit. 
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ANDRE HARTMAN NA PRIMA ZOOM

Jihoafričan Andre Hartman je první člověk, 
který se už v roce 1998 potápěl s velkým 
bílým žralokem ve volné vodě, bez jakýchkoliv 
ochranných pomůcek. Mezi jeho kousky patří 
rozevírání čelistí velkých bílých žraloků holýma 
rukama. Žraloky nejprve nechává zvyknout 
si na pach návnady ve vodě a pak se za nimi 
vydává přes okraj lodi. Příběh jihoafrického 
„žraločího muže“ Andreho Hartmana, který 
světu poprvé představil obávané žraloky 
v jiném světle, můžete vidět v září ve volném 
cyklu Hlubiny a posedlosti na Prima ZOOM.
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Lidé jsou fascinováni exotickými živočichy a žraloci stojí 
na vrcholu jejich zájmu. Zkoumat ale interakce mezi člověkem 

a žralokem na vlastní kůži, pod vodou, bez klece nebo 
ochranných zařízení, si troufne málokdo.

ŽRALOČÍ 
ŽENA

NEBÁT SE ŽRALOKŮ 

Text: Miroslav Honsů — Foto: archiv Daniely Kotekové
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Žraloci patří mezi nej-
starší skupiny živo-
čichů na Zemi. Jejich 
fosilie se nacházejí už 
ve vrstvách ze star-
ších prvohor, starých 

450–420 milionů let. Žraloci tedy žili 
ve světových oceánech dříve, než se 
objevili první suchozemští obratlovci, 
a dokonce i před kolonizací kontinen-
tů rostlinami. 
Dávný původ žraloků ale není zdaleka 
jediným, a už vůbec ne tím hlavním 
důvodem, proč jsou lidé těmito 
parybami tak fascinováni. Nejsilnější 
emocí, kterou žraloci v lidech vzbuzu-
jí, je totiž strach. Strach z neznámého 
predátora.
Strach je ale mladším bratrem 
neznalosti a v případě vztahu člo-
věka a žraloka to platí dvojnásob. 
S automatickým přejímáním jedno-
duchých klišé a s mediálními titulky 
informujícími o útocích žraloků se 
snaží bojovat odborníci, dobrodruzi 
i amatérští potápěči, pro které se 
žraloci stali smyslem života. Jed-
ním z nich je instruktorka potápění 
Daniela Koteková, která interakce 
mezi člověkem a žralokem popisuje, 

na vlastní kůži je dlouhodobě zkoumá 
a také o nich ráda přednáší.

ÚTOK ŽRALOKA?
„Tolik oblíbená formulka médií je 
ale velkým nepochopením žraločí-
ho chování,“ říká Daniela. Na svých 
přednáškách pravidelně mezi prvními 
dostává otázku, jestli někdy zažila 
útok žraloka. „To, co především média 
nazývají útokem, totiž ve skutečnosti 
útokem není. Kdyby žralok opravdu 
zaútočil, například na surfaře, jak se 
často uvádí, tak z něj nic nezůstane,“ 
vysvětluje sympatická instruktorka.
Podle ní to lze snadno dokázat na 
velkém bílém žralokovi, jehož častou 
kořistí jsou lachtani. Stisk čelistí 
žraloka a s tím vyvinutý tlak je při lovu 
lachtanů úplně jiný než při kontaktu 
se surfařem. Žralok má k dispozici 
množství silně vyvinutých smyslů, 
díky nimž moc dobře ví, že surfař 
není lachtan.
Mnohem víc to podle Daniely souvi-
sí s daným člověkem a s tím, jakou 
energii vysílá a jak se ve vodě chová. 
Surfaři jsou plní adrenalinu a také zdro-
jem silných, „soutěživých“ vibrací, na 
které je žralok citlivý, protože je zná. 

Když například surfař začne plavat 
pryč nebo dělat hlučné pohyby, šplou-
chat nebo plácat rukama o hladinu, 
aby žraloka zaplašil, dosáhne naopak 
toho, že žraloka přiláká. Právě tohle 
totiž ve svém genetickém vzorci žralok 
má. Živí se lovem slabých či zraněných 
jedinců, kteří se chovají přesně jako 
náš příklad vylekaného surfaře.

PLAVBA PROTI MEDIÁLNÍMU 
PROUDU
Osvěta v tom, kde všude a jaké druhy 
žraloků můžeme potkat, ale hlavně – 
jak se zachovat, když jsme poctěni 
návštěvou zubatého krasavce, je pod-
le Daniely mimořádně důležitá. Lidé 
jsou obecně fascinováni exotickými 
živočichy, ale i samotným oceánem, 
a žraloci stojí na vrcholu jejich zájmu. 
„Snažím se změnit chápání lidí nebo 
aspoň otevřít cestu vůle chtít žra-
lokům rozumět, poznat je jinak, než 
nabízí média,“ vysvětluje potápěčka 
a badatelka. „Často se na svých před-
náškách setkávám s údivem a překva-
pením lidí, kteří říkají, že netušili, jak 
to vlastně se žraloky doopravdy je, 
a že tato zubatá a něžná torpéda teď 
vnímají úplně jinak.“

Žralok člověka během svého vývoje nikdy 
nepotkal, člověk tak nikdy nebyl součástí 
jeho jídelníčku. 

Daniela Koteková se se žraloky nejen potápí, ale také zkoumá jejich chování.

PLANETA
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Některé výsledky žraločích povídání 
mohou být až dojemně nečekané. 
Po jedné takové přednášce ve třídě 
dvacetiletých studentů Asiatů v Anglii 
účastníci Daniele hlásili, že jdou oka-
mžitě psát svým rodičům, aby přestali 
kupovat žraločí ploutve a že odmítají 
jíst tradiční žraločí polívku. V asijských 
zemích, například v Japonsku, je totiž 
žraločí polévka symbolem příslušnosti 
k vyšší společenské vrstvě.

DO VODY SE ŽRALOKEM
Svoji lásku ke žralokům Daniela 
objevila ze dne na den. „Neznám 
důvod, proč právě žraloci, ale ten 
hlas z mého nitra byl tak silný, že se 
nedal neslyšet a nevyslechnout. V té 
době jsem žila v Londýně, a tak jsem 
navštívila jejich exkluzivní akvárium 
a nabídla tam svoji pomoc s prací se 
žraloky. Nepotřebovala jsem dostat 
zaplaceno, jen jsem chtěla trávit co 
nejvíc času se žraloky. Přijali mě.“ 

Další cesta logicky vedla ke kurzu 
potápění a k první velké výpravě do 
Jihoafrické republiky. Malé městečko 
Gansbaai a jeho lachtaní kolonie na 
ostrově Dyer Island je totiž Mekkou 
žraloka bílého. „Pracovala jsem zde 
s velkým bílým žralokem a provozova-
la potápěčské centrum. Učila jsem lidi 
nejenom teoreticky poznat žraloky, 
ale i potápět se s nimi jak na atlant-
ském pobřeží, tak na pobřeží Indické-
ho oceánu, kde plavou zase úplně jiné 
druhy a mezi nimi i můj miláček žralok 
tygří,“ líčí své začátky Daniela. 
A jak se má potápěč ve vodě se žralo-
ky chovat? „Zůstat v klidu, přestat pla-
vat a překlopit se do vertikální polohy. 
Už do vody byste měli vstupovat s po-
korou a s klidem, mít ve vědomí, že 
‚jdete na návštěvu‘ do prostředí, kde 
bydlí bytosti svého vlastního charak-
teru a chování, které vás neznají. A vy 
proto v sobě vytvoříte zvlášť respekt 
a pokoru ke všemu, co vás potká,“ 

vysvětluje instruktorka základní pravi-
dla potápění se žraloky. Ve vodě pod-
le ní člověk nikoho neobelže, musí být 
naprosto pravdivý sám k sobě, a jestli 
si žraloky potkat nepřeje, svoji ná-
vštěvu Neptunova království ať raději 
odloží. „Pokud v sobě dusíte strach 
a cítíte, že chcete utéct, srdce to 
přijímá a vysílá do mozku signál, který 
vyvolá vaši špatnou reakci. Vytvoříte 
tím ale krásnou příležitost k okamži-
tému prozkoumání pro nečekaného 
‚pana domácího’,“ dodává. 
Potápění se žraloky není podle Daniely 
o odvaze, a už vůbec ne o adrenalinu. 
Ten totiž znamená rozbouřené emoce, 
zatímco ve společnosti žraloků byste 
měli v sobě najít vnitřní harmonii 
i radost ze setkání, a ještě na břehu 
nebo na lodi, než skočíte do vody, si 
ji v sobě vytvořit. „Víte, že tam žraloci 
jsou a že mohou připlavat. A když při-
plavou, tak místo toho, abyste se lekli 
a dali se na útěk, protože takhle vám 

NEJVĚTŠÍ INTERAKCE SE ŽRALOKY 
JE V HLUBOKÉ MODRÉ VODĚ, KDE NENÍ 

NIKDO JINÝ. JEN VY A ŽRALOK.

Při setkání se žralokem, zůstaňte klidní a zaujměte vertikální polohu.
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to prezentují knihy a filmy, zůstanete 
v klidu. Budete žralokům věřit, že když 
vy budete klidní, budou v klidu i oni. 
Žraloci totiž budou vaše psychické 
rozpoložení zrcadlit.“
Podle Daniely žralok dělá jen to, pro 
co se narodil. Je zvědavý, ale zůstává 
klidný a stále čeká na vás, jak zarea-
gujete. „Vždycky je to člověk, který 
svým chováním ve vodě způsobí pro 
sebe nepříjemnou interakci. Kdyby 
lidé neviděli film Čelisti a nečetli 
články o ‚útocích‘ žraloků, všechno 
by vypadalo jinak.“

UČENLIVÍ A ZVĚDAVÍ
Daniela Koteková se se žraloky nejen 
potápí, ale také zkoumá jejich chování 
přímo pod vodou, bez klece nebo 
ochranných zařízení. Dává velký důraz 
na ze strany člověka ničím neovlivně-
né, ale absolutně přirozené interakce 
se žraloky v jejich domácím prostředí. 
Po Jihoafrické republice, kde čtyři 
roky spolupracovala s asi nejznáměj-
ším ambasadorem žraloků Andrem 

Hartmanem, byly její další zastávkou 
Bahamy. Tady se utvrdila v tom, že 
žraloci jsou učenliví – už třetí den roz-
poznají zvuk konkrétního člunu, který 
k nim přijíždí vždy ve stejnou hodinu 
na stejné místo. 
Daniela miluje proces pozorování, kdy 
žraloci sami na sebe prozradí nebo 
otevřou nějakou novou fascinující 
vlastnost, náladu. Baví ji, jak jsou 
zvědaví, a i když určitě cítí nejistotu 
z neznámého, tedy přítomnost člo-
věka, v klidu kolem něj plavou, mění 
směr a čekají na reakci. „Při jednom 
z výzkumných ponorů nám zavázali 
oči. Nemohli jsme se dívat, abychom 
neovlivnili chování žraloků. Chtěli 
jsme totiž pracovat s hypotézou, jak 
žralok rozezná, že se k vám přibližuje 
zepředu, směrem na obličej, nebo od 
zad, na váš týl,“ popsala Daniela jeden 
z pokusů.

ŽRALOK PLNÝ EMOCÍ
Žraloci mají podle Daniely, stejně jako 
lidi a všechna zvířata, emocionální 

spektrum svého chování, což jim 
málokdo přizná. Lidé si spojují emoce 
a úsměv jen s delfíny, kteří nikoho 
neohrožují. „Jenže delfín, jako savec, 
může být někdy nebezpečnější 
a vychytralejší než (médii ‚vyrobený‘) 
obávaný žralok. Kosatka, největší 
z delfínů, je dokonce nepřítelem a za-
bijákem žraloků.“
Žralok člověka během svého vývoje 
nikdy nepotkal, člověk tak nikdy nebyl 
součástí jeho jídelníčku, tudíž neví, 
jak chutná, a už vůbec neplave za 
lidmi, aby je sežral. Přezdívku ‚žralok 
lidožrout‘ si tedy vůbec nezaslouží. 
„S tím souvisí i mýtus žraločí citlivosti 
na kapku lidské krve v širém oceánu. 
V olympijském bazénu možná polech-
tá nejhezčí nos na světě (ten žraločí), 
ale rozhodně není součástí žraločí 
krevní banky,“ vyvrací Daniela dal-
ší rozšířený mýtus o nebezpečnos-
ti žraloků. ◾

Příroda
Pátek 20.00–22.00

Daniela Koteková se snaží o osvětu žraloků.Žraloci patří mezi nejstarší skupiny živočichů na Zemi. 
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ŽRALOCI PŘI SETKÁNÍ 
S ČLOVĚKEM ZRCADLÍ JEHO 
PSYCHICKÉ ROZPOLOŽENÍ.  
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VYDŘÍ ZAJÍMAVOSTI
— Vydry vydrží na jediný nádech pod vodou 

až osm minut, což jim pomáhá při lovu ryb.
— V jižním Bangladéši provozuje asi 300 rybářů 

svéráznou metodu rybolovu. Cvičí vydry hladkosrsté, 
aby jim naháněly ryby do sítí. Pak se s nimi 
dělí o úlovek.

— Vydra hladkosrstá může dorůst délky přesahující 
jeden metr (včetně ocasu), díky čemuž je největší 
asijskou vydrou.

— Rekordním vrhem vydry hladkosrsté bylo sedm 
narozených mláďat. Většinou se jich však po 
dvouměsíční březosti rodí nejvýše pět. Vydří samci 
navíc nejsou žádní velcí milovníci – jejich páření 
netrvá ani minutu.

— Vydry si značkují teritorium močí a také malými 
kousky trusu, které velmi silně páchnou rybinou.

— Ve svém prostředí patří vydry k vrcholovým 
predátorům. Jejich počet tedy určuje hlavně množství 
potravy a prostoru. Pokud je obojího málo, rodí se 
méně mláďat a rodinné skupiny mezi sebou vedou 
„vydrovražedné“ války o teritoria.

— V roce 2016 se singapurské vydry dokonce „zúčastnily“ 
mezinárodního maratonu. Vběhly totiž do závodní 
dráhy, takže závodníky museli varovat dobrovolníci 
ze skupiny Otter Working Group.
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Města už dávno nejsou jen pro lidi. V Singapuru na to přišlo asi dvě stě 
vyder, které si udělaly dálnice z kanálů, teritoria z parků a restaurace ze 

zahradních jezírek s rybkami. Většině lidí se to docela líbí, občas však mezi 
nimi a jejich chlupatými spolubydlícími vznikají vášnivé třenice.
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Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock

VYDŘÍ 
MĚSTO 

SINGAPUR
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Palec mačká tlačítko u přechodu pro chodce, 
rozsvěcí se zelená a rodinka se vydává na 
bezpečnou cestu přes pětiproudou silnici. 
Maminka, tatínek, dva či tři teenageři a několik 
nejmladších dovádějících kolem. Prostě scén-
ka jako vystřižená z asijského romantického fil-

mu. Jen ti singapurští účinkující jsou trochu divní. Mají malá 
jiskrná očka v okrouhlém obličejíčku, protáhlá těla, krátké 
nožky s plovacími blánami mezi prsty a hebkou srst.
Do svého loviště v oblasti Marina Bay právě přechází rodinná 
skupina vyder hladkosrstých známá pod názvem Zouk, která 
si vybudovala doupata za silnicí. Tlačítko u přechodu za 
ně samozřejmě obsluhuje pozorný dobrovolník ze zájmové 
skupiny Ottercity, jenž zároveň gestem uklidňuje řidiče, aby 
ještě chvilku počkali. Snaží se, co může, přesto v Singapuru 
pod koly aut ročně končí svůj život skoro desítka vyder.
Při pohledu na štíhlé roztomilé šelmičky přebíhající mezi 
auty se zdá, že je singapurské soužití lidí s jejich divoký-
mi spolubydlícími zalité tropický sluncem. Brit Graham 
George Spencer, který v Singapuru dlouhodobě žije, však 
vypráví trochu jiný příběh. Pro místní noviny doslova uvedl, 
že si myslel, že to ráno 30. listopadu před více než dvěma 
lety nepřežije. Toho potemnělého rána si jako vždy vyrazil 
na procházku do singapurské botanické zahrady, když si 
poblíž vchodu Taman Serasi všiml, jak chodník přebíhá asi 
dvacítka vyder. Jenže co čert nechtěl, zrovna v tu chvíli se 
ze tmy vynořil běžec a namířil si to přímo doprostřed vydří 
smečky. Muž v tretrách díky své rychlosti stihl zmizet za 
nejbližším rohem, rozlícené šelmičky se však bez váhání 

vrhly na Spencera. Prudkost jejich útoku způsobila, že padl 
na zem tváří k zemi a za asi deset sekund vydřího šílen-
ství utržil přes pětadvacet kousnutí do nohou a hýždí. Měl 
jediné štěstí, že toho dne přibral na procházku kamaráda, 
který svým řevem vydry nakonec zahnal. Spencera stála 
následná léčba zranění celkem dvanáct set singapurských 
dolarů – tedy přibližně dvacet tisíc korun – a přehodnocení 
vánočních plánů. Chtěl totiž odletět za rodinou do Británie, 
po vydřím útoku se však ani nezvládl posadit v letadle na 
sedadlo.

POHROMA PRO KAPRY
Prudkost vydřího útoku překvapila všechny, včetně odbor-
níků ze skupiny Otter Working Group, která se dlouhodobě 
zabývá pozorováním vyder v Singapuru. Podle všeho šlo 
o smůlu na kvadrát. Běžec v parku si kvůli rannímu šeru 
vyder pravděpodobně nevšiml a vběhl mezi ně omylem 
a šelmy rovněž omylem zaútočily na nesprávného muže. 
Navíc se podle všeho jednalo o skupinu proslulou svou to-
lerancí vůči lidem, kteří si některé z jejích členů opakovaně 
a bez následků hladili.
Kromě tohoto „frontálního útoku“ navíc úřady evidují jen 
dva další případy napadení lidí vydrou. Jednou kousla do 
nohy postaršího muže cvičícího v parku, podruhé pětiletou 
holčičku v parku Gardens by the Bay, který je světově pro-
slulý svými umělými stromy porostlými zelení. Při uvážení, 
že v ostrovním ministátě spolu s necelými dvěma stovkami 
vyder žije pět a půl milionu lidí, to není nijak závratné číslo. 
Jestliže vznikne nějaká nepředvídatelná situace, nedokážou 

V PŘÍRODĚ VYDRY OPOUŠTĚJÍ 
RODNOU SMEČKU VE DVOU LETECH, 

V SINGAPURU S RODIČI ZŮSTÁVAJÍ 
KLIDNĚ I DVOJNÁSOBNOU DOBU.



www.prima-zoom.cz 79VOLÁNÍ DIVOČINY

vydry poznat, jestli si je člověk přišel jen vyfotit, nebo je 
chce skutečně ohrozit. Mohou tedy uposlechnout svůj při-
rozený pud, jenž jim velí chránit svá mláďata.
Vynalézavé příbuzné lasiček však dokážou své lidské 
sousedy potrápit i jinak. S oblibou třeba využívají ozdobné 
rybníčky, ve kterých lidé chovají kapry koi, ozdobné cichlidy 
a další dekorativní rybky, jako příhodné stánky s rychlým 
občerstvením. Ovšem za ceny mnohem vyšší, než jaké se 
skví na jídelních lístcích pětihvězdičkových restaurací.
Majitele hotelu Sofitel Sentosa ve stejnojmenné zátoce 
stálo několikaměsíční vydří hodování 85 000 singapurských 
dolarů (téměř jeden a půl milionu korun), aby udrželi jezírko 
stále plné ryb. To je zatím nejvyšší zaznamenaná ztráta za 
vydří obžerství. Jiná zdejší obyvatelka, Lynette Foo, přišla 
mimo jiné o kapří kmety, které do jezírka vysadil už její 
tchán před několika desítkami let. Vydry jí navíc „za od-
měnu“ předvedly, jak učí lovit svá mláďata. Dospělé vydry 
nejdřív ceněné kapry oslepily drápy a pak nechaly mládež, 
ať je dorazí.

METRO PRO VYDRY
Kdo však v zahradě barevné kapry nechová, většinou před 
vydří přizpůsobivostí smeká klobouk. V městském prostředí 
se totiž vydry pohybují doslova jako doma a singapurské 
odvodňovací stoky používají místo dálnic a vydřího metra 
v jednom. A protože vydří skupina může po svém teritoriu 
denně nacestovat až patnáct kilometrů, panuje v singapur-
ském podzemí čilý ruch. Vydry se dokonce naučily lézt po 
údržbářských žebřících, aby mohly po kolmých stěnách 
kanálů bezpečně vystoupit na zemský povrch.
Rozmachu vydří populace napomohla i epidemie covidu, 
během které byli lidé zavření doma a hbité šelmičky měly 
město pro sebe. Dnes bydlí v doupatech pod mosty obrat-
něji než bezdomovci, a dokonce městskému životu a z toho 
plynoucímu nedostatku prostoru přizpůsobily i své chování. 
Vynalezli totiž vydří obdobu „mamahotelů“ a napodobují 
způsoby dnešních mladých dospělých lidí, kteří zůstávají 
až moc dlouho pod rodnou střechou. V divoké přírodě 
opouštějí rodnou smečku ve dvou letech, v Singapuru však 
s rodiči zůstávají klidně i dvojnásobnou dobu a čekají, až se 
v nějakém sousedním teritoriu uvolní místo.
Singapurští obyvatelé přitom mají z příchodu vyder vesměs 
radost. Zřizují na sociálních sítích skupiny, kam mohou lidé 
vkládat fotky či videa s vydrami, ze stejného důvodu vytvo-
řili i mobilní aplikaci, a před sedmi lety si dokonce zvolili vy-
dru za maskota oslav svého Dne nezávislosti. Singapurským 
vědcům, kteří vydry studují, závidí všichni kolegové z celé-
ho světa. Na většině ostatních míst mohou být rádi, když za 
několik let práce zahlédnou v křoví jediný vydří ocas.
Vydry se přitom do ostrovního státu vrátily naprosto samy 
a dobrovolně. Přeplavaly sem v devadesátých letech přes 
Johorský průliv z Malajsie poté, co singapurské úřady 
úspěšně spustily kampaň za vyčištění zdejších vodních 
ploch. Jejich ambice jsou však ještě větší. V plánu je do 
roku 2030 propojit všechny zalesněné části Singapuru bio-
koridory, kudy by se mohli divocí tvorové volně pohybovat, 
a zajistit, aby každý ze zdejších obyvatel nebydlel dále než 
deset minut pěšky od některého z parků. ◾

OPIČÍ GANGY
Vydry nejsou jedinými tvory, kteří dokážou 
obyvatelům Singapuru trochu „zatopit“. 
Lidé si musejí dát pozor i na makaky jávské.
— V Singapuru žije asi 1500 makaků. Jsou to inteligentní 

primáti, kteří dokonce používají i kamenné 
nástroje nebo lidské vlasy místo zubních nití.

— Některé populace makaků žijí v pobřežních 
mangrovech a živí se kraby. Jednu takovou 
najdete i v singapurském Admiralty Parku.

— Městští makakové se však naučili krást jídlo lidem. 
Singapurští odborníci proto doporučují před 
nimi potraviny schovávat, nenosit je v igelitových 
sáčcích, pečlivě zamykat i popelnice s odpadky 
a sklízet ovoce ze zahradních stromů.

— Jestli máte při setkání s makaky u sebe 
dítě, měli byste si ho vysadit na ramena, 
abyste vypadali větší a opice se stáhly.

— Makakové se vloupávají i do domů, kde ničí věci 
a kradou potraviny. V roce 2012 makak dokonce v domě 
napadl ženu a museli ho vyhnat tři policisté s obušky.

— Ve čtvrti Punggol se tlupa makaků naučila krást 
zboží z obchodů a pečivo z pekárny. Ráno dokonce 
stojí před pekárnou „frontu“, po otevření vtrhnou 
dovnitř a každý „šlohne“ pecen chleba. Zaměstnanci 
s tím většinou nestihnou udělat vůbec nic.

— Singapur plánuje posílat do ulic speciálně 
vycvičené „opičí hlídky“, které by měly 
makaky z obydlených oblastí vyhánět.

Vydry ve městě 
Od 7. 7. každý pátek ve 20.00

Vydry využívají ozdobné rybníčky jako rychlá občerstvení. 
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Je přelom 19. a 20. století a česko-polské Krkonoše získávají na pozornosti. Populárními se stávají 
lyžování a další zimní sporty, doposud dřevařský kraj se mění podle požadavku turistů. A o nový 
fenomén je zájem i v novinách a časopisech, kde potřebují fotografie. „Je zajímavé porovnávat 

výsledky profesionálních fotografů a amatérů,“ říká Pavel Scheufler. „Profesionální fotografie bývají 
často aranžované, amatérské snímky lépe zachycují skutečnou atmosféru.“ Přes stovku historických 

fotografií shromáždil do knihy Krkonoše za císaře pána, které nakladatelství Slovart vydalo 
jako důkaz jedinečné proměny našich hor i oživení dávných časů.

Fotograf, historik a popularizátor dějin fotografie Pavel Scheufler hledá příběhy císařské monarchie.

O TAJEMSTVÍ KLASICKÉ 
FOTOGRAFIE NEJEN 

V KRKONOŠÍCH
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Pane Scheuflere, kdybychom 
se vrátili do Krkonoš roku 1900, 
poznali bychom je?
Podle vrcholků a dominant zcela jistě 
ano, podle lidí ne. Slyšeli bychom 
daleko víc němčinu, vnímali jiné 
oblečení a nově vznikající profese 
jako nosiče turistů i vody na horské 
chaty nebo první instruktory lyžování. 
V tu dobu se Krkonoše proměňovaly 
v turistickou oblast, na což místní 
podnikatelé pochopitelně reagovali. 
Budovali nové možnosti občerstvení 
a ubytování, tehdy vznikaly chaty jako 
Petrovka, Havlova bouda nebo Bouda 
prince Josefa. Dnes už některé nee-
xistují nebo vypadají jinak, ale jejich 
historie začíná právě tehdy.

Tyto boudy hezky zachycuje vaše 
kniha Krkonoše za císaře pána. 
Najdeme v ní fotografie tehdy 
nových staveb, jsou tam žánrové 
obrázky z hor a fotografie zimních 
sportů. Proč si fotografové vybírali 
zrovna tato témata? 
V Krkonoších se fotografovalo od 
padesátých let 19. století. Fotografy 
zaujaly horské scenérie, a zejména 

horské boudy, jejichž majitelé k přilá-
kání turistů potřebovali profesionální 
fotky, na zakázku se dokumentovaly 
také různé výrobní podniky. U Obří 
boudy existoval fotoateliér, kde si 
turisté mohli nechat udělat vzpomín-
ku z hor. Další skupinou fotografů byli 
amatéři, kteří do Krkonoš jezdili se 
zájmem o lyžařské sporty a turistiku. 
A takové snímky s oblibou uveřejňo-
valy obrazové časopisy.

Vaše další knihy o Praze, 
Šumavě nebo lázeňských městech 
vznikly také na základě historických 
fotografií. Jak ten nápad vznikl?
Tyto knihy s podtitulem „Staré foto-
grafie vyprávějí“ vycházejí z mé sbírky 
fotografií, kterou založil můj děde-
ček a já ji spravuji. Nejsem klasický 
sběratel, který by je nakupoval na 
burzách a internetu. Dědeček sám 
fotografoval a sbíral snímky, které 
zachycovaly běžný život. Díky němu 
a sbírce vznikly má životní náplň 
a moje knihy, v nichž se snažím dopl-
ňovat historickou obrazovou paměť 
českých zemí, a to s důrazem na 
dobu c. k. monarchie.

Dnes fotku vidíme na displeji ještě 
předtím, než zmáčkneme spoušť. 
Vaše knihy jsou ale oslavou klasické 
fotografie. V čem byla jiná?
Fotografování bylo obřad. Vznik 
fotografie trval podstatně delší dobu 
a fotograf přesně nevěděl, jak fotka 
dopadne. V tom měla svoje tajemství 
a napětí. Možná to je i důvod, proč se 
ke klasické fotce vrací čím dál víc lidí. 
Ale tehdy bylo focení fyzicky nároč-
né, hodně vážil fotoaparát a stativ, 
exponovalo se na skleněnou desku, 
která má taky nějakou hmotnost. Ale 
výsledky byly velmi zajímavé. Obdi-
vujeme také třeba stereofotografie, 
dvojice snímků, které v knize rovněž 
představuji. Při prohlížení stereopro-
hlížečkou u nich vznikal prostorový 
vjem, bylo to takové 3D. To tehdej-
ší lidi velmi obohacovalo a bavilo, 
s nadsázkou to byl takový televizor 
našich předků. Rodina a přátelé se 
sešli a společně si je prohlíželi. U sta-
rých fotografií se mnohdy cítí trocha 
nostalgie, ale taky harmonie a po-
hoda — a budu rád, když podobnou 
atmosféru přinesou i moje fotografic-
ké knihy. ◾

Další dobrodružství Pavla Scheuflera 
míří na Šumavu. V knize Šumava za 
císaře pána představuje místa, která 
byla pro fotografy časů monarchie 
neobyčejně přitažlivá. Publikace 
přináší na 140 převážně dosud 
nepublikovaných fotografií z jeho 
rodinné sbírky a také poutavé texty, 
jak tyto snímky číst. Volně navazuje 
na oblíbené knihy Praha za císaře 
pána, Lázně za císaře pána, Krkonoše 
za císaře pána a Pivo za císaře pána.
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DALŠÍ RYCHLOSTNÍ REKORDMANI
— Tropický ještěr bazilišek je tak rychlý, že dokáže 

po zadních nohou běžet po vodní hladině. Díky tomu 
se mu říká Ježíšova ještěrka. V přepočtu vůči velikosti 
těla může dosáhnout rychlosti až 110 km/h.

— Při použití stejného přepočtu je absolutním 
rekordmanem brouk svižník. Za jedinou sekundu 
dokáže překonat stodvacetinásobek délky 
svého těla. To odpovídá výkonu člověka běžícího 
rychlostí 480 km/h.

— Svého rychlostního šampiona má i západní polokoule. 
Vidloroh americký, který je příbuzný turům i jelenům, 
dokáže běžet rychlostí až 88 km/h. Je sice pomalejší 
než gepard, zato však dokáže sprintovat mnohem déle.

— Rovnocenné rychlostní závody mohou probíhat i v jižní 
Africe. Zdejší antilopa skákavá může dosáhnout stejné 
maximální rychlosti jako výše zmiňovaný vidloroh.
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GEPARD
GENETICKY 

MUČENÝ  
SPRINTER

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock

Rychlost dvakrát vyšší než Usain Bolt, maskování propracovanější 
než člen speciálních jednotek a srůstání, ze kterého by zaplesal 

každý transplantační chirurg. Seznamte se s tvorem, za jehož 
fenomenální schopnosti částečně může i dvojité riziko vymření.

VOLÁNÍ DIVOČINY
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Horký vzduch se chvěje 
nad stébly trávy, ze 
kterých pozoruje stádo 
impal kulatý obličej 
s typickými černými 
znaky pod očima. 

Raketový start, dechberoucí sprint 
a podražení štíhlých gazelích nohou 
na jeho konci. Zadýchaný gepard se 
zakusuje své kořisti do hrdla a dusí 
v ní poslední projevy života. Po 
úspěšném lovu si však bude muset 
na hostinu třeba i půl hodinky počkat. 
Jeho vyčerpané tělo musí znovu 
nabrat síly, nemělo by s tím však moc 
otálet. Více než desetinu úlovků totiž 
štíhlým gepardům přímo pod nosem 
ukradnou robustnější hyeny, lvi nebo 
levharti. Někdy je odeženou dokonce 
i drzí supi, kteří musejí v ostatních 
případech netrpělivě čekat vpovzdálí, 
než šelmy konečně mršinu opustí.

LETCI NAD SAVANOU
Gepard je fenomenálním sprinterem, 
vedle kterého je i proslulý Usain Bolt 
učiněným šnekem. Zatímco Jamaj-
čan potřebuje na uběhnutí sta metrů 
necelých deset sekund, nejrychlejší-
mu z gepardů jich bohatě stačí sotva 
šest. Není se však čemu divit. Díky 

neuvěřitelně pružné páteři, která 
gepardům umožňuje natahovat zadní 
nohy daleko před ty přední, nad sa-
vanou spíš letí, než že by po ní běželi. 
Ve skutečnosti totiž při sprintu stráví 
víc než polovinu času bez jakéhokoli 
kontaktu se zemí. Jeden gepardí skok 
může být delší než sedm metrů a hbitá 
šelma za sekundu stihne udělat klidně 
i tři, takže urazí během mrknutí oka 
dvacet metrů.
Usain Bolt má kvůli pořádnému „odpi-
chu“ své tretry s hřeby, gepardi zase 
téměř nezatažitelné drápy podobné 
těm psím. A také drsné polštářky na 
tlapách, které při vytváření tření fungu-
jí pro změnu jako pneumatiky závod-
ních aut. Ostatně ani s těmi si gepardi 
nezadají. Se zrychlením z nuly na sto 
kilometrů v hodině strčí do kapsy 
leckteré Ferrari a s maximální rych-
lostí kolem sta kilometrů by si u nás 
s klidem vysloužili pokutu za rychlou 
jízdu mimo obec. Stejně dobře však 
dokážou i brzdit. Z maximální rychlosti 
na hodnotu kolem dvaceti kilometrů 
v hodině zvolní během pouhých tří 
skoků, tedy asi za sekundu.
Štíhlýma nohama a hadí páteří to však 
zdaleka nekončí. Gepardi mají v rozší-
řeném hrudníku velké plíce a výkonné 

srdce, aby svaly při běhu dostávaly 
dostatek kyslíku, a samotná krev se při 
vyšší tělesné teplotě stává tekutější, 
aby jim ho rychleji přinesla. V klidu se 
gepard nadýchne asi jednou za sekun-
du, při sprintu se však dechová frek-
vence téměř ztrojnásobí na hodnotu 
kolem sto padesáti dechů za minutu. 
Dlouhý a ze stran zploštělý ocas slouží 
jako kormidlo, díky kterému dokáže 
gepard změnit směr běhu dokonce 
i ve skoku. Navzdory tomu všemu musí 
vyhlédnutou kořist uštvat do minuty, 
jinak jeho vyčerpané tělo lov vzdává.

MASKOVANÝ ŠAMPION V NAVÁDĚNÍ
Muž v maskovací uniformě a s puškou 
v ruce pozorně sleduje obzor, jestli se 
někde pohybem neprozradí nepří-
tel. Maskovaný voják má pod očima 
nakreslené tmavé šmouhy, které zmen-
šují množství slunečního světla, jež 
se mu do nich odráží. Úplně stejnou 
strategii používají při pátrání po kořisti 
i gepardi a používají k tomu svou cha-
rakteristickou černou kresbu v obli-
čeji, kvůli které vypadají neustále tak 
trochu uplakaně. Navíc mají v sítnici 
pruh s větší koncentrací světločivných 
buněk, který jim dovoluje sledovat 
horizont opravdu detailně.

Rozložení skvrn na srsti je unikátní jako otisk prstu. Kvůli černé kresbě v obličeji vypadají tak 
trochu uplakaně.
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Oči nejsou jedinými smyslovými orgá-
ny, které se musely přizpůsobit k lovu 
v běhu. Při sprintu gepard potřebuje, 
aby se mu z té rychlosti, obrazně řeče-
no, nezamotala hlava. Za přesné určo-
vání polohy zodpovídají tři polokruho-
vé kanálky ve vnitřním uchu, které jsou 
umístěny kolmo na sebe a vyplněny 
tekutinou. Při změně polohy hlavy 
dráždí změna tlaku tekutiny smyslo-
vé buňky v jejich stěnách. Gepardí 
polokruhovité kanálky jsou ve srovnání 
s jinými kočkami nejen objemnější, ale 
dva z nich jsou navíc výrazně prodlou-
žené. Díky tomu dokáže lovící gepard 
neustále sledovat kořist i při šíleném 
trysku a okamžitých změnách směru 
pohybu. 
Z vojenské učebnice si gepardi vy-
půjčili i svůj dekorativní kožich, který 

zdobí dva až tři tisíce tmavých skvrn. 
Nejen, že je podle jejich rozložení mož-
né každého jedince rozeznat stejně 
jako třeba člověka podle otisků prstů, 
ale také skvěle rozbíjejí gepardovu 
siluetu při číhání v trávě na vzduchu 
tetelícím se tropickým vedrem. Tělem 
klamou dokonce i gepardí mláďata, 
která nevsázejí na nic menšího než 
na falešnou identitu. Na hřbetě mají 
širokou hřívu z dlouhé světlejší srsti. 
Podle všeho tím napodobují medojeda 
kapského. Tento příbuzný kun a lasiček 
je sice poměrně malý, ale o to úporněj-
ší a agresivnější, takže se mu většina 
nepřátel raději obloukem vyhne.
Skvrnitý vzor gepardů v sobě skrý-
vá další tajemství. Ještě počátkem 
osmdesátých let si dokonce i někteří 
odborníci na slovo vzatí mysleli, že 

VOLÁNÍ DIVOČINY

Jeden gepardí skok může být delší než sedm metrů.

V KLIDU SE GEPARD NADÝCHNE ASI 
JEDNOU ZA SEKUNDU, PŘI SPRINTU 

SE DECHOVÁ FREKVENCE TÉMĚŘ 
ZTROJNÁSOBÍ.
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kdesi v jižní Africe žije ještě jeden druh 
geparda. Říkali mu gepard královský. 
Měl být velmi vzácný a vyznačoval 
se tím, že neměl srst skvrnitou, ale 
podélně pruhovanou. Přesně v roce 
1981 se však dvěma zcela běžným skvr-
nitým samicím z jihoafrické záchranné 
stanice narodilo po jednom „králov-
ském“ mláděti poté, co se spářily se 
stejným divokým samcem. Prokázalo 
se tedy, že královští gepardi jsou pou-
ze barevnou odchylkou těch běžných, 
kterou způsobuje recesivní varianta 
genu „Taqpep“ pro zbarvení. Stejný 
gen ovlivňuje i zbarvení mourovatých 
domácích koček, jen funguje obrá-
ceně. Zatímco ze skvrnitých gepardů 
dělá pruhované, z mourovatých koček 
naopak skvrnité.

ZRÁDNÁ LÁHEV
Efekt hrdla láhve dokáže dokona-
le zradit nejen alkoholiky, ale také 
v podstatě jakéhokoli živého tvora. 
Etanol v tom však žádnou roli nehra-
je. Odborníci tak nazývají stav, kdy 
se prudce sníží genetická variabilita 
v populaci. Tvorové, kteří jsou si gene-
ticky velmi podobní, pak čelí mnoha 
potížím. Vyskytují se u nich degene-
rativní znaky, mají nekvalitní spermie 
a potíže s rozmnožováním a jsou 

náchylnější k infekčním nemocem. 
Nakonec to může dojít tak daleko, 
že druh jednoduše vymře.
Přesně stejně jsou na tom i gepardi. 
Mají asymetrické lebky, defektních 
devadesát procent spermií a pohlavní 
dospělosti se u nich většinou nedožije 
ani desetina mláďat. Kvůli efektu hrdla 
láhve si gepardi dokonce prožili i svou 
vlastní „covidovou epidemii“. Stalo 
se to v záchranné stanici v Oregonu, 
kde na kočičí koronavirus způsobující 
záněty břicha zemřelo šedesát pro-
cent tamních gepardů. To je úmrtnost 
mnohem větší než u většiny jiných 
kočkovitých šelem.
Gepardi si ve své historii prošli 
efektem hrdla láhve hned dvakrát. 
Poprvé se to stalo před sto tisíci lety, 
když se rozšířili do Ameriky a Evropy. 
Jejich areál se zvětšil natolik, že se 
nepříbuzní jedinci potkávali jen stěží, 
takže se gepardi po vzoru šlechticů 
začali rozmnožovat se členy vlastních 
rodin. Druhá hrozba vyhynutí přišla 
s koncem doby ledové přibližně před 
deseti tisíci lety. Tehdy začalo hro-
madné vymírání, které skosilo třeba 
mamuty, srstnaté nosorožce a mnohé 
další příslušníky takzvané megafauny.
Gepardi tehdy vymřeli v Americe 
i Evropě a na zbytku areálu se jejich 

počty povážlivě snížily. Kvůli tomu 
jsou si dnes geneticky podobnější 
než kriticky ohrožené gorily horské či 
australští ďábli medvědovití, a dokon-
ce i než domácí psi či kočky, u nichž 
se příbuzenské křížení stalo naprosto 
běžným nešvarem. Na druhou stranu 
by z nich měli velkou radost chirur-
gové na transplantačních klinikách. 
Díky genetické podobnosti v podstatě 
jakýkoli gepard bez problémů přijme 
kožní štěp nepříbuzného jedince. 
Tímto testem se běžně zkouší, jaká 
je genetická variabilita v populaci 
živočichů.
Říká se třikrát a dost, a toto pravidlo 
bohužel platí i u gepardů. Právě teď 
totiž čelí třetímu hrdlu láhve a může-
me za to my lidé. Za poslední století 
se jejich počet zmenšil ze sta tisíc na 
sotva sedm tisícovek, tedy více než 
o devět desetin. Jejich areál rozší-
ření je navíc „rozbitý“ na jednotlivé 
rezervace či odlehlé oblasti, takže se 
nemohou vzájemně křížit. V oblasti 
ničení přírody jsme tedy opět proká-
zali svou slovutnou mistrnost – spojili 
jsme totiž mechanismy obou před-
chozích efektů do jediného. ◾

Za poslední století se počet gepardů zmenšil ze sta tisíc na sedm tisícovek.

Gepard: 
Rychlost jako zbraň 

30. 8. ve 20.00

V ČESKU TŘÍDÍ ODPAD  
75 % OBYVATEL
Nejnovější roční výsledky třídění za rok 2022 potvrzují, že třídění nám není cizí! Třídíme,  
ale jen doma, nebo už i v práci či na výletech v přírodě? A jaká je realita podle zkušeností oslovených 
obyvatel? To zjišťují pravidelné průzkumy veřejného mínění.

Míra třídění i recyklace narůstají
Poslední průzkum zveřejněný Autorizovanou obalovou společnost EKO-KOM, potvrdil, že třídění 
odpadů se stalo samozřejmostí již pro většinu obyvatel ČR. Zatímco v předchozích letech třídilo 
odpad 73 % z nás, v roce 2022 se k třídění hlásilo 75 % dotazovaných.
Díky dobrým podmínkám, které pro třídění máme, každý z nás za rok vytřídil v průměru  
78 kg odpadu. Ze zhruba 1,3 milionu tun obalových odpadů vzniklých v ČR se loni podařilo  
81 % předat k recyklaci nebo energetickému využití.

Třídíme poctivě i mimo domov?
Doma se třídění věnuje drtivá většina všech třídičů. V práci je to už o poznání slabší, kdy množství třídičů 
klesá na úroveň 42 %. A na procházce či výletě v přírodě vzniklý odpad k barevným kontejnerům donese 
už jen 40 % respondentů, kteří se ke třídění jinak poctivě hlásí. A to je škoda! Příroda si totiž umí poradit 
s odpadem, který sama vyprodukuje. Ovšem s většinou toho, který v ní zanechají lidé, si poradí velmi obtížně 
nebo dokonce vůbec. Právě proto je důležité odpadky správně třídit i mimo domov, rozhodně  
je nesmíme pohazovat na zem!

Objevujme krásy přírody s trasami Čistou přírodou!
O osvětu v oblasti třídění na výletech se snaží projekt Čistou přírodou na webu Samosebou.cz. Je zajímavý 
a jedinečný tím, že mapuje atraktivní turistické trasy v praktickém online průvodci. Kromě přírodních krás 
a památek, jsou v nich vyznačena i místa, kde je možné na trasách vytřídit třeba odpad od svačiny.

Třídíme v přírodě i na výletech na horách
K lepšímu povědomí o třídění odpadu na výletech nebo v českých horských resortech přispívá další projekt 
Třídíme v přírodě. Jeho součástí jsou i víkendové promo akce vhodné pro celé rodiny. Při zábavných 
aktivitách je možné získat zajímavé odměny z recyklovaných materiálů, nebo se dokonce zapojit do letní 
soutěže opoukazy na služby v horských areálech. Aktuální info  
k jednotlivým akcím i soutěži najdete na webu!

Počet barevných kontejnerů narůstá
Aktuálně máme v ČR více než 838 tisíc nádob na třídění.  
Jak se zahušťuje sběrná síť, vnímají lidé i kratší  
docházkovou vzdálenost, což je ke třídění více motivuje.  
Podle průzkumů uvádí, že to k nejbližším nádobám  
na tříděný odpad mají v průměru jen 87 metrů.

Informace o dalších projektech,  
které podporují třídění odpadů na procházkách přírodou, 
hudebních festivalech a dalších akcích pro širokou veřejnost 
najdete na:
www.littering.cz, www.cistyfestival.cz, www.bezdopadu.com.
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NEJSTARŠÍ POUŠŤ SVĚTA
Mezi největšími dunami světa se ukrývají poslední pouštní sloni a žirafy.

Namibijská poušť je vzdálená vyprahlá 
oblast s rozlohou větší než Česká republika, 
kde teploty dosahují až padesáti stupňů Cel-
sia. Jedná se o oblast zdánlivě nedotčenou 
lidmi, která by mohla být dokonce nejstarší 
pouští na zemi. Ukrývá podivné a ohromu-
jící živočichy, nejvyšší duny světa, a díky 
tajným zdrojům vody zde mohou přežívat 
i ta největší zvířata, jako jsou pouštní sloni 
nebo žirafy. Tato země se zdá tak vyprah-
lá, že je nepředstavitelné, že by zde mohl 
někdo dlouhodobě žít. I přesto je jedinou 

pouští, která uživí populaci lvů. Dostatek 
vody k plnohodnotnému životu je zde i díky 
akáciím, jejichž kořeny sahají tak hluboko, že 
dosáhnou až 30 metrů do zásob podzemní 
vody. Plody stromů zajišťují přísun tekutin 
například slonům, kteří si díky své geniální 
paměti pamatují přesná místa jejich výskytu. 
Žirafám stačí k přežití dokonce jen voda 
z orosených listů. Lvi to mají náročnější, 
pronásledují o samotě kořist, za kterou den-
ně ujdou až 80 km. I když dostihnou stádo 
antilop, neznamená to úspěšný lov. Dlouhé 

ostré paroží dokáže bez problému lva pro-
bodnout, navíc se lev musí přiblížit bez po-
všimnutí na méně než patnáct metrů. Když 
ho antilopy spatří, prchají rychlostí 60 km/h, 
a v takovou chvíli už lev nemá šanci. V pouš-
ti je třeba se naučit zvláštní strategii lovu, 
výhodu dávají lvům písečný závoj a neustálé 
syčení, které rozmazává jejich obrys a tlumí 
jejich kroky. Polovinu pouště tvoří zvlněné 
pláně, a ačkoli to tak nevypadá, ukrývá se 
pod nimi voda. Takové prostředí je ideální 
pro pštrosy. Mladé samce zajímají více než 
potrava samičky, které se snaží nalákat na 
zesílené volání a taneční pohyby. Jenže mlá-
ďata k uživení potřebují čerstvé výhonky, co 
rostou jen po dešti, takže dokud nezaprší, 
nemá pštros šanci na úspěch. Pár milimetrů 
deště stačí k tomu, aby se vyprahlá oblast 
změnila v barevnou louku a spící říční koryta 
se zaplavila dešťovou vodou. Zvířata mohou 
uhasit žízeň, ale tekoucí voda je během pár 
dnů pryč. Potravu shánějí také o samotě 
žijící šakali nebo hyeny, rozvířené vody na 
pobřeží se hemží rybami a sídlí zde největší 
kolonie lachtana jihoafrického. Po setmění 
v dunách ožívají žáby, hmyz, hadi, štíři… 
Tato zvířata se přes den schovávají hluboko 
v písku, aby se doslova neupekla. Ačkoli 
se poušť zdá netknutá, během posledních 
let přišli kvůli lidské expanzi a klimatickým 
změnám o život téměř všichni lvi a velká 
část slonů. ◾

GALAPÁGY: KOUZELNÉ OSTROVY
Jedinečný svět na tropickém souostroví tvoří harmonii rušenou jen člověkem.

Galapážské souostroví se nachází necelých 
1000 km od pobřeží Jižní Ameriky (na západ 
od Ekvádoru). Tvoří jej více než 120 tropic-
kých ostrovů sopečného původu. Jedněmi 
z obyvatel jsou lachtani, matky na plážích 

pečují o mladé a za potravou nejraději 
vyráží do zátoky jednoho z ostrovů, kam 
nahání kranasy. Několik samic tak nasytí 
jak sebe, tak pelikány hnědé, kteří zkuše-
ně čekají na souši. Jedná se o jedinečnou 
loveckou techniku. Dalšími druhy, které jsou 
tu k vidění, jsou např. žralok kladivoun nebo 
tučňák. Ostrov Fernandina je domovem pro 
120 000 leguánů mořských, ti se po vyhřátí 
vrhají do moře, aby se nasytili mořskými řa-
sami. Dech zadrží na dvanáct minut a poto-
pí se i patnáct metrů hluboko. Kromě chla-
du bojují s příbojovými vlnami, za bouří se 
někteří skutečně nevrátí. Na souši o leguány 
pečují lávové ještěrky – požírají z nich hmyz. 
Vodní ptáci terejové tichomořští se vrhají 
pod hladinu za rybami, hnízdí na nejsever-
nějším Wolfově ostrově. Z jejich přítomnosti 
těží pěnkavy, které mají tak malá křídla, že 
nemohou odletět. Kradou devětkrát větším 
terejům vejce, z hnízda je vyštvou násilím – 
klováním. Pěnkava upírská pak vejce kutálí, 

dokud jej nerozbije. Střechu Galapág tvoří 
21 sopečných vrcholů a pod jedním z nich, 
sopkou Alcedo, žijí obrovské želvy sloní. Ty 
mají hnízdiště v nížinách, kam samice putují 
po spáření. I měsíc sestupují z kilometry 
vzdálených vyšších poloh. Také leguání sa-
mice kladou vejce do teplého písku, 60 cm 
hluboko pod povrch. O nejlepší místo se 
odehrávají líté boje, přičemž shora přichází 
smrtelné nebezpečí – káně galapážská. 
Nejenže dokáže leguána chytit na povrchu, 
ale je schopna jej vytáhnout pařáty z nory! 
Nejlepší možností tak zůstává rychlý úprk 
do skal. V lachtaní kolonii mláďata trénují 
lovení, prozkoumávají podmořský svět. 
Nebezpečím jsou jim až 2,5metroví žraloci, 
hlídkující u břehu. Ze zátoky vyžene žraloky 
starší samec, který sází na svou hbitost. 
Mladí si odnesou především zkušenost, 
někteří ale i šrámy. Ostrov Santa Cruz je 
obydlen asi 20 000 lidmi. Například z želví 
populace tu již zbylo jen 10 %. ◾ Te
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PŘEDCHŮDCE DNEŠNÍCH KRAV
Skot doprovází lidstvo po tisíciletí, na světě nyní žije 1,4 miliardy kusů dobytka.

Volně žijícím předkem domácího skotu byl 
pratur, jehož původní areál výskytu sahal od 
západní Evropy po Blízký východ a Zakav-
kazsko, samostatný poddruh žil v Indii. Jeho 
nástupcem tam nyní je zebu, který se začal 
křížit se západním druhem před 4000 lety. 
Pratur měl výšku v kohoutku až 2 m a vážil 
800–1000 kg, vyznačoval se pohlavním 
dimorfismem ve zbarvení a mohutnými rohy. 
V roce 1627 byl zcela vyhuben, ale v průbě-
hu 20. a 21. století probíhají pokusy o jeho 
zpětné vyšlechtění z primitivních plemen do-
mácího skotu. K domestikaci pratura dochá-
zelo od 7. tisíciletí př. n. l. v oblasti Úrodného 
půlměsíce, od 4. tisíciletí př. n. l. též v Indii, 
Egyptě a v oblasti Balkánu. Skot byl zpočátku 
chován z náboženských důvodů jako posvát-
né a obětní zvíře, případně pro maso, dojení 

krav je doloženo od 3. tisíciletí př. n. l. v Me-
zopotámii, Indii i Egyptě. Chovem v zajetí se 
původní pratur zmenšil, krávy starých Keltů 
a Germánů měřily v kohoutku sotva 100 cm 
a vážily asi 200 kg. Už ve starověkém Egyptě 
byl chován bílý, strakatý nebo bezrohý skot, 
chianský skot chovali již staří Etruskové ve 
3. století př. n. l. Uherský stepní skot nebo 
švýcarský hnědý skot jsou plemena známá 
ze středověku, avšak většina moderních 
plemen skotu vznikla až v 18.–19. století. Na 
světě existuje asi 450 plemen skotu, která je 
možno dělit podle různých kritérií. Nejčas-
těji je využíváno dělení plemen podle typu 
produkce na mléčná, masná a kombinovaná. 
V dnešní době je každoročně vyproduková-
no asi půl milionu tun hovězího. ◾

DIVOCE KRÁSNÉ, NEKONEČNÉ SERENGETI
Při velké migraci projde parkem každý rok milion pakoní.

Národní park Serengeti leží v severní Tanza-
nii východně od Viktoriina jezera a jedná se 
o jedno z nejslavnějších a nejrozsáhlejších 
chráněných území Afriky. Od roku 1981 
nechybí na seznamu UNESCO. Jeho rozloha 
je 14 763 km². Zdejší krajině dominuje velký 
počet nádherných zvířat, mezi nimiž ne-
chybí pakoňové, zebry, žirafy, lvi, gepardi, 
leopardi, hyeny, sloni nebo nosorožci. Při 
tzv. velké migraci cestují obrovská stáda 
pakoňů za vodou a zelenými pastvinami. 
Celkem projdou Serengeti každý rok víc než 
jeden milion pakoňů a statisíce gazel a ze-
ber. Za nimi se táhne spousta predátorů – 
lvi, gepardi, karakalové a další a na závěr 

jdou mrchožrouti v čele s hyenami. Jedno 
stádo se při pochodu může natáhnout až 
na desítky kilometrů. K nejzajímavějším 
událostem patří v Serengeti přechod stád 
přes řeky Grumeti a Mara. Zde číhají obro-
vští krokodýli, proti nimž se pakoně a další 
zvířata brání tím, že se vrhají do řeky v ob-
rovském počtu kusů současně, a krokodýli 
jich tak za krátkou dobu stihnou ulovit jen 
menší množství. Krajinu tvoří lávové plató, 
ze kterého vystupují reliéfy sopek, jejichž 
erupce dodávají minerály, pokryté travna-
tými savanami. V západní části parku se 
nachází též galeriové lesy, malá jezera a zří-
dla s hojností vody. Převládají zde savany 

se stády velkých kopytníků. V rokli Olduvai 
byly nalezeny pozůstatky předků člověka. 
Do 19. století, kdy přišli Masajové, bylo pro-
středí parku nedotčené. Důsledky příchodu 
Evropanů ve druhé polovině 19. století na 
sebe nenechaly dlouho čekat – lovecká 
aktivita Evropanů si vyžádala ochranu oblas-
ti už v roce 1921. V roce 1951 byl vytvořen 
národní park, od kterého byla roku 1974 od-
dělena oblast kráteru Ngorongoro, ze které 
byl vytvořen samostatný park. V řeči Masajů 
znamená Serengeti „nekonečná savana“ 
nebo také „savana nekonečna“. ◾
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CO BY VÁM NEMĚLO UNIKNOUT? 
Přinášíme vám tipy na to nejlepší z Prima ZOOM na následující týdny.

27. 6. 20.00 

LOVEC UPÍRŮ 
MARIE TEREZIE 
V roce 1731 bylo u Olomouce 
upáleno devět „upírů“, včetně 
sedmi dětí. Ve stejné době se 
v Banátu, který leží na území 
dnešního Rumunska a který se 
Habsburkům zrovna podařilo 
uzmout Turkům, vršily zprávy 
o lidech, „kterým někdo vysál 
krev do poslední kapky“. Císa-
řovna Marie Terezie, považo-
vaná za osvícenou panovnici, 
se rozhodla udělat podobným 

1. 7. 20.00 

KOUZLO 
KORUTANSKÝCH ALP
Toto je příběh o zemi, se kterou 
si přírodní síly pohrály, jak se 
jim zlíbilo – takovými způsoby 
a s takovou silou, o jakých si 
člověk může jenom nechat zdát. 
Korutanské Alpy se zrodily díky 
jedné z obřích kolizí, během 
níž se srazily, navzájem zaklínily 
a spojily dva původně samostat-
né kontinenty. Díky tomu vznikl 
strmý svět plný protikladů, které 
se sešly na jednom překvapivě 
malém místě. Podle toho, jak je 

losů i jejich lovců, kteří se ztrati-
li z divočiny neznámo kam… Ale 
ne úplně všichni! Zatímco po 
jedněch není ani stopy, jiní se 
vrátili a mají co vyprávět. Jsou 
za tím únosy UFO, tajné vojen-
ské operace nebo něco úplně 
jiného? Nenechte si ujít tento 
mrazivě napínavý celovečerní 
film nabitý neuvěřitelnými výpo-
věďmi očitých svědků.

7. 7. 22.00 

FENOMÉN 411
Soukromý vyšetřovatel a bývalý 
policista David Paulides je auto-
rem a hlavním aktérem mnoha 
fascinujících dokumentárních 
filmů. Ve všech zkoumá tajuplná 
a nevysvětlená zmizení (nejen) 
lidí, která jsou často připisována 
ještě tajemnějším a záhadněj-
ším pachatelům. Tentokrát se 
zaměřil na dobře zdokumento-
vané případy pohřešovaných 

které údolí hluboké nebo horský 
hřeben vysoký, jakým směrem 
míří a kde stojí, jestli je to na 
okraji Alp nebo v jejich středu, 
jak hodně strmé má svahy, jsou 
určitá místa v Korutanech buď 
bujně zarostlá, nebo úplně holá, 
suchá a vyprahlá, nebo plná 
vody. Přírodovědný film Kouzlo 
korutanských Alp představuje 
fascinující říši vysokých pohoří 
s různorodou flórou i pestrou 
faunou a přibližuje, jak se místní 
podmínky mění v průběhu jed-
notlivých ročních období.

událostem přítrž. Pověřila 
svého osobního doktora Ge-
rarda van Swietena, aby celou 
záležitost důkladně prošetřil. 
Tento reformátor a zastánce 
osvícenství byl dobře znám i za 
hranicemi rakousko-uherského 
císařství, protože se hlasitě 
stavěl nejen proti existenci 
upírů, ale i dalších pověr. Tento 
historický film odhaluje různé 
aspekty a stránky legend o upí-
rech a vysvětluje, jak vůbec 
vznikly. 

Tvůrci tohoto dokumentárního 
filmu prozkoumali všechny 
dostupné informace i teorie. Za-
mířili přímo na Ural, kde natočili 
strhující rozhovory s místními 
novináři, přáteli zesnulých, ale 
i s desátým členem výpravy 
Jurijem Judinem, který se ze 
zdravotních důvodů vrátil domů 
jen těsně před osudnou tragédií. 
Pravda je někde tam venku.

14. 7. 22.00 

ZÁHADA ĎATLOVOVY 
VÝPRAVY 
Celovečerní napínavý a mrazi-
vý snímek odhaluje tajemství 
největší ruské záhady. Zánik 
Ďatlovovy výpravy označuje 
nechvalně proslulá neobjasněná 
úmrtí devíti členů turistické vý-
pravy. Co se opravdu odehrálo 
v nočních hodinách 2. února 
1959 v ruském pohoří Ural? 
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12. 8. 21.00 

PUTOVÁNÍ PO KUBĚ
Cestopisný film Putování po 
Kubě nás zavede padesát let 
do minulosti do doby, kdy 
se zdálo, že divokých zvířat 
i rostlin je všude více než dost. 
Přidejte se k nám na výpravu do 
ztraceného světa, který může 
brzy zmizet přímo před našima 
očima. Na přírodní krásy Kuby 
už si mnozí brousí zuby. Nepotr-
vá dlouho a všechno se změní. 

MFF VODA MOŘE OCEÁNY 
11.–17. 9.
 
Dokumentární filmy, přednášky, 
besedy, koncerty i workshopy 
pro školy, veřejnost a odborníky. 
Společným tématem je voda 
ve všech formách a významech. 
Život v ní, kolem ní, ale 
i bez ní. Mezinárodní (nejen 
enviromentálně zaměřený) 
festival dokumentárních filmů 
si můžete užít v Hluboké nad 
Vltavou a Českých Budějovicích 
v týdnu 11.–17. září 2023. Letos 
s podtitulem „Voda a civilizace”. 
vodamoreoceany.eu 

MUSÍTE VIDĚT

23. 7. 23.00 

29. 7. 20.00 

VIRUS V NÁS 
Jsou to nejrozšířenější obyva-
telé Země. Žijí tady odjakživa 
a jsou považovány za nebez-
pečné, nebo dokonce smrtící, 
ale to není všechno. Viry jsou 
mnohem více. Asi 50 % našeho 
DNA pochází od virů. Pomáhají 
tvořit imunitní systém, posky-
tují nám dlouhodobou paměť 
a užitečně působí uvnitř našeho 
trávicího traktu. Ale když lidstvo 
naruší a změní přirozenou 
biosféru zvířat a zničí biodiver-
zitu, z virů se může stát velké 
nebezpečí. To nás učí historie 

epidemií od spalniček přes 
AIDS a ebolu až po covid-19. 
Tento dokument nás zavede na 
exkurzi do fascinujícího světa 
výzkumu virů. A pokusí se najít 
odpovědi na nečekané otázky 
a překvapivé vědecké teorie: 
stál na počátku všeho života ně-
jaký virus? Jak je možné využít 
viry v léčbě? Sledujte a zjistíte, 
že miniaturní částice protei-
nů, ve kterých jsou uloženy 
dědičné informace, nejsou ani 
tak smrtící hrozbou jako spíše 
nepostradatelnými architekty 
veškerého života.

Putování po Kubě začíná na jihu 
tohoto exotického ostrova ve 
vyhlášeném bažinatém národ-
ním parku Ciénaga de Zapata. 
Největší chráněná přírodní 
rezervace v celém Karibiku je 
domovem nejmenšího ptáka 
na světě, miniaturního kolibříka 
včelího. Ponořte se s námi hlu-
boko do pralesa a odhalte krásy 
matky přírody, které už nikde 
jinde nenajdete.

23. 8. 20.00 

KOUZELNÝ SVĚT VINIC
Vinice, o kterou je dobře 
postaráno, produkuje kvalitní 
víno po mnoho generací. Přesto 
jenom málokdo tuší, že přímo 
pod jejími zrajícími hrozny se 
ukrývá podivuhodná miniaturní 
říše zvířat. Kouzelný svět vinic 
je jedno velké bojiště. Neu-
plyne jediný den, aby se tady 
neodehrála nějaká dramatic-
ká bitva. Neodolatelná vůně 
vinných lístků na jaře láká srny 
ven z lesa. Ve stejnou dobu 
slunéčka sedmitečná vyrážejí 
v hustých rojích z podzemních 
kolonií a pomáhají ochránit 

SARDINIE: 
KAMENNÁ ARCHA
Před více než 40 miliony let 
se Sardinie odtrhla od jižního 
okraje Evropy a pomalu se 
přesunula směrem k Africe. 
Během svízelného a pohnutého 

putování se na tuto „kamennou 
archu“ nalodilo mnoho různých 
„pasažérů“. Nový přírodovědný 
dokumentární film odhaluje, jak 
se ze Sardinie stal domov velké 
škály divokých zvířat, na které 
nikde jinde nenarazíte.

vinnou révu před rozežranými 
mšicemi. Jenže se přitom sama 
stávají oběťmi rychlého útoku 
mravenců, kteří ze mšic čerpají 
bohaté živiny. Mláďata lišky 
a králíka si spolu hrají a skotačí 
mezi řádky vinné révy, ale už 
za pár týdnů se všechno změní 
a z huňatých kamarádů se stane 
vítaný úlovek mladých hlado-
vých šelem. V písčité prohlubni 
číhá larva mravkolva na neo-
patrný hmyz, zatímco káňata 
lesní všechno sledují z výšky, 
odkud ostrými zraky pátrají po 
myších a křečcích. Vydejte se 
spolu s námi do jižní Francie na 
prosluněnou návštěvu a odhalte 
Kouzelný svět vinic.
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POBĚŽTE S NÁMI #ZAZDRAVAPRSA
Zveme všechny, sportovce i nesportovce, 
9. září do Prahy na charitativní Avon běh za 
zdravá prsa 2023, díky kterému uděláte ne-
jen něco pro své zdraví, ale i pomůžete tam, 
kde to má smysl. 100 Kč ze startovného totiž 
putuje na projekt Bellis, který se zaměřuje 
na pomoc a podporu pacientek v produk-
tivním věku, které si procházejí nebo prošly 
léčbou spojenou s nádorovým onemocně-
ním prsu. Přijďte podpořit zdravá prsa a užít 
si hezký den s doprovodným programem, 
stánky partnerů a skvělou atmosférou. 
Registrovat se na Avon běh za zdravá prsa, 
který je součásti běhu Night Run, můžete na 
www.nightrun.cz.

PRIMA HVĚZDNÉ LÉTO 
POD ŽIŽKOVSKOU VĚŽÍ
1. srpna od 19 hodin Žena za pultem 2: 
Pult osobnosti – Oldřich Kaiser a Jiří Lábus 
ve čtyřech rolích v úspěšné vizionářské ko-
medii Petra Kolečka, která je tak šílená, že to 
jednou může být pravda... Inscenaci režiséra 
Davida Drábka uvádí pražské Divadlo Kalich 
už od roku 2014 a zařadilo ji také na program 
své letní scény v Mahlerových sadech na 
Praze 3. Na Prima Hvězdném létě se po celé 
prázdniny až do 6. září setkáte na každém 
představení s českou hereckou špičkou.  
www.divadlokalich.cz

BLUE STYLE PRIMA FEST
Letní rodinný festival přináší zábavu pro 
celou rodinu a bohatý program na dvou 
hlavních pódiích. Festival opět roztančí 
největší zábavní park Šikland na Vysočině. 
Dvoudenní akce pro rodiny nabízí v termínu 
14. a 15. července 2023 široké spektrum 
aktivit pro všechny věkové kategorie. Hvěz-
dami nabitý hudební line-up přináší českou 
muzikantskou špičku. Vystoupí Chinaski, 
Pokáč, Slza, Tomáš Klus, Jelen, Dalibor 
Janda nebo Eva Burešová. Dětští návštěvníci 
se mohou těšit na Čiperky, Zlobidla s.r.o., 
Míšu Růžičkovou nebo čarodějnou pohád-
ku a spoustu dalšího.  
www.bluestyleprimafest.cz 

DO SVĚTA MUŽŮ A DIVADELNÍHO 
ZÁKULISÍ 
Až do 2. září můžete navštívit už 20. ročník 
Metropolitního léta hereckých osobností. Na 
čtyřech venkovních scénách v Praze i mimo 
ni slibuje divadlo Studio DVA setkání s vaši-
mi oblíbenci, mezi kterými nebudou chybět 
Eva Holubová, Bob Klepl, Iva Janžurová, 
Karel Roden, Jana Krausová nebo Kryštof 
Hádek. Ke kulatinám si úspěšná divadelní 
přehlídka nadělila premiéru ironické kome-
die Chlapi sobě, která se věnuje nelehkému 
údělu mužů v současném světě, a také 
klasickou situační komedii Bez roucha. 
Ta diváky díky skvělé režii Ondřeje Sokola 
zavede do divadelního zákulisí těsně před 
premiérou. 
www.studiodva.cz 

DVĚ SLOVA JAKO KLÍČ 
Uprostřed léta, 27. července 2023, vstoupí 
do kin celovečerní film Dvě slova jako klíč, 
volné pokračování diváckého hitu Úsměvy 
smutných mužů. Stejně jako Úsměvy, které 
získaly Cenu filmových fanoušků v rámci 
Českého lva 2018, ho natočil režisér Dan 
Svátek podle knihy Josefa Formánka. 
V hlavních rolích se představí David Švehlík 
a Ivan Franěk. Film vznikal po celém světě, 
kromě Česka natáčel štáb také ve Fran-
cii, v Dánsku, Indii, Himálaji, New Yorku, 
Japonsku nebo v Indonésii na ostrově 
Siberut. „Josef Formánek nás vzal přímo 
tam, kde jeho dechberoucí knihy vznikaly, 
ke kmenům v džungli, u nichž přebýval. Stal 
se prostředníkem mezi dvěma světy a nám 
najednou jeho knihy ožily před očima,“ 
vzpomíná režisér Dan Svátek.  
www.bontonfilm.cz 

INDIANA JONES A NÁSTROJ OSUDU
Na plátna kin přichází závěrečná kapito-
la ságy o jednom z největších filmových 
hrdinů. Ve snímku Indiana Jones a nástroj 
osudu se v ikonické roli archeologa znovu 
objeví herec Harrison Ford a naposledy 
se vydá vstříc napínavému dobrodružství. 
Snímek Indiana Jones a nástroj osudu hrají 
česká kina od 29. června, režie se ujal  
James Mangold.  
www.falcon.cz 

PRIMA KULTURA

KAM ZA KULTUROU 

NÁVRAT DO BUDOUCNOSTI 
V DIVADLE POD PALMOVKOU?
Libeňská scéna zve na Encyklopedii akčního 
filmu – sci-fi komedii o svobodných lidech 
a nesvobodné době. Co by se mohlo stát 
v cele Václava Havla? Jak to bylo s Char-
tou 77? Retro svět Tomáše Dianišky vás 
zavede do doby normalizujících komuni-
stických predátorů i undergroundových 
koncertů a Magora Jirouse. Inscenace není 
jen Terminátorem na divadle, ale i Návratem 
do budoucnosti, ve kterém se může stát 
takřka cokoliv. V této neskutečné jízdě navíc 
uslyšíte dobové fláky, hrané živou kapelou na 
jevišti. V hlavních rolích se představí Bára Ku-
bátová, Adam Vacula, Tomáš Dianiška, Pavla 
Gajdošíková, Vendula Fialová, Jakub Albrecht, 
Jára Blažek a další. 19. září od 19 hodin.  
www.podpalmovkou.cz
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Vyluštěné znění tajenky posílejte e-mailem na primazoom@solootions.cz nebo poštou na adresu:  
Magazín Prima ZOOM, Marketing FTV Prima, Vinohradská 3217/167, Praha 10 – Strašnice, 100 00.
Tajenku pošlete nejpozději do 22. 8. 2023.
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3× PRIMA  
ZOOM BALÍČEK
Dárek obsahuje plechový 

hrneček s praktickým 
držátkem a multifunkční 

nožík Prima ZOOM.
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ČASOPIS PRIMA ZOOM A SOLOOTIONS  
Poutavý čtvrtletník s jedinečným obsahem vám přinese v každém vydání neotřelý pohled na věci kolem nás. K vám – čtenářům – se dostává díky 
značce Solootions, pod jejíž křídla patří. Ta je součástí skupiny Prima a rozvíjí oblast tištěných titulů. K nim patří i další oblíbené časopisy, jako jsou Prima 
FRESH, Prima vychytávky či Primáček. Součástí skupiny je i prestižní titul Playboy. Agentura Solootions zastřešuje i další úspěšné aktivity. Jde například 
o zajímavé akce, které navazují na značky skupiny Prima. Díky Solootions tak můžete navštívit například největší letní rodinný festival Prima FEST, 
unikátní veletrh takzvané čisté mobility e-Salon či již tradiční akce, jako jsou You Fest, LOVE DAY či MAX kino. Kromě toho Solootions nabízí klientům 
i komplexní komunikační řešení počínaje strategií přes nákup médií až po tvorbu kreativy – a to vždy s důrazem na netradiční řešení a postupy, které 
zaručují klientům jedinečný servis.

Distribuci pro ČR zajišťuje:  
PNS a.s.,  
Paceřická 1/2773 
193 00 Praha 9 – Horní Počernice 

Distribuci pro Slovensko zajišťuje: 
Mediaprint-Kapa Pressegrosso, a.s.,  
Stará Vajnorská 9,a 831 04 Bratislava,  
www.mediakapa.sk

Tisk 
Triangl, a. s., Beranových 65, 
Praha 9  
Časopis vychází čtvrtletně  
Povoleno MK ČR E 23054 
ISSN 2570-5962

Předplatné 
Objednávky předplatného pro ČR  
zajišťuje: SEND předplatné spol. s r.o.,  
Ve Žlíbku 1800/77, 193 00 Praha 9

Časopis pro doručení po ČR objednávejte 
telefonicky na číslech 225 985 225, 777 333 370 
nebo e-mailem na tereza@send.cz. 
Předplatit si můžete časopis i na webu  
www.send.cz

Objednávky předplatného pro Slovensko 
zajišťuje: Mediaprint-Kapa Pressegrosso, a.s., 
Stará Vojnorská 9, P. O. BOX 183, 830 00 
Bratislava, tel.: 02/498 935 66, 02/498 93 563, 
0800 188 826, objednavky@ipredplatne. sk, 
www.ipredplatne.sk

Prima ZOOM
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ 
červenec — září 2023, čtvrtletník, 7. ročník
cena 68 Kč/3,39 € 
v prodeji od 22. 6. 2023

Foto: Petr Jandera
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Těšte se na další číslo! 
Vyjde 21. 9. 2023

MÁTE PŘEČTENO?
Zajímá nás životní prostředí, které je častým 

tématem našich článků. Šetřeme přírodu 
společně! Po přečtení časopis předejte dalším 

zájemcům nebo jej vhoďte do tříděného 
odpadu mezi papír. 

Děkujeme!

Líbil se vám Prima ZOOM? Máte nápad, co zlepšit, chcete se nás na něco zeptat?  
Pište nám na primazoom@solootions.cz 

Sledujte nás na  
www.prima-zoom.cz

Spoustu zajímavostí najdete také na Facebooku  
facebook.com/ Prima ZOOM

nebo na Instagramu  
instagram.com/ Prima ZOOM

Elektronickou verzi časopisu lze zakoupit  
i na webu alza.cz

Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze  
se souhlasem vydavatele.

červenec — září 2023
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ

TAŤÁNA  
KUCHAŘOVÁ

NAJÍT SMYSL  
V BOLESTI
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MY PTAKOPARDI A TI DRUZÍ
Denisa Prošková  
Novinářka a matka analytika dat 
mezinárodní IT firmy 

Ptakopysk má kachní zobák, tělo ještěra, snáší 
vejce, ale mláďata, která se z nich vyklubou, 
kojí! Přesně jako on, přírodní hříčka, jsem 
si připadala v uplynulých šesti měsících. 
Infiltrovala jsem se do IT firmy a připadala si 
jako on. Jiný živočišný druh, který se ocitl ve 

výběhu leopardů a snažil se pochytit něco z jejich mršt-
nosti, rychlosti, dravosti a elegance. Proměnit se aspoň 
trošičku v ptakoparda. Proč mě IT leopardi mezi sebe 
přijali, netuším. Patrně nejvyšší personální nouze. Proč 
ale ptakopysk mezi ně vůbec leze? Protože musí – i chce. 
Dohnala mě nutnost radikálně urychlit svoje IT dovednos-
ti, a bohužel nejsem kurzový typ. Vždycky jsem si mysle-
la, že člověk tají dluhy z hazardu nebo to, že v šestnácti 
natočil porno film. Omyl. Nejhorší je upřímně přiznat, že 
jste „tesla“ – technicky slabá. I když pak hned dodáte, 
jak se snažíte vše doučit a dohnat, okolí slyší, že neumíte 
nic. Fakt, že patříte ke generaci, která se s myší v ruce 
nenarodila, neomlouvá. Plus vás do nohy často střelí váš 
vrstevník. Vždycky se najde. Většinou jde o muže, který 
celý život pracoval v technickém oboru, nic jiného neumí 
a začne vykřikovat: „Podívejte se na mě! Já počítačům 
rozumím lépe než dvacátníci! A udělá z vás lenocha 

a tupce, bojkotujícího pokrok. Stále slyšíme, že máme 
být autentičtí a že nikdo učený z nebe nespadl. Očekává 
se pravý opak. Déšť softwarových architektů padajících 
z oblak a lež. A tak jsem si našla firmu, která inzerovala 
optimistické: „Ceníme si zájmu, ostatní vás doučíme!“ 
U pohovoru jsem se tvářila jako nejleopardovitější leopard 
ze všech IT leopardů. Oni ale také nehráli úplně fér. Tvrdili, 
že hledají copywritera, jen lehce šmrnclého IT. Ve skuteč-
nosti gró práce byla tvorba půl miliardy excelových tabulek 
týdně, zapisování SAP čísel, kódování a sem tam napsat tři 
věty. První měsíc jsem doma po večerech brečela a cho-
dila spát hned po Večerníčku, jak jsem byla vyřízená. Ale 
zároveň jsem si potvrzovala i upravovala některá klišé. 
Například, že „ajťáci“ mívají potíž se sociální inteligencí. 
Ano – ale i ne. Bezemočních kyborgů bylo ve firmě docela 
dost, ale časem mezi nimi člověk objevil i citlivé leopardy 
se specifickým smyslem pro humor a jemnou duší. Druhý 
měsíc mi doma začali říkat, že už tolik nezuřím, a usínala 
jsem v deset. Tou dobou jsem už vypozorovala, že nejvíc 
prudí a pohrdají ptakopysky ti, kteří jsou pět (no dobře, 
v mém případě pět tisíc) kroků před vámi. Špičky povzbu-
zují. Zdání studenosti a nelidskosti IT prostředí je rozhodně 
dáno obrovským tlakem na výkon. Nehledě na to, že neu-
stálé veřejné zdůrazňování, že „ajťák“ pod sto tisíc nevyleze 
ráno z postele, vzbuzoval v těch, kteří z ní lezli za mnohem 
méně, obrovské frustrace. Svět leopardů prostě také není 
tak báječný, jak se všude prezentuje. Ten půlrok jsem zvlád-
la a (na svoje poměry) se velmi posunula ze dvou důvodů. 
Šprajcla jsem se a nechtěla se jen tak vzdát. Hlavní ale byla 
nečekaná pomoc některých kolegů. Brutálně jsem je zdr-
žovala. Neměli za moji edukaci korunu navíc, ale přesto mi 
jednu věc vysvětlovali stopadesátkrát. Měla jsem štěstí? Od 
té chvíle si myslím, že digitalizaci Česka nepomohou kam-
paně, a už vůbec ne hrozby „umělá inteligence vám sebere 
práci“. Potřebujeme hlavně laskavost. Z leoparda mám po 
své misi asi čtyři chlupy. Ta největší devíza, kterou jsem si 
ale odnesla kromě toho, že vím, co je Asana, a nezvracím 
na klávesnici, když se řekne Excel, je pár nových přátel. 
Ale hlavně: už se TOHO nebojím! ◾





FotoŠkoda – Palác Langhans,
Vodičkova 37, Praha 1  |  fotoskoda.cz

EOS R50
+ RF-S 18-45 mm

22 990 Kč
20 990 Kč

+ 
VIP balíček 
v hodnotě 
2 390 Kč

+
CASHBACK

1 500 Kč

Tvořte 
bez kompromisů

CASHBACK

Foťte skvělé snímky o rozlišení 24,2 Mpx a natáčejte 
videa v až 4K kvalitě. Fotoaparát využívá perfektní 
ostřící systém Dual Pixel CMOS AF II, který umí ostřit 
nejen na oči, hlavy a trup u lidí a zvířat, ale také 
na pohybující se objekty. Vloggeři ocení stejné 
ostření i u videa i fotek.


